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A Special Report from the
Pittsburgh Tribune-Review

Friday, October 20, 1995

New Face Emerges in Probe
of Vincent Foster’s Death

By Christopher Ruddy
FOR THE TRIBUNE-REVIEW

WASHINGTON—Whitewater
Independent Counsel Kenneth
Starr has hired San Diego Chief
Medical Examiner Dr. Brian
Blackbourne to re-examine the
death of Deputy White House
Counsel Vincent W. Foster Jr.

Blackbourne told the Tribune-
Review he began last month to
review Foster’s July 20, 1993,
death.

Blackbourne joins noted foren-
sic scientist Henry C. Lee, who
has been studying the case since
late spring.

According to a source close to
Starr’s probe, Lee’s investigation
is limited in scope—scrutinizing
physical evidence such as Foster’s
clothing and several Polaroid
photos taken at the scene.

Lee will not rule on whether
Foster committed suicide.

Blackbourne, the source said,
will be handling matters relating
to the original autopsy conduct-
ed shortly after Foster’s death,
photographs taken during that

Robert Fiske.

The Virginia pathologists who
conducted the first autopsy, and
Fiske’s panel, concluded Foster
committed suicide.

But their methodology and
conclusions have been challenged
by other experts.

“The (Fiske) panel of forensic
pathologists looking into this I
thought left a lot to be desired,”
said Dr. Michael Baden, the for-
mer New York City chief medical
examiner who testified at the
O.]. Simpson trial.

“Because they all didn’t go to
the (death) scene (and) only one
of them interviewed the person
who did the first autopsy, (the
Fiske panel) tended to just adopt
whatever was given to them,”
Baden said.

“I think Brian (Blackbourne)
would be of the type that would
want to get all the information
necessary to arrive at a conclu-
sion,” Baden added. “You can’t
just adopt what the person who
hires you says, or gives you.”

Fiske’s pathology panel includ-
ed, Charles Hirsch, medical

ogist with the Armed Forces
Institute of Pathology; and
James Luke, forensic pathologist
with the FBI Academy. During
1994 Senate hearings, Dr.
Hirsch said that only two of the
pathologists visited the death
scene at Fort Marcy Park,
though all four certified Foster
died at the spot where his body
was found.

Starr’s spokesperson in Little
Rock, Ark., has stated the inves-
tigation into Foster’s death “is
active and ongoing.”

“I haven’t gotten any timetable
from (Starr’s office) at all,”
Blackbourne said in response to
questions about when he would
issue his report.

“I am waiting for some addi-
tional information from them,
and I have been told to wairt
until I get all the information
before I even consider a report,”
he added.

Blackbourne, a Canadian citi-
zen, has been certified in forensic
pathology for 26 years, and has
headed the medical examiner’s
office for San Diego County for

procedure, and the repofO3A # NEHEMURTS 263V 1)V DERI: G0Y05854 Ragh2 years.

panel of four pathologists con-
vened by former Special Counsel

onald Reay, medical examiner

for Seattle; Charles Stahl, pathol-

Before arriving in San Diego,
Blackbourne was chief medical
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examiner for Massachusetts dur-
ing most of the 1980’s. He has
strong experience in urban set-
tings, having worked in both the
medical examiner’s offices in
Miami (Dade County) and
Washington, D.C., where he
served as deputy chief medical
examiner. His resume indicates
that he has conducted over 5,200
medical-legal autopsies, includ-
ing about 1,500 involving homi-
cides and suicides.

Blackbourne has for many years
served as a regular lecturer for
the FBI Academy at Quantico,
Va., the Armed Forces Institute
of Pathology, and the District of
Columbia’s Homicide School.

“He’s a very competent guy . . .
and I think a very good forensic
pathologist,” Baden said of
Blackbourne. Baden suggested
that Blackbourne has a “good all-
around” background in patholo-
gy after serving in several large
cities.

FOSTER AUTOPSY

Foster’s autopsy was conducted
by the deputy medical examiner
for Northern Virginia, Dr. James
Beyer. Beyer, 77, has conducted
thousands of autopsies in his
career, but in recent years has
come under some criticism in
ruling on suicide cases, including
Foster’s. _

Last year, The New York Post
and The Washington Times
reported that Beyer had ruled
incorrectly in the case of 21-year-
old Timothy Easley, who Beyer
said died of a self-inflicted stab
wound. Easley’s girlfriend later
confessed to Easley’s murder, but
only after the family had another
pathologist, Dr. Harry Bonnell,
deputy chief medical examjper

FOR £

San Diego, review photos
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had taken of cuts to Easley’s

hand.

“The cut on the hand is defi-
nitely ante mortem, and 1 cannot
understand how any competent
forensic pathologists would miss
it. It is a classical defense wound,
suffered while trying to avoid the
knife,” Bonnell concluded.

In another case—the 1991
death of 21-year-old Tommy
Burkett—Beyer ruled Burkertt’s
death consistent with a self-
inflicted gunshot. Burkett’s
alleged suicide was similar to
Foster’s—apparent death by a
revolver fired in the mouth.

The Burkett family undertook
a second autopsy and found that
Beyer had failed to note that
Burkett had trauma to his ear
and abrasions to his chest, indi-
cations he may have been beaten
first. Beyer also claimed to have
dissected Burkett’s lungs, but a
second autopsy showed that pro-
cedure had never been done.

Several nagging issues relating
to Beyer’s autopsy of Foster
remain: .

* Missing X-rays: Beyer’s autopsy
report indicates X-rays were
taken of Foster. But Beyer now
says his X-ray machine was
“inoperable.” The police report
quotes Beyer as stating “that X-
rays indicated that there was no
evidence of bullet fragments in
the head.” X-rays would help
substantiate the written autop-
Sy report.

* Exit Wound: Fairfax County
emergency medical technician
Kory Ashford told the FBI last
year that while he placed
Foster's body in a body bag by
grasping his shoulders and
cradling his head, he did not

the autopsy report said the bul-

let exited the top of the back of
the head.

Ashford said he saw little or
no blood, didn’t need gloves,
and didn’t wash his hands after
the task.

Fiske claimed in his report
that Foster had a large exit
wound, yet the medical exam-
iner on the scene told the FBI
the wound was consistent with
a low-velocity weapon. Foster
was found with a high-velocity
.38-caliber revolver. The lead
police investigator said the
wound was small.

Joe Purvis, a friend of Foster’s
and Little Rock attorney, said
last March that he was told by a
staff member of Ruebel’s
Funeral Home in Little Rock
that Foster had an entry wound
deep at the back of the mouth,
and an exit wound “the size of a
dime” close to the neck at the
hairline.

Though Foster’s autopsy had
yet to be released, Purvis’ entry
wound description was accu-
rate, placed deep in the back of
the mouth. Beyer’s autopsy
notes a gaping exit wound,
however, near the crown of the
head. .

* Trauma or Sign of Struggle:
Ciritical to any determination of
suicide is a careful examination
for additional wounds to the
body, needle marks or other
signs of a struggle. Beyer noted
no such signs.

But a Polaroid picture taken
at the scene and enhanced dur-
ing Starr’s inquiry before the
grand jury earlier this year,
showed what “appeared to be a
wound, puncture or other trau-
ma” to the right side of Foster’s

OF&éLﬁPS%Bm&QthgSAf@gﬁéar to the jaw line, a

source said.
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The photo, which was appar-
ently never enhanced for review
by Fiske’s expert panel, finds
some eerie corroboration in the
statement made by emergency
medical technician Richard
Arthur who told the FBI last
year “he noted what appeared
to be a small-caliber bullet hole
in Foster’s neck on the right
side, just under the jaw line
about halfway between the ear
and the tip of the chin.”

Blackbourne seemed per-
plexed when asked about the
controversy over the scene
Polaroid. “I am not familiar
with any Polaroid, I’'m not
familiar with what you are talk-
ing about,” he said.

* Drugs, Alcohol Analysis: Blood
lab work attached to Beyer’s
report indicates no drugs or
alcohol were detected in Foster’s
blood.

Later the FBI analyzed the
blood sample and reported to
Fiske that it found trace
amounts of an anti-depressant
and Valium in Foster’s blood,
though Beyer’s lab had tested
for these very drugs.

Foster’s doctor had prescribed
an anti-depressant to help

Foster with insomnia the day
before his death. The discrep-

ancy between the reports has
never been explained, and Fiske
never released the blood work
report detailing the screens
employed in his analysis. Starr’s
office also refuses to release the
I'ePOl't.

“In a case like this I would
want to test for all sorts of exot-
ic drugs, ones not normally
looked for,” said veteran New
York homicide expert Vernon
Geberth, author of the authori-
tative text on death investiga-
tions Practical Homicide
Investigations.

Other issues remain, such as
the powder burns noted on the
autopsy report and photos show-
ing that both of Foster’s hands
were in the vicinity of the front
of the gun when the .38-caliber
Colt was fired. This would seem
to indicate that neither hand was
on the grip.

Seven leading experts, includ-
ing Dr. Vincent DiMaio, say
such a grip is inconsistent with
suicide.

Blackbourne said he is reserv-
ing judgment on specific issues.

“I would rather not comment
any further. I have only had one
communication with the inde-
pendent counsel’s office. I think

it’s premature to discuss any-
thing.”

He declined to say whether he
would recommend a second
autOPS}’.

“Consideration of a second
autopsy is an evaluation by a
forensic pathologist that impor-
tant information could be
obtained from a second autopsy
that was not addressed in a first
autopsy,” Baden explained.

Baden said he has made no
judgment in the Foster case.

He added that a second autopsy
shouldn’t be “for trivial informa-
tion, or a fishing expedition.” He
suggested that one legitimate rea-
son for a second autopsy would
be to retrieve tiny bullet frag-
ments that are left behind in the
head as the bullet breaks through
the skull.

The recovery of such fragments
could identify the type of bullet
that was fired to see if it is con-
sistent with the alleged suicide
weapon “because the original
bullet was never found,” Baden
said.

FBI agents have been engaged
in an exhaustive search, the third
one so far, and apparently have
yet to find the bullet at Fort
Marcy Park.
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The text From a full-page ad in today's Sunday, October 15,

1995 New York Times(Week In Review)

follows:

Mike Wallace,

Special Counsel Robert Fiske
Flunked It.

A SPECIAL REPORT NOW AVAILABLE TO THE PUBLIC
TELLS WHY.

Mike Wallace of CBS “60 Minutes” gave his ver-
dict on Vincent Foster’s death: suicide at the spot
he was found. Wallace’s conclusion was primarily
based on the investigation last year of Wallace’s
fricnd, former Special Counsel Robert Fiske.
Fiske, appointed by the Clintons, said Foster’s
violent death on July 20, 1993, was “fully and
thoroughly investigated”—even though Fiske

report supported by FBI and other reports com-
pleted by Fiske’s own staff?

The Western Journalism Center, a non-profit
organization that supports investigative journal-
ism, is now offering THE RuDDY
INVESTIGATION—a special compilation of news

reports written by Christophér Ruddy of the
Picesburgh Tribune-Review. By doing the type of

didn't use a grand jury roF@{Astigaone {URES 16375;})50@1@:%[[@.5’85'@?'3@5:{11(1 by nort accept-

I Fiske did such a thorough job, then Mike

Wallace should have demonstrated thar Fiske
= b Y e NS il ey (L NSy s W e =,

o | o oA SR

ing official claims at face value, Ruddy’s accounts
seriously challenge the Fiske Reports credibiliry.

Page 881
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Take the Cover-up Test and see for yourself if
Fiske’s conclusions add up:

Question No. 1—TRUE or FALSE

According to Fiske, only two witnesses
were in Fort Marcy Park when the police
first arrived. The Fiske report states
“ Neither individual heard a gunshot while
in the Park or observed anything unusual”
(Fiske Reporrt, p. 35)

Answer: FALSE. In facr, these two crit-
cal witnesses both told Fiske’s FBI investi-
gators thar they saw two men—not
Foster—in and around Foster’s Honda
within a half hour of the body’s discovery.
One witness said that a man with “long
blonde hair and beard” was standing in
the vicinity of Foster’s Honda with the
hood “up.”

Fiske not only omitted these statements
from his report, but then falsely stated
that the witnesses saw nothing unusual.
Further, Fiske ignored a protest one of the
witnesses made to the FBI that the Park
Police had misrespresented their state-
ments—the only two witness statements
the Park Police took that day. (The wit-
nesses’ Confidential FBI Statements are
included in THE RUDDY INVESTIGATION
for your review. Mike Wallace didn’t men-
tion this critical evidence to his viewers.)

Question No. 2—TRUE or FALSE

To explain the strange and unexpected
“suicide,” Fiske builds a theory that
Foster was clinically depressed before he
died. Fiske asserts “. . . it was obvious to
many that (Foster) had lost weight” (Fiske
Report, p. 9)

Answer: FALSE. Medical records

FBI documents don’t support Fiske’s
claim “many” noticed this weight loss.
Just weeks before arriving at the White
House, Foster’s doctor weighed him at
194 pounds, noting he was dieting. The
autopsy shows Foster weighed 197
pounds—presumably not including the
weight of lost blood. Strangely Fiske
made his assertion even though Mrs.
Foster told the FBI, “She believed that
most of the weight which Foster had lost
by that time had been lost prior to his
arrival in Washington, D.C.” (Wallace
didn’t examine this either.)
Question No. 3—TRUE or FALSE
Fiske claimed, again as a hallmark of his
thorough investigation, “Everyone known
to have been in Fort Marcy Park on the
afternoon or evening of July 20, 1993,
also was questioned” (Fiske Report, p. 3)

Answer: FALSE. Here’s a list of some
persons known to have been in Fort
Marcy that were never questioned by
Fiske: a park jogger, “volunteers” a police
officer said were working on a park trail,
the two men in and around Foster’s car
identified by the couple, a police officer,
another male visitor, a male driving an
“old, dirty and run down large 4-door
sedan”, another male walking in the park,
and the occupant(s) of an unidentified car
in the lot. (Wallace never challenged the
Park Police or Fiske reports.)

Question No. 4—TRUE or FALSE

To explain the unusual lack of blood
from a gunshot wound to the head at the
Foster death scene, Fiske claimed “. . . Dr.

demonstrate Foster actually gamedw}ﬁ@ Donald Haut, the Fairfax County
371

while working at FARRNeIHRTS

Mditdt FR1QL8854 Ragesd at the scene 1o
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examine the body. At that
point Foster’s body was
rolled over and those pre-
sent observed a large pool of
blood located on the
ground where Foster’s head
had been. Haut observed a
large exit wound in the
back of the skull.” (Fiske
Report, p. 36)

Answer: FALSE. Haur’s
FBI interview statement
never mentions a “large
pool of blood.” Instead,
Haut, the only trained
medical professional on the
scene, told the FBI that the
back of the head showed

“the volume of blood was

small” which had “matted
and clotted under the
head.” Haut told the
Tribune-Review in a taped
interview, “There was not a
hell of a lot of blood on the
ground. Most of it had
congealed on the back of
the head.” In addition to
the lack of blood, Haut
contradicted Fiske’s claim
he saw a “large exit
wound.” Haur told the FBI
the exit wound “was con-
sistent with a low velocity
weapon.” Haut noted in
another case that a .25 cal-
iber weapon had caused “a
much more devasrating

wound.” Apparently no one
had told Dr. Haut that
Foster is alleged to have
been shot with a high veloci-
ty, .38 caliber gun. Even
the lead police investigaror
contradicted Fiske by say-
ing “I probed his head,
there was no big hole
there.” (Mike Wallace
tried to imply that Ruddy
lied about Haut not see-
ing much blood, even
though Wallace knew
Ruddy’s interview was
taped and that Haut’s FBI
statement contradicted
what he told “60
Minutes.”)

Page 883

MORE FAILING MARKS

In

THE RUDDY INVESTIGATION, you’ll learn

some of the dozens of problems with Fiske’s
investigation:

Four “independent” pathology experts
hired by Fiske cerrify Foster died of a sui-
cide at the spot he was found. Yet no sec-
ond autopsy was conducted; two of the
four experts didn’t even go to the death
scene; two experts were employed by the
federal government.

Multi-colored carpert fibers are found on
almost every piece of Foster’s clothing
including his underwear, but Fiske never
bothered to identify their origin.

Seven leading forensic experts say that
gun powder residues found on Foster’s
hands—as noted in the Fiske report—
show that Foster would have to have fired
the gun with neither hand on the grip.

The experts said this was “inconsistent”

with suicide.

On April 4, 1994 the Fiske investigation
leaks to reporter Ellen Pollock of the Wall
Street Journal that the investigation will
conclude “suicide”—even though records
released this year show no real investiga-
tion had taken place by that date—
including FBI lab work and an indepen-
dent autopsy review.

Fiske accepted a Park Police investigation
even though they violated police proce-
dure by jumping to a suicide conclusion.
As the lead police investigator said, the
determination of suicide was made “prior
to going up and looking at the body.”
This snap judgement becomes even more
curious when the police didn’t initially
find Foster’s car keys in his pants or car—
though he had allegedly driven to the
park.

FOIA # none (URTS 16371) Docld: 70105854 Page 7
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“60 MINUTES” - HIDING THEIR OWN
EVIDENCE?

Did Mike Wallace tell his viewers any of
these critical facts? No. Perhaps Wallace
knows better than most that Foster didn't kill
himself at Fort Marcy: a pair of shoes Wallace
tested after walking at Fort Marcy had soil on
them, yet the FBI found not a trace of soil on
Foster’s shoes, though Foster is said to have
walked over 700 feet through the park. Why
did Wallace never reveal this important infor-
mation? Why did Wallace claim that Ruddy
had misreported that Foster was left-hand-
ed when Wallace was well aware that the
Boston Globe had first reported that Foster
was left-handed?

A SECOND SPECIAL REPORT

In THE RUDDY INVESTIGATION, you won't
read abourt the wild conspiracy theories or
speculation promoted by the major media.
You will learn the cold, hard facts that seri-
ously challenge the government’s assertions
about Foster’s death. In addition to_THE
RUDDY INVESTIGATION, you can also receive
“The Independent Report in Re: The Death
of Vincent Foster” compiled by two former
top New York City police homicide experts,
Vincent Scalice and Fred Santucci.

“The Independent Report” explains why
murder can’t be ruled out in Foster’s death
and how “the overwhelming evidence” indi-
cates that Foster’s body had been moved to

the park.

Call 1-800-WJC-5595

Visa, MasterCard and American Express cards accepted ?‘p

R I i T R AR

$12 for each copy ordered.

tional contribution of $ )

[_] YES, please rush me THE Ruppy Inv
read in the New York Times. I'm enclosing $12 for each copy ordered.

(] YES, please rush me “The Independent Report in Re: The Death of Vincent
Foster” written by two former New York police investigators. I'm enclosing

[} YES, please send me both THE RUDDY INVESTIGATON and “The Independent
Report in Re: The Death of Vincent Foster.”” I'm enclosing $24.

] YES, I support WJC’s efforts to expose the cover-up. I'm enclosing an addi-

:ATION—the news reports I can’t

NAME:

ADDRESS:

CITY: STATE: ZIP:
CREDTT CARD: EXP:

SIGNATURE:

Our Federal Tux 1D number Is: 68-0260052

Please return this form with checks payable to;: Western Journalism Center,

PO Box 450 B1 L # hon e TURTS 16371

The Western Journalism Ccnrter is a non-profit, 501(c)3 California corporation.

) Docld: 70105854
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A Speclal Report from the
Pittsburgh-Tribune Review

Thursday, August 3, 1995

Indictments

Against Former

Clinton Partners in Offing

By Christopher Ruddy
FOR THE TRIBUNE-REVIEW

LITTLE ROCK—Indictments
against Jim and Susan
McDougal, former Whirewarer
parers of President and Ms.
Clinton, are imminent, accord-
ing to a source close to the

investigation.
Barring any last-minute plea
agrecment, Indepeudent

Counsel Kenneth Starr plans ro
hand up indictment papers
before his Little Rock grand
jury, which the source said
“could be in days, but certainly
this month.”

The McDougals will he
indicted for financial dealings
rclated to David Ilale. ITalc’s
Litde Rock finance company,
Capiral Management Services,
defrauded the Small Business
Adwinisiration by improperly
giving loans allocarced for disad-
vantaged and minoriry-owned
businesses to friends and busi-
ness parwners.

Halc entered into a plea
arrangement with the original
Whitewater prosecutor Special
Counsel Robert Piske, last year.
Sourccs in borh Fiske’s and
Starr’s investigation say Hale
has been a credible, cooperating
fiywe in the probe.

The main indictment against
McDaugal is very tenuously

linked with Whitewater, the 50 -
50 partnership ra develop 230
acres of land in Northern
Adkansas that Wie Climons and
McDougals began in 1978,

The indictment against
McDougal will center around
Lis owuership of Madison
Cuaraaty Savings and Loan
Association which failed in
1989. costing taxpayers more
than $60 million.

The indictment will allege
that McDougal provided a loan
to Hale’s business partner as a
front man for the benefit of
ITalc’s cowpany and
McDougal’s bank

According to the source, Hale
told federal investigators that
the Madisuu luan was part of 2
scheme to dcfraud the SBA by
artificially inflating his compa-
ny’s assets to give laans ro
friends and associates, as well as
cover bad loans made by
Madison Guaranty.

One heneficiary of Capiral
Maonagement’s loans was Susan
McDougal, whese Liule Rock
advertising firm, Master
Markering, received a $300,000
loan. The loan was never paid
back aud published reporrs
indicate some of the money
made its way into Whitewarter
accounts.

The source said a report in
the Arkansas Democrat Gazerre
on Aug. 28. 1994, derailing

McDougal’s transactions with
Capital Management, closely
mirrors the scheme to be pre-
sented in the indictment
PRPCIS.

The August Democrat
(zazetre arricle elaborated on 2
series of transactions in 1986
among Ilale, onc of his busi-
ness partners, McDougal and
others.

According to the newspaper,
ITale aud Lis pariner bought
and sold a rcstaurant th joint-
ly owned in Sherwood, Ark.,
increasing the properry’s value
artificially. Using improper
and favorable appraisals,
McDougal’s Madison Guaranty
loaned Hale’s business partner
$825,000 to buy the restaurant
from Hale.

Hale thea took a significant
portion of the proceeds from
the sale and put them into his
wuwipauy o be used o qualify
for matching SBA fuads of
$500,000 or more.

Hale used this new supply of
capital, and SBA marching

nds, to cover bad loans made
by Madison Guaranty before
bank examiners condncred an
andirt.

Though Starr is said to favor a
plea agreement, sources close to
the probe doubr thar a plea

ccment will be scruck sinee

e McDougals are demanding
full immuniry.

FOIA # none (URTS 16371) Docld: 70105854 Page 9
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A Special Report on the Vincent Foster Case

Reprinted from Pittsburgh’s Tribune-Review

Tuesday, September 26, 1995

Clinton Security Chief’s
Murder Still Unsolved

By Christopher Ruddy
FOR THE. TRIBUNE-REVIEW

At the Little Rock Policc Dcpartment the murder of
Jerry Luther Parks might as well have never occurred.

Odd, since the killing has gained folklore status on
the “Clinton Chronicles,” a video viewed by millions.
The death is also a major selling point for direct-mail
operators who hawk newsletters. Talk radio remains
abuzz about the enigmatic death.

Today marks thc sccond anniversary of the murder of
Parks, the security chief of President Clinton’s cam-
paign headquarters in Little Rock in 1992 and 1993.

“I can’t find him in my computer,” Lt. John
Hutchinson, Little Rock police spokesman said. “Are
you sure it's a Little Rock case?”

Hutchinson, his memory refreshed about Parks,
promised to check on the status of the case with his
homicide unit.

The details of the murder are not in dispute: Early
Sunday evening on Sept. 26, 1993, parks was returning
to his suburban Little Rock home, making a left turn
on Arkansas Highway 10, when, without warning, a
white Chevrolet raced into the intersection from
behind.

An assassin jumped from the passenger seat of the
Chevrolet and fired his 9mm pistol, hitting Parks at
least seven times.

He died soon thereafter, his body sprawled across the
highway. Parks’ effort to use a pistol he had begun
kecping between the front scats of his car were appar-
endy furile.

Despite several eyewitnesses to the killing, Parks’
death remains unsolved.

“The case is at a standgt
exhausted all their leads. There’s no new information,
Hutchinson reported after checking.

FOkAThR ORE(URTI 1 b371)

Hutchinson would not permit the detective handling
the case to speak to a reporter, and a call to Little Rock
Police chief Louie Caudell was referred to Hutchinson.

FAMILY UNRAPPY

Parks, a former Arkansas police officer, private inves-
tigator and the owner of a security firm whose services
were used by the Clinton-Gore campaign, left behind
his wife, Jane, and 24-year-old son Gary. Neither is
happy about the police’s handling of the case.

Save two feature articles on the casc in the Sunday
London Telegraph by its intrepid Washington corre-
spondent Ambrose Evans-Pritchard, Parks’ death and
the allegations made by the Parks family have been
ignored in thc mainstrcam press.

The Telegraph reported in March 1994 that Mrs.
Parks and her son feared Parks had been killed because
of incriminating information he had gathered on
Clinton. Clinton’s own relationship with Parks remains
murky, though Clinton had appointed Parks to the
state police’s Board of Private Investigators and
Security Firms in 1987. His company had a contract
for security services at the building used by thc Clinton
campaign, and later the campaign contracted with
Parks directly.

Parks, at the behest of an anonymous third party, had
been kecping surveillance on Clinton for five years
beginning in the mid-1980s when the governor's broth-
er, Roger, lived temporarily in an apartment in the
same complex as Parks. Mrs. Parks managed the com-
plex and had an office that was once a bedroom in the
apartment used by Roger Clinton.

“During the time (Mrs. Parks) worked next to
Roger’s apartment, she could hear the conversations in
B107 very clearly,” the Telegraph reported, adding,

ox. (CL ’ ; t visitor.” Parks told the
@ggﬁaﬁts gi&tg?gg%:;fﬂ( place in the apartment

often, and at one point she saw cocainc on a coffec
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Mars. Parks is suffering from multiple sclerosis and has
declined to comment on the case to the Tribune-
Review. Her friend, Little Rock attorney Harvey Bell,
said her health condition is “scrious” and she is under a
doctor’s orders to “disengage” from the case and the
controversy. As for the police’s handling of the case,
Bell said, “Nothing’s been done.”

Gary Parks, a former Navy submariner, still finds that
irksome. Both he and his mother allege that an inves-
tigative file on Clinton compiled by his fathcr may have
led to his demise. They say that just wecks before
Parks’ murder, their home was burgled in a sophisticat-
ed operation which included cutting phone lines.
Taken was the investigative file (which allegedly includ-
ed photos) stashed in the master bedroom.

The Parks family seems to have some credibility with
Sgt. Clyde Steelman, the detective handling the casc.

“If they say that somc files were missing, then I can
tell you thosc files were missing,” he told the Telegraph
last year. “The Parks family aren’t lying to you.”

To be sure, Parks had dealt with a2 number of shady
characters through his business, casting a wide net over
those who may have wanted him dead. The Parks fami-
ly has offcred no evidence to support insinuations

about the president. The family has also charged that

the Clinton connection has prevented a proper police ,

investigation.

Lt. Hutchinson didn’t deny the charge, saying in a
plain-spoken manner, “I don't know.” Hc also admitted
that despite having witnesses, the police never complet-
ed composite sketches of the perpetrators.

FOSTER DEATH

Parks’ murder took place just over two months after
the suicide of White House counsel Vincent Foster on
July 20, 1993. This would be simple coincidence, were
it not for more allegations made by the Parks family.

Gary said his father became noticcably agitated
immediately after Foster’s dcath, and suggested just a
day after the suicide that Foster had been murdered.

Parks soon began carrying a gun, cven taking it with
him to his mailbox. He also carried a ccllular phone

*,

and checked in with his wife five or six times a day—
something he had never done before. He changed his
typical routc home and began taking medication to
SICCP.

Parks, according to his family;, had a major disagree-
ment with the Clinton-Gore campaign, complaining hc
had not been paid for his company’s services months
after the election. Parks had borrowed tens of thou-
sands of dollars to meet his payroll while his invoices to
the campaign went unpaid, the family said.

Campaign officials claimed to Parks that he had in
fact been paid. An inquiry into the matter, Parks told
his family, indicated that someonc had improperly
diverted campaign funds, and with apologies he was
promised full restitution.

Despite the promise, Parks’ son said the payment did-
n't come easy, and led to some wrangling with the cam-
paign in thc months after Clinton was inaugurated.

How Foster possibly plays into this is unclear. What
is clear is that Foster and Parks were well aware of each
other. An associate of Foster’s in Little Rock said that
Foster had once recommended Parks as a private inves-
tigator.

oster’s death has been looked into by Independent
Counscl Kenncth Starr, but a homicide investigation
Q never taken place as police procedure demands.
tarr, unwilling to fully investigate Foster’s death,
seems unlikely to begin examining Parks’ murder.
A source close to Starr’s investigation said that at the
request of Mrs. Parks, one of Starr’s Little Rock prose-
cutors met with her and Bell at a Little Rock
McDonald’s for coffee in the past year,

‘It certainly should have been jumped on, if there’s a
hine that the two cascs may be related,” explained vet-
eran homicide investigator Vernon Geberth.

Geberth, former lieutenant commander 'of New York’s
Bronx homicide task force, is the author of the authori-
tative text on death investigations, Practical Homicide
Investigation.

“If someonc’s tclling they are related, I would expect
it would be picked up as part of the investigation,” he
said, noting that federal authorities, having investigated
Foster’s death first, should have looked into the matter.
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New Yorﬂ Times columnist William S
Rose Program, September 19, 1995,
|

CHARLIE ROSE: Whitewater.
WILLIAM SAFIRE: That’s off the— everybody’s agenda
at the moment.
CHARLIE ROSE: Yeszh.
WILLIAM SAFIRE: And it's one of these fascinating
things that'’s cooking underneath. Nobody’s covering it.
Nobody’s peying attentmn But there is a special prose-
cutor who is working on mand getting indictments.
CHARLIE ROSE: Ken Sta.rr
WILLIAM SAFIRE: [Right. And I remember in
Watergate — which is not comparable to the criminal ele-
ments in Washington are to be compared with civil ele-
ments in Whitewater. ‘
CHARLIE ROSE: And one ha—
WILLIAM SAFIRE: But| but for a time there, everythmg
went underground, and the, the media wasn't covering it,
months st a time, and then suddenly, bang! And I think
we’ll see a lot more of Whmewater before long.
CHARLIE ROSE: What do you believe about Vince
Foster? Because you wrote a column, calling it the can of
WOrms.
WILLIAM SAFIRE: Well I believe the investigation was
a farce.
CHARLIE ROSE: By Robert Fiske [?7]?
WILLIAM SAFIRE: That, too, but the original—
CHARLIE ROSE: That, thet's another one. Okay.
WILLIAM SAFIRE: —one by the—
CHARLIE ROSE: By the Park Police.
WILLIAM SAFIRE: -by the Park Police.
CHARLIE ROSE: And they were thwarted, you believe—
WILLIAM SAFIRE: Well—
CHARLIE ROSE: —by] other members of the govern-
ment.
WILLIAM SAFIRE: I k.now members of the Pa.rk Police
who are nice guys, and if you have a ¢at up a tree, you
would turn to these men first, you know, before the FBI,
before anybody.
CHARLIE ROSE: Because they’re good at that?
WILLYAM SAFIRE: They’re, they’re great at it. They—
peychologically, they get the cat down.
CHARLTE ROSE: Yes. |
WILLIAM SAFIRE: But if they see a body—
CHARLTE ROSE: Catnappers, they’re good.

doo2

afire on PBS's Charlie
discussing Vincent Foster.

WILLIAM SAFIRE: But if they see a body on the grass,
their first reaction is “Get them off the grass.” It's not—
CHARLIE ROSE: They’re not like homicide detectives.
WILLIAM SAFTRE: Right. And they didn't look for the
bullet, and there's a lot of contradictory testimony. Now,
there are some conspiracy theorists there, immediately
derogated on [?) who doubt whether he was a suicide. And
they, they darkly hint at murder. -

CHARLIE ROSE: But clearly you don’t buy that.
WILLIAM SAFIRE: I don't fall into the trep of making
an assumption that is totally unprovable and thereby cast-
ing a ghadow over all of Whitewater. What we do know is
here is a man who is working on the Whitewater file, who
became terribly depressed and who may well have killed
himself.

WILLIAM SAFIRE: But 2 lawyer wino left no suicide

note, who went to a park across the river when he had a
park available in his back yard, and whose files were then
spirited away and we, to this day, don’t know how much
they were sanified. Now, there’s a lot of chicanery involved
there. And we saw, finally, when there were hearings,
people were giving conflicting testimony. Somebody was
lying. Maybe several people were lying. You couldn’t Just

say evexybody was, was right
blatantJ And so I would say you'd have to
say “to be continued” on that.

CHARLIE ROSE: His wife says he wasn't worried.
WILLIAM SAFIRE: Well—

CHARLIE ROSE: His wife says he was not worried about
Whitewater. He might have been worried about other
things, including the travel scam business, but not
Whitewater.

WILLIAM SAFIRE: I don’t think she was privy to the in-
formation that we’re looking for, the files of Whitewater.
CHARLIE ROSE: Let me see— hear you carefully. You
would not eliminate as a possibility the fact that Vince
Foster was murdered?

WILLIAM SAFTRE: I would not have operated immedi-
ately on the assumption of suicide, as the Park Police did. .
When a dead body is found who is the Assistant Counselor
for the President, you immediately look for foul play. It
may tura out to be suicide, but you immediately move in
on— &5 if it was homicide.

CHARLIE ROSE: There is evidence that he was
depressed, clearly.

WILLIAM SAFIRE: Mm-hm.

CHARLIE ROSE: I mean, so there is also on the other
side the evidence—

WILLIAM SAFTRE: They've no—

CHARLIE ROSE: —of serious depression, which leads

FOIA # none (URTS 16371%% %ggres a strong likelihood that he

committed suicide.
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A Special Report on the Vincent Foster Case

Who Broke the Story First?

The Search for the Bullet

BY CHRISTOPHER RubbY
in the Pittsburgh Tribune-Review on August 6, 1995

“Starr’s staff plans to have the FBI conduct another search for a bullet at Fort
Marcy. Two previous searches, first by the Park Police and then by the FBI under
Fiske, didn’t find the fired projectile—one of many nagging inconsistencies with
the Foster-death scene.”

Travelgate Documents

Withheld

By CHRISTOPHER RUDDY
In the Pittsburgh Tribune-Review on March 29, 1995

“. . . inventories provided by the White House of files in Foster’s office list no
files relating to the White House Travel Office.

Because Foster was heavily involved in the Travel Office brouhaha—even men-
tioning it in his alleged suicide note—congressional investigators believe the omis-
sion of such files strongly indicates that the documents had been ‘sanitized’ before
the official inventories were compiled.”

FOIA # none (URTS 16371) Docld: 70105854 Page 13
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Plttsburgh Tribune-Review

Police Failed to Find Keys to Foster’s

Car at Park

By Christopher Ruddy
FOR THE TRIBUNE-REVIEW

WASHINGTON—If Vincent Foster drove his car to

Fort Marcy Park to take his own life, why didn’t

police find Foster’s car keys in his pockets at the park?

Questions about the late deputy White House coun-
sel’s unusual and sudden death continue to nag
Washington’s political establishment.

Both House speaker Newt Gingrich and powerful
Banking Committee chairman Sen. Al D’Amato have
suggested serious, unanswered questions remain as to
whether Foster died in the suburban roadside park
where his body was found.

Reports in the Tribune-Review, as well as a report
by two former New York City homicide investigators,
have suggested Foster may have died elsewhere and
his body moved to the park.

Among the qucstions are the following:

* Why was no soil found on his shocs or clothing,
even though Foster was alleged to have walked more
than 700 feet through the park from the parking lot
to the spot he was found?

* Why did the FBI omit any mention of grass stains
that should have been apparent on his shoes?

e How did multi-colored carpet fibers come to be

found on almost every article of clothing, including-

his underwear?

* Why did no one see him alive or hear the fatal shot
in the park?

* After such a violent death, how did his body com-

pose itself into such a neat arrangement?

* Why was the fired bullet never found?
KEYS NOT FOUND

To all of this add one more: the unusual circum-
stances of discovery of the keys to Foster's Honda.

According to official accounts, the car keys, as well
as other personal keys, were found in Foster’s pockets
at the morgue, but only after White House officials
arrived to identify the body and well after his pockets
had already been searched fruitlessly at Fort Marcy

of a suicide at the park—states innocuously and with-
out detail: “The keys to the car were found in Foster’s
pocker.”

Typical of the Fiske report, it incorrectly implies the
keys were found during the investigation at the park
while failing to describe the strange circumstances of
their discovery.

Senior police investigator Cheryl Braun told the FBI
that while at Fort Marcy “she observed Officer (John)
Rolla check the pants pockets, both sides and rear, in
an effort to find identification or a possible suicide
note.”

Police officer Christina Hodakievic also told the FBI
she saw Rolla check all of Foster’s pockets.

Rolla, the lead investigator, described the results of
his search of the pockets at Fort Marcy in a Senate
Banking Committee deposition: “I searched his pants
pockets. I couldn’t find a wallet or nothing in his
pants pocket.”

Foster’s wallet and other personal effects were found
in his Honda but no keys were found.

"The police then allowed Foster’s body to be placed
in a body bag and moved shortly after 8 p.m. by
ambulance to Fairfax County Hospital morgue.

MORGUE SEARCH

The park policc said they became puzzled about the
absence of keys and dccided to go to Fairfax Hospital
to re-check the pockets. Around the same time,
Associatc Whitc House Counsel William Kennedy
and White House aide Craig Livingstone had gone to
the hospital’s morgue to identify the body.

Braun said when she re-checked Foster’s right front
pants pocket she found car keys.

Records show Braun found two sets of keys in a
pocket that had already been searched by Rolla at the
park—one ring containing the car keys and the other
containing four door and cabinet keys.

“It sounds fishy,” former New York City Police
homicide expert Vincent Scalice said. He added that if
police had theorized Fostcr had driven to the pack to
shoot himself but didn’t find the key to thc Honda “it

ould have immediately aroused suspicion at the

Patk by a park police invesi@Ar# none (URTS 16371) Pe‘ﬁ ld: 70105854 Page 14

The report of former Special Counsel Robert Fiske,
issued June 30, 1994,—which concluded Foster died

Scalice has 35 years homicide experience, specializ-
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ing in examination and reconstruction of scenes
where suspicious deaths have occurred.

Park police indicated they believed they had over-
looked the keys and went to the hospital to re-check
the pockets.

Scalice said that doesn’t add up. “You would want
to re-scarch the death scene first, to see if they were
thrown or dropped somewhcre,” he said, especially
“since Foster’s eycglasses were found 19 feet from
wherc his head lay.”

Fiske said the eycglasses “bounced” through thick
foliage. But Scalice and two other experts deter-
mined it was physically impossible for the glasses to
have been thrown that far after the shot was fired.

Records show the police did not search for the keys
at the park again but instead went dircctly to the
hospital.

“Without putting your hand in the front pocket,
two sets of rings should have been bulging from the

pocket,” he said.

He also said the pants should have been stretched
as his body bloated in the summer heat, making the
metal keys morc apparent.

Just a freak occurrence?

A “Citizen’s Independent Report” compiled by
Hugh Sprunt, a Texas-based accountant who began
investigating the death as an avocation on internet
bulletin boards, details dozens and dozens of discrep-
ancies, including the one involving the keys, appar-
cot in official documents.

“The sheer number of unusual circumstances and
freak occurrences defy mathemarical probability,”
Sprunt said, adding that the official suicide story
“doesn’t add up.”

Sprunt's report is offered as a public service at cost
from Bell-Jean Printing in Maryland at 301-864-
6882.
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A Special Report on the Vincent Foster Case
Reprinted from Pittsburgh’s Tribune-Review

Saturday, August 19, 1995

D’Amato Admits Questions Remain
about Death of Vincent Foster

Ry Christopher Ruddy
FOR THE TRIBUNE-REVIEW

In an apparent about-face, Sen.
Alfonse 1)’Amato, R-N.Y., chair-
man of the Senate’s Special
Whitewater Commirttee, now says
“thcrc are some open questions”
relating to the death of Vincent
Faster that will eventually be
reviewed by his commirtree.

Fustet, then deputy White Ilouse
Counscl, dicd just over two years
ago of a gunshot wound to the
head, according to the 11.S. Park
Police.

“There 1s no doubr the initial
invcstigation was botched,”
D’Amato told Charlie Rose, criticiz-
ing the park police’s handling of the
case on Rose's narional television
program carlicr this weck.

“His clothing was contaminated.
The question as to, Where did he
die? 1)id he have various stains on
his clothes that would indicate that
maybe the body was moved?”
D’Amaro said.

D’Amato’s comments directly
challenge the report of Special
Counsel Robert l'iske, who con-
cluded Foster commirtted suicide in
Fort Marcy Park. D’Amato had pre-
viously accepted the Fiske report
withour criticism, and endorsed its
conclusions after Scnatc hcarings
last summer.

[Y’Amaro tnld Rose that his
“strong feeling™ was that Foster

killed himsclf, but he had reserva-

tions about where and when Foster

died.

“There seem to be a number of
questions that have been raised by
some pecople, some who have expcr-
tise, that have not been answered,”
D’Amato said.

Earlier this week, D’Amato was
also on WABC’s Bob Grant talk
radio program promoting his ncw
book Power, Pasta, and Politics, and
reiterated his concerns, adding that
“it is my intent to raise the various
questions thar experts and others
lLiave raised” on the case.

D’Amato cited for Grant’s listen-
ers some of his questions:

* “Did (Foster) die in that position?
Was he dragged there? Was he car-
ried there?” :

« “What about grass stains and
other kinds of evidence thar might
be found on his dothing or on his
shoes?”

* “Morc particularly, what abourt
powder burns? What about the
gun? And the manner in which
the gun was held? And the man-
ner in whidi the gun was found?”
Most rccently, Foster’s death has

been under review by Independent

Counsel Kenneth Starr. D'Amato

said he will await Start’s report and

“then we will review and raise these

questions.”

[Y’Amara’s comments further
undermine Fiske’s report that has
been challenged by two top New

York City homicidc investigators
who reviewed the case for the
Western Journalism Center, 2 non-
profit organization that supports
investigative eposting. The investi-
cgl:tors found “overwhelming evi-

nce” that Fosters body had been
transported to Fort Marcy Park.
and that a 1913 Colt revelver had
likely been placed in his hand.

D’Amato’s questions about the
case come on the heels of similar
comments made by House Speaker
Newt Gingrich, who last month
said he was not convinced Foster
commitred suicide.

Both Republicans share wide pub-
lic snppart for their views.
According to a recent Time/CNN
pull, G5 percent of the country has
not accepted the government’s rul-
ing of suicide (20 percent of
Americans believe Foster was mur-
dered, 45 percent arc not sure. 45
percent believe the administration
cn‘gagcd in a cover-up of the death.)

“. .. Question after question after
question about Foster, and what
happened there (at Fort Maccy
Park) havc not been fully
answered,” Cingrich said on Crant’s
New York ralk radio program.

Gingrich later told 4 mccting of
Washington reportcrs that “there is
plausible reason to question
whether or not ir was snicide.”

According to a member of
Gingyicl's stall who asked not to be
identificd, Cingrich is seriously pur-
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suing the matter and has passed on a
list of issues to the Government
Reform and Oversight committee,
hcaded by Rep. William Clinges, R-
Pa.

Gingrich requesred thar Clinger
locate a member of the committee
with expericuce as a prosccutor 1o
determinc if hearings arc warranted.

According to the staff member,
Rep. Steven Schiff, R-N.M., was
selected for the task just before
Cougress went on recess and has not
begun a review of the casc.

Sgchiff, vice-chairman of the
Government Reform Committee, is

a veteran prosecnror, having served
eight years as a district attorney in
Albuqueryuc.

Schiff, through his spokcsman,
said he couldn’t comment on the
matter.

Clinger has been a staunch sup-
porred of the Fiske report. Last year,
when Rep. Dan Burton took the
House floor to criticize the Fiske
report on Foster’s death, Clinger’s
office hastily issued its own report in
supporrt of Fiske.

Recently, Clinger has become a
vocal critic of those who have raised

questions about the case, and last

month appeared on ABC’s Nightline
to debunk issues raised by critics.

For example, Clinger said multi-
colored fibers found all vver Foswer's
clothing, including his undcrwear,
were simply the result of Foster’s
clothing having heen mixed rogether
in the same evidence bag.

The PBI lab report contradices
Clinger, indicating the FBI reccived
the evidence in separate bags
grouped as follows: pants and belr;
shoes and socks; jacket and tie. The
underwear and dress shitt were not

identificd.
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Once Again,
Chris Ruddy Was
Right and First

Today, Independent Counsel Kenneth
Starr Indicted Jim and Susan
McDougal. Here’s Ruddy’s report of
August 3 from the Pittsburgh Tribune-
Review breaking the news that the
McDougals would be indicted this .
month and glving specific details of
the Indictment—all of which turned
out to be highly accurate.

W i 08/17/95 20:33  TX/RX NO.1710 P.001 |
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Indictments Against Former
Clinton Partners in Offing

By Cl.l.rist.uPhcr Ruddy
FOR THE. TRTRITNE-REVIEW

LITTLE ROCK—Indictmeats
against Jim and Susan
I\i:Dougnl, former Whitewater
partners of President and Mrs.
Clinron, are imminenr, accord-
ing to a source close to the

inve.stig:lrion.
Barring any lasr-minure plea
agreement, Independent

Counsel Kenneth Starr plans to
hand up indictment papers
before his Little Rock grand
jury. which the source said
“could be in days, bur certainly
this month.”

The McDougals will be
indicted for financial dealings
relared to David Hale. Hale’s
Lirtde Rock finance company,
Capital Management Services,
defranded rthe Small Kusiness
Administration by improperly
piving loaus allocated for disad-
vantaged and minority- owned
businesses to friends and busi-
ness partners. :

Hale enrered into a plea
arrangement with the original
Whitewater prosecutor Special
Counsel Robert Fiske, last year.
Sources in boil Fiske’s aud
Starr’s investigation say Hale
has been a credible, cooperating
figure in the probe.

The main indicument against
McDougal ic very tenuously

linked wirth Whireswarer, the 50-
50 partnership to develop 230
acres of land in Northern
Arkansas that the Clintons and
McDougals began in 1978,

The indictment against
McDougal will center around
his ownership of Madison
Guaranty Savings and Loan
Association which failed in
198Y, costing raxpayers more
than $60 million.

The indictment will allege
that McDougal provided a loaa
to Hale’s business partner as a
front man for the benefir of
Hale’s company aud
McDougal’s bank.

According to the source, Hale
told federal investigators thart
the Madison loan was part of a
scheme to dcfraud the SBA by
artificially inflating his compa-
ny’s assets to give loans to
friends and associares, as well as
cover bﬂ.d loans madc b)’
Madison Guaranty.

One beneficiary of Capiral
Management’s loans was Susan
McDougal, whose Litde Rock
adverrising  firm, Master
Marketing, received a $300,000
loan. The loan was never paid
back and published repores
indicate some of the money
made its way into Whirewarer
accounts.

The source said a report in
the Arlransas Democrat Gazette
on Aug. 2¥, 1994, derailing

McDougal’s transactions with
Capital Management, closely
mirrors the scheme to be pre-
sented in thc indictment
papers.

The August Demaocrar
Gazette arricle elaborated on a
series of wransactons in 1986
among Halc, onc of his busi-
mess partners, McDougal and
others.

According to the newspaper,
Hale and his pareacr boughr
and sold a resraurant they joint-
ly owned in Sherwnod, Ark,,
increasing the property's value
artilicially, Using improper
and favorable appraisals,
McDougal’s Madison Guaranty
loaned Hale’s business partner
$825,000 1o buy the restauraut
from Halec.

Hale then took a significant
poruon of the proceeds from
the sale and pur them into his
company to bc uscd to qualify
for matching SBA funds of
$500,000 or mare.

Hale used this new supply of
capital, aud SBA macching
fu-ndS, to cover bﬂd lOmS m:l.de
by Madison Guaranty befare
bank examiners conducted an
audic

Though Starr is said to favora
plea agreemenr, saurces close to
the probe doubr thar a plea

reement will be struck sincc

the McDougals are demanding
full immunity.
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Interview with Sen. D'Amato r2: Vincent Foster, August 14, 1995

CHARLIE ROSE: What have you learned sbout Vince
Foster's suicide that is inatructive to you about what hap-
pened?

Sen. ALFONSE D’AMATO: [ have to tell you at ‘hie
point I am waiting for the special presecutor to conelude
his review. There’s no doubt—

CHARLIE ROSE: This is Ken Sterr.

Ben. ALFONSE D'AMATOQ: Yes, Ken Starr. There is no
doubt that the initial investigation was botched. The
autopsy was handled peorly. His clothing was con-

taminated, The auestion as to where did he die, did he

have varioup staina on his clothes that would indicate that
mayhe the body was moved, et cetera. That's unfortunate.
It's nnfartunate that we didn’t have the beat forensic
people in there immedintely. And Y've come to a conclusion
that no matter what determination is made, as a result of
the initial bungling by the Washington, D.C. Coroner’s Of-

tice 1 terme of NAt PMNINgG 1N the neat, the KH— yninally
to work with the Park Police, that youn’re always going to
have pecple raising goestions. But wa'ro going to wait for
Ken Starr, the spocial prosecistor, to give us his review he-
fore, before we bagin to—

CHARLIE ROSE: But you two are cooperating.

Sen. ALFONSE D’PAMAT(: We're cocperating in this
manner: We have sgreed not o just go plunging in until
he has an opportunity to examine all the witnesses he
wanta first. And at this point now, we're going to begin to
pick up the pace hecause we owe it ta the American people,
and we owe it to the Clintons t6 do this jok expeditioualy —
thoroughly, but expeditiously.

CHARLIE ROSE: Al right, Let me stay with, with the

E Whitewater and this point, too. Have you— you have gaid

on the record that there's no question in your mind that it

= WAS a suicide.

e

¢ Ben. ALFONSE D'AMATO: The facts indicate that,

—

notwithstanding that there waas a, a batched thing in there.
The facts from some of the people 've spoken to. But we're

< going to look mi this not in a public way, but in terma of
§meering with the experts, looking at them, reviewing the

=< gvidence.

And at this point, my, my strong feeling i8 that,

that it was a suicide.

CHARLIE ROBE: Any question in your mind as to where
it took place and when? .

Sen. ALFONSE D’AMATO: There seem to be a number
of questions that have been raised by some peopls, some
who have expertise, that have not been answered. And 'm
going to look to see— ] think that while I— and paople
have indicated to me, experts, that, that the auicide was
committed at the place indicated, there are a number of
questions that I think we should resolve Lo try to—
CHARLIE ROSE: Like what?

Sen. ALFONSE I’AMATO: —minimize the doubts.
CHARLIE ROSE: Like what?

Sen. ALFONSE IPAMATD: Well, for example, the lack
of, of grass stains or, or materials that you would find un-
dex his shoes that indicated that be would have walked to
thiz place. There is a question of, of the, the positHon that
the gun was found in and whether or not it wonld have
been found in, in the manner indicated. There’s = question

- of, of some other kinds of forensic evidence, and I don™

want to get into graphic detail — powder buruns, et cetera.
And so ] think that certainly we owe it to mnke a review,
but not in a ghoulish manner. 1 don’t even think we have
10 wse a public foruam to try to satisfy ms many of these
questions as pomaible.

CHARLIE ROSE: Any queation, though, that a rea-
sonable persopn— do any of the thi— questions you have
heard, would they lead a reasunsble person to question
where this auicide tock place?

Sen. ALFONEE D'AMATO: Charlie, because of the. ini-
h:al failure af the coroner's office to conduct this investiza-
tion in the manner that jt should have, there are some
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Ben. D'Amato's Comments Re; Vincert Fcster on WABC's Bob 3rant
Program, .

CALLER:

D*'AMATQ !

CALLER;

D 'AMATO;
CALLER:

O "AMATO:

Aagust 15, 1995

HELLO BOB AND SENATOR D'AMATO -~ IT'S AN HONOR. SENATOR, TWO
QUICK QUESTYONS IF 1 COULD. ILAST FRIDAY'S WALL ST. JOURNAL
EDITOR)IAL PAGE STATED THAT ALL PHONE. CALLS TO AND FROM THE PRES-
TDENTIAL JETS, LIKE THE ONE HILULARY CLINTON WAS ON THE AFTERNOON
VINCE FOSTER DIED - REPORTEDLY THOSE CALLS ARE LOGGED AND TAPE
RECORDED. . FIRST, IS THAT TRUE, SENATOR?

WE'RE LOOKING INTO THAT RIGHT NOW TO SEE WHETHER OR NOT THOSE -
CALLS ARE LOGGED AND TAPE RECDRDED — THAT'S NUMBER ONE. SECOND,
THERE SEEMS TO BC A VERY REAL ISSUE A5 IT RELATES 70O WHETHER OR
NOT MRS. CLINTON WAS ON AN AIRPLANE WHEN THE FIRST CALL WAS
MADE. MAGGIE WILLIAMS TESTI(FIED THAT THE FLIRST LADY CALLED HER
WHEN SHE WAS ON THE ATRPLANE. HOWEVER, THAT PLANE TOUCHED DOWN AT
8:40 AND THE PERSON WHQ FIRST INFORMED HER ABOUT VINCENT FOSTER'S
DEATH CALLED HER AT ABQUT 9 OYCLOCK, WHEN SHE WAS IN LITTLE ROCK
AT THE TIME. AND THAT WAS MACK MCLARTY, THME CHEIF OF STAFF. 50
THERE?S AN INCODNSISTENCY AND THAT'S ONE OF THE REASONS WE'VE
ASKED FOR THE PHONE LOGS QF THE RODHAM HOUSE - HILLARY CLINTON'S
MOTHER'S HOME, THE PHONE L0OGS FROM MAGGIE WILLIAMS - HER CHEIF

OF STAFF, AND THEWM ALSQ SUSAN THOMASES — HER FRIEND AND LAWYER
WHO SHE SPOKE TO THAT NIGHT AND THEN WHO BARRAGED THE WHITE
HOUSE WITH ABOUT 14 OR 15 CALLS OVER THE NEXT DAY AND A HALF.

WELL, I HOPE YOU DO GET THOSE LOGS, 1 THINK [T WOULD BE INTER-
ESTING, SECONDLY SENATOR, ACCORDING TO A RECENT TIME/CNN POLL
65% OF THE AMERICAN PEUPLE ARE NOT CONVINCED THAT VINCENT FOS-
TER COMMITTED SUICIDE. :
NO, IT'S 20%.-

NO, THAT - 209 BELAEVE IT WAS MURDER.

OH, O K.
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CALLER:

DYAMATO:

AND ANOTHER - ] BELIEVE IT WAS 45% AREN'T SURE. ARE YOU CON-

TENT TO LEAVE THIS KIND OF QUESTION MARK HANGING OVER THIS CASE?
YOU HAVE IT IN YOUR POWER TQO OPEN. IT UP AND ANSWER ALL THESE
QUESTIONS - WHY NOT DO THAT?

WELL, LET ME TELL YOU WHAT WE'RE DOING RIGHT NOW - AND 1 MEN-
TIONED IT ON THE CHARL.JE ROSE SHOW LAST NIGHT. WE ARE WAITING
FOR THE SPECYAL COUNSEL TO COMPLETE HIS REVIEW OF THE DEATH OF
VINCENT FOSYER. AND THEN, IT IS5 MY INTENT TO RAYSE THE VARIOUS
QUESTIONS THAT EXPERTS AND OTHERS HAVE RAISED. BECAUSE THERE'S
NO DOUBY THAT THE INITIAL INVESTIGATION WAS TERRIBLY BOYCHED.
THE CORONOR'S5 OFFICE IN D.C. CONTAMINATED FOSTER'S CLOTHING.
THEY WERE NEVER ABLE TO MAKE - AND GET THE KIND O€ SAMPLES
NECESSARY AS IT RELATED TO - YOU KNOW - DID HE DIE IN THAT
POSITION? WAS HE DRAGGED THERE? WAS HE CARRIED THERE? WHAT
ABOUT GRASS STAINS AND OTHER KJINDS OF EVIDENCE THAT MIGHT BE
FOQUND ON HIS CLOTHING OR ON HI53 SHOES? MORE PARTICULARLY,

WHAT ABOQUT POWDER BURNS? WHAT ABOUT THE GUN? AND THE MANNER
IN WHICH THE GUN WAS HELD? AND THE MANNER [N WHICH THE GUN

WAS FOUND? SO THOSE QUESTIONS ~ AS A RESULT OF NOT HAVING

THE KIND OF FORENSIC EXPERTS THERE - IN DOING THIS5, UNDERTAKING
THIS INVESTIGATION -~ REALLY ARE UP N THE AIR AND PROBABLY WILL
NEVER BE SATISFACTORILY ANSWERED TO MANY. BECAUSE ONCE YOU
GOOF UP THE INITIAL INVESTIGATION, THERE'S NO WAY TO RECONSTI -
VUTE IT. BUT WE'LL TRY TO DO THE BEST WE CAN AND WE ARE GOING
TO RAISE THOSE QUESTIONS. 1 DON'T BEELIEVE THAT AT THIS POINT
WE SHOULD DO IT PUBLICLY — BECAUSE ['M GONNA TAKE THE SPECIAL
COUNSELTS REPORTS AND THEN WE WILL REVIEW AND RAISE THESE
QUESTIONS. AND THEN MAKE A REPORT ON JT.

END OF CALL

= “0TAL P.O1L

08/17/95 11:37 TX/RX NO.1691 P.001
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A Special Report from the
Pittsburgh Tribune-Review

Sunday, August 6, 1996

Clinton Indictments Unlikely

By Christopher Ruddy
EOR ‘IHE 'I'IUBUNE REVIEW

LITTLE ROCK, Ark.—Chances
arc slim that Independent Counsel
Kenneth Starr will indict Bill or
Hillary Clinton as a result of the
Whitewater probe, sources close to
the inquiry have told the Tribune-
Review.

Starr, passing the first anniversary
of his appointment this week, has
found little substantive evidence
linking the Clintons to wrongdoing
relating to their Whitewarer part-
ncrship, dealings with Madison
Guaranty, or possible obstruction
issues in Washington.

“At this time, it would take some-
one like (Jim Guy) Tucker or the
McDougals to wutn, aud Lestily,
against the Clintons,” onc sourcc
said, which would then allow prose-
curors to “move up the food chain.”

Clinton's main accuser has been
David Ilale, who maintains that
Bill Clinton pressured him into
making a fraudulent $300,000
Small Business Administration-
backed loan to Susan McDougal.

Whilc acknowlcdging Halc has
been a credible witness, a member
of Starr’s team said “Hale versus the
president is not going to fly” indi-
cating morc subsrantive evidence
would have to be forthcoming to
present to a grand jury.

Bur sources, critical of Starr’s han-
dling of the iuvestigativu, sugygest
the long dclays in Starr’s staff get-
ting up to speed where the Robert

Fiske investigation lcft off, the mis-
handling of Webster Hubbell's plea
agreement and the problems in the
Washington end of the investiga-
ion—nhighlighted by 4 wajor 1esig-
nation—have all impeded a swift
resolution of the case.

Starr’s indictment of Arkansas
Gov. Jim Guy Tucker and associates
in Juuc wete woe than six wouds
behind the schedule sce by Special
Counsel Fiske’s staff, which had
planned a series of indicrments for
the fall of 1994.

Contrary Lo some expectations,
Tucker has not sought a plca agree-
ment behind the scenes as he awaits
a decision on his mertion ro have the
indictments thrown out, claiming
Starr had no jurisdiction o indict
him. Starr’s staff is confident they
will win the motion. Prosecutors
also doubt lucker would be cooper-
ative under any circumstances.

The McDougula‘ have demanded
full immunicy for a plca agrecment,
which is unacceprable to Starr.

Even if the Mcl)angals were to
testify against the Clintons, sources
say, their credibility as witncsses
would be seriously challenged.

Sources also suggest that getting
individuals to cooperate in the
future may be less chan fruidful
becausc of the mishandling of
Hubbell’s plea and the trouEled
investigation in Washington.

FIRST RESIGNATION

The first major policy dispute in
Starr’s staff led to the resignation of
his chief trial counsel, Russell C.

Hardin, last Scptember, according
to several Whitewater prosecutors.

Hardin, a scasoned former
Houston assistant district attorney
who was named Texas State
Prosccutor of the Year in 1989, was
hired by Fiske as his lead trial prose-
curar.

Hardin was to have tried Hale for
using Lis cowmpany, Cupital
Management Scrvices, o dcfraud
the SBA.

But Hale entered into a plea
agreement with Piske early last year.
Ilardin remained on the stafl to wwy
the next major casc.

With Fiske’s ouster in August
1994, Hardin was one of twn prose-
cutors to continue with Starr’s
inquiry, and had agreed w ty the
probc’s next major target, former
Associate Artorney General
Hubbell.

“Rusty (Hardin) wanted to go in
with big guns againse Hubbell, o
nail him sincc the casc was airtight
and show others we weren’t fooling
around,” one prosecutor familiar
with the events in Starr's staff last
year said.

Starr’s staff had prepared a 38-
count indictment against Hubbell,
according to one source. Hubbell
cotered into a plea agrecment in
Dccember, sparing himsclf “an
extremely embarrassing trial,” a
prosecutor said.

As part of the agreement, Hubbell
was charged on two couats of mail
fraud mie tax evasion, that entailed
a 71-27 month rerm in federal
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prison, which could bc reduced if he
cooperated with the independent
counsel (under sentencing guide-
lines, Hubbell’s prison rerm would
be the same for two counts or 38).
STARR OVER ANXIOUS

Hardin had argued for Scarr to

play “hard to get” with Ilubbell,

o was seen as the first major tar-
get of the investigation, and one
that could link the Clintons to
wrong-doing in both Washington
and Arkansas, sources said.

Hardin had successfully handled
the plea agreement with Hale, when
prosecutors went down to the wire
to begin trial proceedings before a
plea agrecement was struck. The
agreement was struck only after
Hale had been debriefed for two
weeks by investigators “as to what
he knew and whart he could give
prosecutors,” a prosccutor familiar
with Fiske’s probe said.

Instead, Starr, who had no experi-
ence as a prosecutor, and who
served as federal judge and a well-
regarded Justice Department ofi-
cial, was over anxious to get
Hubbell’s plea and did not rigorous-
ly debrief him hefare entering inro
the agreement, two prosecutors
familiar with Starc’s probe told the
Tribunc Revicw:

The process of agreeing to a plea
“should he structured sa rhe defen-
dant has an overwhelming need to
tell what he knows,” one prosecutor
said, lamenting that that had not
been the case with Hubbell.

“If Hardin had argucd for this,
he’d be exactly right,” Thomas
Scorza, a focmer federal prosecutor
and lecturer of legal ethics at the
University of Chicago, said.

“Typically a prosecutor wants to
flip dic smallest fish, the people at

the bottom like an ofﬂcc secrelary,
to get higher Scorza
explained, But Hubg Il was a big
fish, so a prosecutor figures he’s
going to be disinclined to give infor-
mation. It’s really imporrant to
hammer him at the carly stage when
the person is most vulnerable.”

Scorza said that Starr could have,
for example, tried to find additional
charges, such as perjury, to increase
scntence time, and usc this as an
additional lever.

Going easy on Hubbell though he
failed to cooperate “is a sign to oth-
ers not yet charged thart the prosecu-
tor is going to roll over, that you
don’t have to cooperate,” Scorza
said.

Another source in the Srarr probe
has disputed that Hardin left over a
disagreement abourt dealing with
Hubbell, and suggested he resigned
solely because he was not allowed to
choose the prosecutors handling the
day-to-day case before the grand
jury-

Hardin, in private practice in
Houston, declined to comment on
the matter, bur did say he resigned
several months earlier than planned.

At ITubbecll’s scntenciog in June,
Starr sought no reduction in sen-
tencing, which was an indication of
Hubbell’s lack of cooperation.
According to several sources,
ITubbell provided no information
that will lead to additional indict-
ments.

One prosecutor pointed out that
Starr’s handling of the Washington
side of the investigation may also
have been a roadblock to coopera-
tion from Hubbell and other wit-
nesses.

Last Maurch, Associate
Indcpendent Counscl Miquecl

Rodrigucz resigned after he was

apparently stymicd in conducting

what he felt was a full probc into

Vincent Foster’s death.

“Hubbell’s prabahly a lor mare
worried about what happcned with
r'osl.ef Lhdu sclvulg u1 pl'l.\(lll, onc
prosccutor suggcested.

After a year of investigation,
Starr’s office had come np with no
indictment on the Washington end
of Lis plubc, aud has shown no
interest in “flipping” lower-level
officials over apparent problems in
testimony and evidence.

In other developments related to
Stard’s investigation:

* Forensic scientist Henry C. Lec is
currently on hiatus from investi-
gating aspects of Foster's death as
he consults for the O.J. Simpson
defense team. Lee, who heads the
Connccticut statc crime lab, hag
recently visited Fort Marcy Park in
a suburb just outside Washington,
the sitc where Foster’s body was
found.

o Starr’s staff plans to have the FBI
conduct another search for a bullet
at Fort Marcy. I'wo previous
searches, first by the Park Police
and then by tie FBI under Fiske,
didn’t find the fired projecrile—
one of many nagging inconsisten-
cies wirh the Foster-death scene.

* Starr's Washington depury. Mark
H. Tuolicy, plans o resign in
Scptcmber for a ncw position, as
the Washington phase of the inves-
tigation winds dawn.

o Starr has resisted efforts by the
White House o issuc a 1eport vn
Foster’s death, as Fiske did in Junc
1994. He will wait until the end of
his Whitewater probe. a source
said.
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Doubts Cast

Whitewater

By Chriswpher Ruddy
FOR THE TRIBUNE-REVIEW

The staff of Independent Counsel
Kenneth Start’s probe has become
increasingly eclectic as time goes by.

In May. Starr’s office hired O.].
Simpson defense team forensic cxpert
Henry Lee to review the Vincent Foster
death case.

This month, two U.S. attorneys who
prosecuted the Waco-Branch Davidian
case have joined Starr’s Little Rock
office.

The two lead Waco prosecutors, the
husband-and-wife tcam of Ray and
LeRoy Jahn (prononunced “Yawn”),
were brought onto Swrr's team as he
attempts to bolster his staff with expe-
rienced prosecutors—apparently
preparing fur the prosecution phasc of
his Whitewater i.nqlu'ry.

Bur, like the controversy that has
swirled around the Waco case, that
inquiry also has come to include the
Jahns.

The Jahns have sterling resumes.

As career prosecutors with about 25
years of federal service, they first gained
recognition for handling the aseassina-
tion case of U.S. Distdct Court Judge
John H. Wood in Texas.

‘I'he Jahns have spent most of their
tenurc ws federal attorneys working in
the U.S. attorney’s office in San
Antonio, though they served a bricf
stint as staff attorneys to FBI Director
William 8. Sessions in Washington.

Over the yeats, the Jahns have devel-
oped a close asanciation with Justice
Deparmment officials in Washingwn.

When the Clinton administration
needed experienced prosecutors to han-
dle one of the most politically sensitive
cases—Waco—the Jahns were selected.

on
ﬂ’msecutors

Acked if the Justice Department
played a significant role in the Jahns'
sclection, former San Antonio U.S.
Awtorney Ron Ederer said, “I'here’s no
question about it, Washingron was very
much involved.”

Ederer was the Bush-appointed U.S.
attorney who served scveral months
into the Clinton administration when
the Waco incident began. The Jahns
were tapped as the federal prosccutors
for the caze shordy after the Bureau of
Alcohol, Tobacco and Fircarmy’ Feb.
28, 1993, rid on the Branch Davidian
compound.

“In the past, dic Jalins have been suc-
cessful as far as Justice was concerned,”
Ederer said.

Their Jdosc association with the
Justice Department and their wark an
Waco, considered very imporwnt for
the Clinton administration, appears to
have posed no obstacle to their joining
Suurr’s team, which has been investigat-
ing matters relating to the Clintons.

Former federal prosecutor Thomas
Scorza, a lecturer on legal cthics at the
University of Chicago, thinks the
appointment of prosecutors close 1o the
Justicc Dcpartment “is something less
than desirable” for an independent
counscl’s probe.

“It doesn’t violate any rule of ethics
and is not a conflict of interest,” he
said, “but it does seem picking prosecu-
tors with strong connections to the
Departuent of Justice is not the way to

o.

y Scorza noted that the “essence” of the
indcpendent counsel law was to have
an independent investigation that does-
n’t answer to Justice or the President.

He belicves that selecting prosecutors
with “strong personal conncctions to
Justice” undermines the spirit of the
law.

Ray Jahn, contacted at Starr’s Licde
Rock office, referred all qucstions about
his appointment ta Srarr’a preas aide,
but did say he did not see his associa-
tion within Justice as o problem since
“we’re not the only people working
Licre (on the aaff) from Justice.”

Starr’s office refused ta cnmment on
the Jahns' appointment or the matters
they may be handling.

The couple’s ties with Justice
Department officials were surength-
ened, according to FBI sources, after
their stint as aides to Director Sessions,
cven though Sessivny’ kust yeurs were
marked by difficulties with Justice and
the White House.

In 1993, Scesions was fircd by
President Clinton.

According v sources familiar with
the Jahns' work at the FBI, the couple
quickly aligned themselves with Justice
Department officials after joining
Session’ staff in 1992. Sessions and his
wife believed that it was an effort to
undermine the Dirccror’s position,
RONITCER uid.

Eventually, Sessions asked dic Jahns
to return to San Antonio before their
one-year contract expired.

Scasions didn’t comment on the mat-
ter, but sources say Sessions and hia
wife who were friends with the Jahns
for over two decadcs, have fallen out
and na langer talk ro the couple.
WACO CASE

After the Jahns returncd 1o San
Antonio, they eventually tried the Waco
case.

“They (thc Jahns) have a rcputation
for taking a mess like the Waco case
and making scnsc of i,” ITouston
attorney Mike DeGuerin said.

DeGuerin was the lead counsel for
the 11 Branch Davidian survivors
braught to trial and charged with con-
spiring w kill federal agenw.

After 2 seven-week trial in 1994, the
prosecution took a “big loss” uccordin,
to DeGuerin, when a Texas jury fou
the survivors not guilty on the prosecu-
tion’s two main charges, including con-
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spiracy to wasder fedaral agents. xamination, the government’s audio Sare L. Bain, forcwoman of the jury

DeGuerin felt then that the Jahns
handled the government’s case fairly,
but said “the jury just wasn’t going to
buy a conspiracy theory.”

DeGuerin suggested the Jahns'
appointment to Starr’s staff “raises some
eyebrows.”

The Jahne handling of the Waco casc
has come under sharp criticism.

Author and columnist James Bovard
wrote about the Jahns in a recent article
titied “Fede Must Fess Up About Role
in Waco™:

“Fedcral Prosccutors were caughe
manipulating evidence at the trial.
Prosccurors presented a transcript of
tapes made from listening devices inside
the compound in its last days. purport-
cdly showing that the Davidians intend-

ed ta commit suicide. Rut under cross-

pert admitted altering the transcripts
er meeting with the chief prosecu-
r.
Ray Jahn told the Tribune-Review
at this allegation was a “bunch of
eans” and said the defense team had
access to all of the tapes, amounting
o over 100 hours of audio dme, and
¢ right to have them played.
DeGuerin, laughing, said while tech-
ically Jahn was corrcct, the defense
peam didn’t have “200 peaple working
the case™ as the prosecution did, and the
Fesourccs to cxaminc all of the evidence
thoroughly.
He said he was disturbed that the
Proucuﬁon had omitted parts of the
tapes that had the Davidians praying,
pnd children screaming as tanks began

knacking dawn the campound walls.

and a San Antonio teacher, said she was
concerned the prosecution was not “Pm-
senting dl the evidence.”

Bain cited the fact that a metal door,
said by wimesses to have shown a bar-
rage of bullets which tie Davidians
claimed demanstrated the ATF made
the initial atrack, was said 1o be
destroyed in the compound’s subsc-
quent fire.

“The other inctal doors were found,
they didn’t melt, some were even run
over by tanks and were recovered,” a
suspicious Buin said.

DeCuerin agreed the door, a key point
of evidence, was significant in its
absence, but pointed out “I don’t think
Kay Jahn has any idea what happened to

the dour.”
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A Special Report on the Vincent Foster Case
Reprinted from Pittsburgh’s Tribune-Review

Wednesday, June 28, 1995

Ty Chrismpher Ruddy
TOR TIIC TRIDUNE-REYLOW

WASHINCTON—With Scaatc hcarings
into the haadling of documents from the
office of the late White Housc DcPuty
Counsel Vincent Foster set for mid-July.
In&cf-cnd.:nt Counscl Kepneth Starr’s staff
has been feverishly arrempung to wrap up
their investigation—which is already a year
behind schedule.

News Analysis

This time last year, Special Counsel
Robere Ficle was zet to end his probe into
the removal and handling of documents
from Foater’s office, giving ¢ green light for
the findings to be aired at congressional
hearings last cummer.

But within days of releasing his condlu-
cione last July, Fizlee ballted and azled for
more time. His report would have report-
edly cleared Whire Houce officials of any
wrongdoing, including Fiske's friend,
.nnisﬂed Whiu Houce Counﬁﬂl Bernnrd
Nussbaum.

Congressional inveetigators told the
Tribune-Review the apparent reason for the
delay waz that Ficke’s swaff admitwed o the
invesdgarors that several key White House
officials had never been interviewed, and
were unavailable for interviews by congres-
sional investigators.

For example, Fiske’s staff had never inter-
viewed Charles Easley; the White House
staffer in charge of safe combinations,
;nclmﬁng Fostcr's.

In an interview earlier this year, Fiske
wanldn't fammear an the (‘flzy, ::ying
only that he needed more dme.

Despite the long lag time given to
Ind.:ju:ndcul Counsel K:um:dl S!.z.“, who
ook over for Fiske in August 1994, sources
familiar with the probe muggest that Starr's
probe been less than exhaustive.

“We were not given all the access we
needed,” one prosecutor familiar with

Grand Jury Examines
Foster Matters

. Swrr’s probe said

Another lawyer familiar with the inquiry
said that all White House security person-
ncl, including thosc in the Clinton’s povaw
residence, had not been interviewed by
Starr’s investigators, even though docu-
ments from Foster’s office had been trans-
ported to the private quarters.

Three individuals who were working in
the Whitc Housc residence at the time of
Foster’s death. including one member of
the Secret Service, told the Tribune-Review
they had yet 1o be interviewed by anyonc
on StarPs seaff.

Another member of the residence staff
said they had uaderstood that papers
belonging to Foster had been stored 1n a
converted office on the third foor of the
White House residence.

Starr has been utilizing his Washingron
grand jury 1o review the handling of docu-
ments after Foster’s death a3 well as the
subsequent police death invesugauon.
SIGNIFICANCE OF DOCUMENTS

Papers waken from Foster’s office shortly
after his death have been considered a key
element in unlocking the mystery sur-
rounding his death. On the day of his
death, Foster, according to official
accounts, left his office ar abour 1 p.m. w©
vialenrly rake his awn [ife ar a madcide
Virginia park just seven miles from the
Whire Hase.

“That office, in any death invesdgaiion,
wonld be cansidered parr of rhe crime
scene. Even more so because he died during
the wnrkday,” farmer Army criminal inves-
Ugutor Gene Wheawn said

Wheaton, a retired 25-year veteran of the
Army’s Criminal Investigation Division
who has handled federal investigations—
including homicides—is aa cxperr witncss
who has looked in to the koster case for a
confidential party: He sayz it would be
“essential” for investigators to Lknow what
Foster was working on to determine 2
motivation for his death.

Whearan suggesrs thar the quickness hy

which officials sought to cnter Foster’s

office and tamper with the scene, oaly
should “heighten investigator's concerns
abour the case.”

The entire Whitewarter scandal erupred
on Dec. 20, 1993, when the Washington
Times reported that three senior aides
entered Foster’s office just hours after his
body was discovered on the night of July
20.

According to the Times, Pzrk Policc
sanrees canfirmed thar Whirewnree doen-
wents were removed from Foster’s office.
The Whire Hanse quickly enofitraed rhar
Whitewarer documents were among the
frst papers rmaved from Foster's nffice.

At the time, Foster was not only deputy
White Hanse cannsel, but the Clintnns’
privawe attorney, privy o all of their deal-
ings.

Since the Times report, the White House
gave differing versions af whar happened 1o
papess wewoved flom the office. Fist, the
papers were said ta have been handed over
tw chie Pl:aid.:ul'a allulncy. Latcl', it was
revealed that Hillary Clinron ordered the
papcia Le put iutu a user in the Pti\mtc
residence, where they remained for a week
until they were hauded uver w Ler Lus-
band’s attorney.

Both Tiske and Starr have made a
painsuking effort 1o reconstrnuct the papers
as they were whea Foster left his office for
the last time.

Bur a number of experts belicve that may
be futile because of the long delay in secur-
ing and scaling the office by law cnforce-
ment and the high number ol pcople who
entercd the office without supervision.

Another suspicions aspect is what is
missing from official inventorics for the
olfice,

“You become suspicious when papers
relating to a hot-potato issue are not
uco“nud for, ﬂ.nd ahou.ld- bc lhcm,” ’ljd
‘L'homas Scorza, a former federal prosecu-
tor and lccrurer of legal cthics at the
University of Chicago.

Inventories of Foster's papers compiled
by White House staffers shordy after his
death show no files relz.ting to one “hot.
potato” Issue, the White House Travel
Offce brouhaha.

The Whize House has told congressional
investigators the files relating to the Travel
Officc were in cabincos ouwide his office,
But onc investigator tound that hard to
bclicve becausc of Fosters intimare involve
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ment in the case, and the fact inventorics of
documents in his office showed files on
casey th&! 116 way 'Ln!.imltcly ;nvo]vcd vqth.

The House Commuttee on Operations is
expected to open hearings iate the
Travelgate matter this fall. Foster’s files will
also be examined during thosc hearings,
according to a staff member.
ACCOUNTABILITY

A .tl'.Ilanft- ;s:m- ml:\ting 1w d:e .E.].es is an
clfort by officials o deny federal invesuga-
Tors acress 1n Bnsrer’s nffice.

On the aighr of Foster's death, the park
police reqnesved rhar the White House
accure wnd seal Fosier’s office. When police
investipators arrived ar Fasrer’s affice the
wotning altey his deadh, they discovered
this was not done.

The iuvestigators were also denied access
by the White House.

Tle pulive 1ewurned the following day and
were not allowed indepepdent access to the
vffice, but stood by and wartched as
Nusshsum searched the nffice. FRI agents
weie wld w sit ouwide the office in a hall-
way.

“Its & very sciivus issue,” suid William E
Roemer Jr., former lead agent for the FRI%
Organized Crimue Suike Tuiee iu Chicago
and the bureau’s most highly decorared liv-
ing ageat.

Roeruer suggested that apparent efforts to
thwart a federal criminal probe by deyying
access w0 federal investigators “raised the
possibility of obstruction of justice.”

“It’s the 1ail wagging the dog.” he said,
i.rguins l‘h&t d.le inuidcul. ia an mu.lyk Ur
increasing Justice Department and White
Housc interfereace in federal criminal
investigations.

“The office should have been sealed
immediately after it was known he (Foster)
dicd. In carlicr days, the FBI would have
pursued this vigorously,” he said.

Army investigator Wheaton agrecs with
Rocmer.

“Determining which papers were taken

may be impossible. At this puiut, dic grand
jury may only be able to hold nfficiale
accountable fui iucerfering iu a criminal
investigation.” Whearon said.

According to Scorza, the issuc uf pussible
obstruction of justice has to be determined
by cxamining “the inwat of officials st tic
ttme, Was there 2 purpose or a hidden
motive by officials in blocking access.”

Park police investigaror Sgt. Pete
Markland wld the Washiugron Pust culics
this year. “1'he whole search of that office
was absurd,” adding that he belicved White
House aides “obviously had something to
hide.”

Markland told the Post that Nussbaum
claimed exccutive privilcge in not allowi
police the nght to independently review the
documents, which Nussbaum sorted him-
self.

“He should know berrer,” Scorza said,
adding thar Nussbaum as White House
counscl should have been awarc that invok-
Ing executive privilege would mean that the
documenws “should have been scaled, cach
document 1miualed and catalogued and then
handed over to judicial autherirtics for a
derermination.”

Another matter the grand jury can weigh,
Scorza said, was whether Hillary Clinton
artempred to mislead investigators in “the
very curious” way she “ordered documents
from the office o the percoval quarters.”

Markland also told the Post that
Nussbaum cearched a briefcase twice declar
ing, “I's empry.” Several days later, the
Whire Houze claimed they found Foster's
so-called suicide note in the same briefcase.
DELIBERATIONS

Whether the grand jury will hring indier-
weuts agaivat oflicids fo1 possible obswruc-
tion of justice is still an open question.

As a wchnical wattey, prosecutors present
indictments and must sign off on them. Ifa
grand jury believes “there was iutcur w
obstruct justice” on the part of officials,
they have dhe sight w voic for iudivunents

without the consent of the prosecurors,

Searza said.

An indictment does not imply guilt. “It
means therr ic evidence of 2 probable cause
ol a federal offense,” Scorza said.

He emphacized that the grand jucy does
ot decide on guilt or innocence, and thar a
trial is the fir and appmpriate forum for
it

“IF l’hP gr:nd j"ry were to hud down
indicunents in the case, I think theyd find a
lot of penple caming back to the witness
staud w change their westimony,” Wheaton
speculated.

Aside Now die serivus issue of obstruc-
tion of justice in relatian ra the office,
Wheatou believes thae dhe graud jury also
could seriously weigh indictments againsr
officials for wishaudling dic deads investi-
gaton of Foster “regardless of whether the
case is a suicide v yoL.”

Wheaton outlined some areas thar the
srmd juty could 1eview:

* Missing evidence - Crime scene Polamids
ukea by a secoud pulice officer we wiss-
ing and he says later photos don’t match
his recollection of the scene. Other 351mu
photos were said to be underexposed ia
the police labs,

* Vossible tampering with the crime scene -
Photognphic cvidence supports con-
tentions that Foster’s hand was moved and
the gun possibly tampered with after
police arrived. Also, four witnesses. not
members of the police, say a bricfease was
1n Foster's car. ‘T'he police evidence report
doca not liat a Lr;crcuc.

* Possible misrepresentarion of witness
ctatements.

¢ Evidence suggests that X-rays taken ar the
autopszy are now missing. The sutopsy
feport and the palice report state X-rays
were talten but the medicel examiner
states the X-ray machine was broken.

* Discrepancies in ewora tectimony as to
the investigation and activiries relating to
the Case.
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By Cliristuplier Ruddy
FOR THE TRIBUNE-REVIEW

The recent hiring by Independent
Counscl Kenncth Starr of renowned foren-
sic scienust Henry C. Lee to review the
dcath of Vincent Foster has once agaiy
raised nagging doubts about Foster's alleged
suicide,

Lec, one member of a panel of forensic
cxperta asscmbled by Starr, reputredly i
already reviewing evidence.

The indecpendent panel will be reviewiug
the results of the original park police inves-
tigation, a3 well as the conclusions of an
independent panel used by Special Counsel
Robert Fiske's probe. Both concluded Foster
committed sujcide.

“Usually; experes den't like overturning
another expert panel’s conclusions,” said
Vincent Sealiee, = former New York City
police homicide expert. Scalice has reviewed
various aspcets of the Foster case.

He believes the experts may teel ditterent-
ly abour this case.

Scalice says he has “a high opinion” of
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Hiring of Renowned Scientist
Paves Way for Fresh Review

Lecs abiliey, aud thioks the new paoel will
not conclude Fiske’s panel wasc wrnng by
curniug w w Jilleient wadusion.

“There’s more new infarmation. evidence
and testimoay siuce dic uiiginal 1cview,”
Scalice said. adding “the new panel may jusr
conclude differeatly based vy new iulvima-
tdon.”

Such new jufuiwation might include
photographic evidence unavailable ro Fiske’s
wam. One phow slwws wu wppuent rauma
wound to Foster’s neck.

Additiogally, graud juiy proceedings his
year produced a wealth of new information
about the crime sceue, a avuiee »aid, Ad
least 10 witnesses have also smied thar FBI
reports oa interviews conducted by Fiake’s
staff did not accurately reflect their
accounts.

Fiske’s team also had several handicaps.
Although the ream included foup cincut
pathologists (two were employed by the fed-
cral governmenrt), Fiske never authunized o
sccond autopsy.

It was also revealed at « Scyute hcu‘i_u,g
that only ™o members of the panel horh-

cred to view the crime sceue at Turt Murey,

Tl‘.lhngh they certified he died ar the spot he
was found.

Another facror helping Starc’s panal is the
increasing recognition of the high number
of inaccurate suicide rulings around the
country.

This issue was featured as the cover ctory
in the prestigious American Bar Association
Joncnal this month in aa arricle entided
“Body of Evidence: When Coroners and
Medical Examiners Fail to Distinguish
Accidents from Murders from Suicides. . . .”

“We're «till living in the Dark Ages when
it comes ta death investigations,™ Dr.
Mirchael Baden, the former chief medical
examiner for the city of New York, told the
Joncaal. “It’s 2 national disgrace,” he raid.

Foster's autopsy was conducted by a
Virginia medical examiner who has been
chiallenged on two suicide rulings in recent
years.

Iu voe suicide ruling the murderer con-
ft.‘(e(‘. 'n a Sff.ﬁl'lfl rase, a Sffﬁnd aumpfy
showed the decedent may have been
atracked hefare he died.

The =mPa.nclmcnt of a new independent
panel is ane sign of a more assertive grand
jury, and marks a reversal for Srarr's
Washingran Deputy Mark Tuchey:

Tuohey, according to a source, had argued
against 2 pew panel early in the invesriga.
don.
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he Vincent Foster Case
s Tribune-Review :

Foster Eyewitnesses Ignored

By Christopher Ruddy
FOR THE TRIBUNE-REVIEW

A couple present at Fort Marcy Park on the evening
of Vincent Foster's death told che FBI last year that at
least two individuals were in or around the White
House aide’s car shortly before his body was found.

The witness statements, which they claim were
incorrectly recorded by U.S. Pack Police, “were com-
pletely ignored” by the staff of former Independent
Counsel Robert Fiske, a source close to Whitewater
Independent Counsel Kenneth Stacr 'said.

With the resignation of Associate Whitewater
Counsel Miquel Rodriguez in March, Starr’s staff has
apparently also chosen not to re-investigate the matter.

The witness statements add to the several dozen
inconsistencies and discrepancies in the suicide ruling,
homicide experts say.

FIRST SIGHTING :

Foster's body was found in the Civil War roadside
park shortly after 6 p.m. July 20, 1993—approximate-
ly five hours after he had left the White House West
Wing.

No one saw him alive, as far aF Q}lAt# ROVe
cerned, from the time he passed a Secret Service check-
point at 1 p.m. that fateful afternoon until his lifeless

ceand e Barr Marcv.

described 25 “mid to late 40s, appeared unclean and
unkempt.”

The male witness said he saw the unkempt man
standing near Foster’s car after chey had backed into 2
parking spot, giving him a clear view of Foster's car to
his right.

The couple said they sat in their car until about 6
p.m., and then exited the car to have their picnic.
They first learned of a problem, they said, when emer-
gency workers stumbled upon them during 2 search
for the body shorty after 6 p.m.
MISREPRESENTATION?

The park police report gives 2 decidedly different
representation of their accounts.

The scene investigation report, prepared by plain-
lothes investigator Cheryl Braun, contains the only
witness statements of persons found in the park after
police arrived. That report cites the couple as having
observed “a small car with a man without a shirt sit-

ting in it” who the couple was quored as saying “left

shortly after their arrival.”
The man with the long blond hair who had the hood

caised is described in this way: “The final vehicle they

i red older model that pulled in
(URTS 621 Bacid/005854-p
his hood up, went into the woods for a short time and
then left.

e the mark police statement of her

Other
Witnesses Still
Unexplained e

By Christopher Ruddy
FOR THE TRIBUNE-REVIEW

The couple who saw persons in and around
Vincent Foster's car at Fort Marcy Park were not
the only persons ignored during the investigation
of Whitewater prosecutor Robert Fiske.

To date, no one can account for several men
seen wearing orange vests in the park, as well as
park visitors who entered after police arrived.

According to a source familiar with thé prabe,
several people entered during the night through 2
rear entrance and encountered park police. The
police had not secured that entrance.

The officers also violated standard police proce-
dure by not recording the names of the individu-
als who came into the park on the night of July

20, 1993.

And then there were the mysterious men wear-

603 brange vests. A park police officer has
acknowledged to Starr’s inquiry that after police
arrived at the park and well after the end of the

_____ -

workday, they discovered several men wearing
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bate chested.”

ate left.

cle. She said he had dark hair and could nave becll

As the driver of the car, she had an unobstructed
view of Foster's car, which was parked to her immedi-

Her male companion told the FBI that he remem-
bered the hood of the vehicle was up and 2 white male year.
was standing near the hood of Foster's car. He was

report and the police report.

STATEMENTS OVERLOOKED

Fiske's 58-page report makes no mention of the wit-
ness statements, which were part of his investigation
and released by the Senate Banking Committee this

According to a source close to the investigation,

Rodriguez believed the witness statements were sup-
portive of evidence Foster’s body had been transported
to the park, ' n

No time has ever been nailed down for Foster’s
death, and the Fiske report concludes death could have
occurred from the time Foster left the White House up
until the time the body was found.

Now available from the Western Journalism
Center “An Independent Report Re: The
Death of Vincent W. Foster Jr.” Compiled by
2 leading homicide experts formerly with the
New York City Police Department. Their
report offers a number of startling conclusions
that challenge the official suicide ruling of
Foster’s death. By recciving this confidential
report you will learn why the experts have con-
cluded that homicide has not been ruled out in
Foster’s death. You will also learn why the

experts believe Foster’s body was moved to
Fort Marcy Park. These and other important
conclusions are in this valuable report. The
Western Journalism Center is also offering
with this report a compilation of Christopher
Ruddy’s news reports in the Pittsburgh
Tribune-Review. The independent report and
Ruddy’s articles are available for only $9.95.

Call our toll-freec number today and order your copy.

Call 1-800-WJC-5595

Visa, MasterCard and American Express cards accepred

The Western Journalism Center is a non-profit organization
that supports investigative journalism.

\.

D YES, please rush me the independent report compiled by homicide experts, as wel
as Ruddy’s news reports, I've enclosed a minimum contribution of $9.95 for eac!
copy ordered.

D I have enclosed an additional § because I want to help the Wester

Journalism Center sponsor an independent investigation into the Foster case, a
well as help defray the cost of ads like this one in newspapers across America.
understand my contribution is tax deductible.

NAME:
ADDRESS:
CITY: STATE: ZIP:

Please return this form to: Western Journalism Center,

PO Box 2450, Fair Oaks, CA 95628

Make all checks payable to:  Western Journalism Center.
The Wesiern Journalism Center is a non-profit, 501(c)3 California corparation.
Our Federal Tax 1D number is: 68-'0260052

L———--————_—-—__-_-—__
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By Christopher Ruddy
FOR THE TRIBUNE-REVIEW

A couple present at Fort Marcy Park on the evening
of Vincent Foster’s death told the FBI last year that at
least two individuals were in or around the White
House aide’s car shortly before his body was found.

The witness statements, which they claim were
incorrectly recorded by U.S. Park Police, “were com-
pletely ignored” by the staff of former Independent
Counsel Robert Fiske, a source close to Whitewater
Independent Counsel Kenneth Srarr said.

With the resignation of Associate Whitewater
Counsel Miquel Rodriguez in March, Starr’s staff has
apparently also chosen not to re-investigate the marter.

The witness statements add to the several dozen
inconsistencies and discrepancies in the suicide ruling,
homicide experts say.

FIRST SIGHTING

Foster’s body was found in the Civil War roadside
park shortly after 6 p.m. July 20, 1993—approximate-
ly five hours after he had left the White House West
Wing.

No one saw him alive, as far as authorities are con-
cerned, from the time he passed a Secret Service check-
point at 1 p.m. that fateful afternoon until his lifeless
body was discovered at Fort Marcy.

The first firm sighting of his car was at approximate-
ly 4:30 p.m., by a mororist who entered the small
parking lot off the George Washington Memorial
Parkway, according to an FBI report.

The motorist noted a Honda with Arkansas plates in
one of the first spots in the lot, fitting the location and
description of Foster’s car.

The motorist also observed another car, probably of
Japanese make, parked several spots past Foster’s car.
The car was occupied by an individual described as a
male in his late 20s, probably Mexican or Cuban, with
a dark complexion.

When the mortorist left his car to urinate in some
nearby woods, he said the male occupant left his car
and followed him, making the motorist “feel extremely
nervous and uneasy.”

The motorist quickly relieved himself and left.

KEY STATEMENTS

Shortly after 5 p.m. a couple who have sought to
keep their identirties secret drove up to the park to
enjoy a late picnic.

Both told Fiske’s FBI investigators just over a year
ago that when they entered the parking lot there was
sters 1989

are generally consistent w nda and

its placement in the lot.

Foster Eyewitnesses Ignored

'I:he female visitor told the FBI she believed that “.a
white male was seated in the driver’s seat” of the vehi-
cle. She said he had dark hair and “could have been
bare chested.”

As the driver of the car, she had an unobstructed

view of Foster’s car, which was parked 1o her immedi-

ate left.
Her male companion told the FBI that he remem-

bered the hood of the vehicle was up and a2 white male

*
was standing near the hood of Foster's car. He was

described as “mid to late 40s, appeared unclean and
unkempt.”

The male witness said he saw the unkempt man
standing near Foster's car after they had backed into a
parking spot, giving him a clear view of Foster’s car to
his right.

The couple said they sat in their car until about 6
p-m., and then exited the car to have their picnic.
They first learned of a problem, they said, when emer-
gency workers stunbled upon them during a search
for the body shortly after 6 p.m.
MISREPRESENTATION?

The park police report gives a decidedly different

representation of their accounts.

The scene investigation report, prepared by plain-

clothes investigator Cheryl Braun, contains the only

witness statements of persons found in the park after
police arrived. That report cites the couple as having
observed “a small car with a man without a shirt sit-
ting in it” who the couple was quoted as saying “left
shortly after their arrival.”

The man with the fong blond hair who had the hood
raised is described in this way: “The final vehicle they
observed was a light colored older model that pulled in
next to the deceased vehicle.” The driver then pulled
his hood up, went into the woods for a short time and
then left.

After being shown the park police statement of her
account, the female witness told the FBI that the
police statement was not true, and did not match her
recollection of what she told them.

The police statement implies that two cars, in addi-
tion to Foster’s Honda, were observed by the couple,
who saw persons either in a car or with the hood up.

The EBI witness statements make clear that the male
and female both saw only one car, apparently Foster’s,
and individuals in or around it

only one cas parked In YOIfA HRGHE (URFSTE371) Docld: 70105854 Page 33

4003



PN XS

06/20/95

09:19

FOIA # none (URTS 16371) Docld: 70105854 Page 34

202 514 8802

0IC

In two interviews this yean the female witness told
{he Tribune-Review that she stood by her account to
<he FBI, which she said is consistent with her male
friend’s statement of seeing only one car parked in the

lot.

The only other vehicle that parked in the lot while

they were there was a white utility van. Fiske’s investi-
garors concluded the van driver was the first person t©
find Foster’s body.

An older model car was driven into the lot, as noted
in the police report, but contrary to that report never
parked. The driver just turned and left, according t©
an FBI witness statement.

The female witness stated she has never been con-

tacted by anyone on Starr’s staff, nor has she or her

friend becn summoned before a grand jury.

A spokesman for the park police, Maj. Robert Hines,

said Officer Braun was not available for comment on

the case. He added that the park police stood by her

report and the police report.

STATEMENTS OVERLOOKED

Fiske's 58-page report makes no mention of the wit-
ness statements, which were part of his investigation
and released by the Senate Banking Committee this

year.

According to a source close to the investigation,

Rodriguez believed the witness statements were sup-
portive of evidence Foster’s body had been transported
to the park.

No time has ever been nailed down for Foster’s
death, and the Fiske report concludes death could have
occurred from the time Foster left the White House up
until the time the body was found.
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Other
Witnesses Still
Unexplained

By Christopher Ruddy
FOR THE TRIBUNE-REVIEW

The couple who saw persons in and around
Vincent Foster’s car at Fort Marcy Park were not
the only persons ignored during the investigation
of Whitewater prosecutor Robert Fiske.

To date, no one can account for several men
seen wearing orange vests in the park, as well as
park visitors who entered after police arrived.

According to a source familiar with the probe,
several people entered during the night through a
rear entrance and encountered park police. The
police had not secured that entrance.

The officers also violated standard police proce-
dure by not recording the names of the individu-
als who came into the park on the night of July
20, 1993.

And then there were the mysterious men wear-
ing orange vests. A park police officer has
acknowledged to Starr’s inquiry that after police
arrived at the park and well after the end of the
workday. they discovered several men wearing
orange vests who claimed to be park maintenance
workers clearing a park trail.

The park police did not record their names or
positively identify them.

Fairfax County rescue worker Todd Hall was
among the first at the scene.

Sources in Whitewater Independent Counsel
Kenneth Starr’s probe were aware that he told the
grand jury that when he first arrived at the death
scene, he thought he saw a man wearing an
orange vest running from the body on a footpath
just below the slope where Foster’s was found.
The man, Hall reportedly said, was running
toward the rear entrance.

During grand jury proceedings, park police
claimed they were unaware of the second
entrance. Prosecutors had evidence, however, that
police were regularly stationed at the rear
entrance during the Gulf War, since the entrance
is directly across the street from the Saudi
Arabian ambassador’s residence.

Park police spokesman Major Robert Hines
said he was unaware of additional persons in the
park and couldn’t comment on the marter.

“Every investigation is not perfect. We are
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Vincent Foster Case
's Tribune-Review

Foster’s Death: What and When
Did the White House Know?

By Christopher Ruddy

FOR THE TRIBUNE-REVIEW

When it comes to the deach of
Deputy Counse| Vincent W. Foster Jr,,
the question remuina: what did the
White House know and when did they
know ir?

Another question: if Foster was not
identified as a White House official
until ac [east an hour and s half after
police arrived, why were police officers
associated with an dite federal unit on
the scene within 45 minutes?

Evidence suggests thae White House
officials were informed of Foster's death
July 20, 1993 at least an hour before
they claim to have been initally not-
fied.

Recently, Whitewater Independent
Counsel Kenneth Starr apparently re-
opened an examination into the time
disctepancy. His seaff questioned an
Arkaness trooper who received o phone
call informing him of Foster’s death
from a White House staffer before the
White House claims to have been offi-
cially notified.

The time discrepancy, appacent from
public documents relating ta the case,
was fitst investigated by Miquel
Rodriguez, who was Starr’s lead prose-
cutor probing Fosters death. The dis-
Crepancy was first reported by London’s
Sunday Telegraph.

According to a well-informed source,
Rodriguez believed the time discrepan.
<y Was an imporwnt clue in unmasking
a possible cover-up into Foster's deadh.

Rodriguez, an assistant U.S. Algtarllx);# nﬂﬁé’fu I?T@‘iﬁ37by Da¥lde

in Secramento, would not comment on
the case and referred all calls to Starrs
office.

The Tribune-Review reported
Rodriguez resigned from the prosecu-
tor’s staff in March because he beligved
he was not allowed to explore inconais-
tencies and discrepancies before Starr's
Whitewater grand jury in Washington.
SPECIAL FORCES

By January of this year, as the grand
jury began taking a cursory look into
Foster’s death, Rodriguez found cvi-
dence that police officers associated
with the U.S. Park Police’s special
foeces—an dlite unit with close ties to
White House security—showed up at
the park by 7 p.m., the source said.

These officers have never been ideng-
fied in dhe police report, congressional
teports or any FBI report.

U.S. Park Police spokesman Maj.
Robert Hines said he was unaware of
the presence of such officers. He said
the special forces unit was the police’s
“SWAT team . . . involved in sensitive
duties.”

Rodriguez apparendy belicved the
introduction of these dite officers to a
crime scene seriously diminiahed park
police claims that the death scene djd
not steike them as unusual, and thar
the Whitc House was not notified undl
8:30 p.m.

SECRET SERVICK MEMO

Earlier this year, the Senate Banking
Commitiee released documents relat-
ing to the Fiske investigation into
Foster's death, which was the origi

Prosecutor Robert Fiske.

One document, @ Secret Service
memorandum, was written on the
night of Foster's death, 2 minure after
10 p.m.

Fosters body was found by afficials
shorely after 6 p.m. in the small
Vieginia roadside park just seven miles
from the White House.

The memo states thar ar 8:30 p-m.
Lt. Pas Gavin of the park police con-
tacted Lt. Wolez, a uniformed member
of the Secret Service. This is the official
vession of White House notification of
Foster’s death.

Sttangely, no member of the presi-
dent’s entourage would be informed for
another 45 minutes, until abour 9:15,
while the president was on the “Larry
King Live" television program.

And if the official notification was
indeed made by Gavin at 8:30 p-m.,
other testimony then becomes incon-
sisteng.

Cheryl Braun, then a park police
investigator, told Fiske's FBI agents
that she scarched Foster’s car at abour 7
p-m. and found his White Hoase ID,
at which point she asked an unidenti-
fied officer to call Lt. Gavin, the police
shift commander on duty that nighe.

The officer apparendy failed ro do s0,
and Braun said she herself called Gavin
berween 7:30 p-m. and 7:45 p.m.

Gavin was unreachable for comment.
He did tell Fiske’s FBI investigators
that he notified the White House with.
in 10 minutes of being informed of

Foster's White House ID—which still

05837 P dursgnade the official notifica-




tion a half hour to an hour before the
time mentioned in the Secret Service
memo.

Gevin also told the Sundsy Telegraph
that he was notified not by Braun, but
by pagk police investigator John Rolls.

And Rolla gives stiﬂ‘ another story as
to the ume he discovered Foster wus a
White House official.

Rolla, in his sworn deposition before
Banking Committee investigators last
summier, as well as in his FB] statement
of last year, said he searched the car
after the death scene had been cleared
and the body removed to Fairfax
County Hospital.

“I believe [ went through the passen-
ger’s door first and lifted up the suit
jacket, observed the White House iden-
tifiadon with his picture and name on
it.” Rolla said in his deposition, directly
contradicting Braun's version of events.

Rolla was explicit in saying chis
search was conducted after the death
scene had been cleared.

Fiske placed the approximate time of
the removal of the body from the scene
at 8:45 p.m.—~meaning Rolla didnt
begin his search untll efter the official
8:30 p.m. notification time.

Hines was unaware of any discrepan-
cy involving the time the White House
was contacted. He said if there was a
delay, it probably occurred because
investigators “didn’t think of suicide s
a big deal.”

He aaid police are trained vo be sensi-
tive to handling cases involving offi-

cials, but the officers, even with his ID,
were unaware of Foater’s level at the

White House.

TROOPER'S VERSION

The Telegraph also reported that in
an affidavit, Trooper Roger Perry states
that on the night of Foster’s death,
while on guard duty at the Arkansae
governor’s mansion, he answered a call
from Helen Dickey, an assistanc to the
Clinton family working in the White
House.

Before being put through to Gov. Jim
Guy Tucker, Dickey related to Perry
that Vince Foster had killed himasdlf.

“She told me that Vince got off work,
went out to his car in the parking lot,
and shot himself in the head,” Perry
recalled.

Perry, in hia affidavic, states the call
came from Dickey no later than 7 p.m.
Arkansas time, 8 p.m. Washington
time—a half hour before the White
House claims to have been notified.

But Perry believes, based on the
remembrances of others he notified
after Dickey’s call, her call may bave
come in much earlier, shortly after 6
p-m. Washington time.

Perry’s recollection is burtressed by
the sworn statement of State Trooper
Larry Pactterson and Lynn Dawis, for-
mer head of the Arlansas Smre Police.

They both claim Perry contacted
them immediately after receiving
Dickey’s call—and they both place the
time before 7 p.m. Washington time—a

full hour and a half before the White
House claimed to have been notified.

Perry’s rsmembrance of Helen
Dickey’s account of Foster being found
dead in his car—a story he had told
long before the Secret Servics memo
had been released—finds corroboration
i.n t.he memao.

The Secret Service memo reads: “On
the eveniag of 7/20/93, unlkmown time,
U.S. Park Police discovered the body of
Vincent Foster in his car. The car was
parked in the Ft. Marcy area of Virginia
near the George Washington Parkway.
Foster apparently died of a sclf-inflicted
gunshot waund ta the head. A .38 al-
iber revolver was found in the cac”

Foster was found, according to offi-
cials, 700 feet from his car near an old
civil war cannon. Investigators for Fiske
and Starr have deemed the memo’s
account “an honest mistake” according
to one soutce.

Another source familiar with the
investigation belicves the “body-in-the-
ar” scenario may have been an initial
artempt to cover up the unusual cir-
cumstances of death, considering
Foater's body was found lying on a
steep hill, in a neat position amidst
dense foliage and brush. The source
said it would be difficult to imagine
that the circumstances of death of 2
high official would be so dramatically
confused, and nat verified by the Secret
Service before being disseminated
through the chain of command.
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Foster Update June 11, 1995

1. The AP story that follows was carried by CBS Evening News
with Dan Rather and by CNN on Friday.

2. During an interview with Bob Grant of WABC(New York's
most listened to talk program) presidential candidate Pat
Buchanan reacted to Grant's question about the Lee
appointment by saying, “Although I think Faoster took hig own
life in Fort Marcy Park, Chris Ruddy has raised a lot of
valid questions. Let's get it all out on the table."

3. June 10 report in the Pittsburgh Tribune Review follovs:
Top Forensic Pathologist Tapped for Foster Frobe

Washington(AP)--Nationally known forensic scientist Henry
C. Lee is helping Whitewater prosecutors by reviewing the
death of White House lawyer Vincent Foster two years ago.

Lee, whose expertise has been sought in prominent
trials such as the OJ Simpson case, said Friday that he
agreed to review the prosecutors' investigatory reports
about Foster's July 1993 death to determine if thsy support
the original finding of suicide.

"I think that is the major issue," Lee said in a
telephone interview from his office in Connecticut. where he
is the state's chief forensic scientist.

Lee said he met with Whitewater prosecutors three veeks
ago in Washington and thus far he has conducted only an
initial examination of some documents. But he said he
expected to "use some of my spare time, my weekend time, to
assist," the prosecutors.

Mark Tuohey, the prosecutor in charge of the Washington
office of Whitewater Independent Counsel Kenneth Starr,
declined comment Friday through his office.

Lee's emergence in the case is one more twist in the
.agonizing review into the death of one of President
Clinton‘s closeat advisers, which twice has been ruled a
suicide but still remains under investigation.

Starr appeared close to ending the his probe a few
months back. But then, the prosecutor assigned to the Foster
death resigned after lavyers for several witnesses
complained about his tough gquestioning before a grand jury
in Washington.

Lee said Tuohey contacted him about three weeks ago.

In late April, the Western Journalism Center, a
California non-profit organization that supports
investigative journalism, igsued a report on the Foster caso
compiled by two former Nev York police homicide experts.

Vinecent Scalice and Fred Santucci reviewed the crime
scene at Fort Marcy Park{where Foster's body was .
discovered), along with numerous reports, and had laboratory
analyses conducted by one of the nation's top forensic
scientists, Dr. Richard Saferstein.
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Their report concluded that homicide has not been ruled
out in the death and that it was very likely that Foster's
body had been transported to the park. The report also
stated that the 1913 Colt found in Foster's right hand had
likely been staged.

A8 White House deputy counsel, Foster was in the middle
of many of the Clinton administration's early problems from
health care reform te the White House travel office
scandal. His body--gun in hand and with a single wound to
his head--was found in a suburban park near Washington on
July 20, 19%3.

U.S. Park Police ruled Foster's death a suicide.

Whitewater prosecutors opened a review, hovever, after
paramedics who attended the scene publicly questioned the
suicide ruling. Prosecutors are also interested in
Whitewater documents that were removed from Foster's office
after hig death.

The first Whitewater prosecutor, Robert Fiske, brought
in homicide and forensics experts to review the death, and
issued a report last summer reaffirming the Park Police
finding that it was a suicide. .

But then a panel of federal appellate judges that
oversees independent counsel investigations replaced Fiske
with Starr.

Due to continuing doubts about the suicide ruling,
Starr launched his own reviaew, bringing in new experts to
study the evidence.

But none to date have haéd the stature of Lee, who in
two decades has built the Connecticut State Police Crime
laboratory into one of the nation's mast respected crime
scene investigative agencies.

The veteran of hundreds of crime scenes in the United
States and abroad, Lee gained national notoriety when he
helped Connecticut prosecutors convict a man who had run his
wife's body through a wood chipper. He identified minute
fragments of bone, teeth and fingernails as those of the
victinm.

More recently, Lee was hired as an expert court witness
and helped defense lavyers in the rape trial of William
Kennedy Smith, who was acquitted.

Last year, Simpson's defense team hired him. He is
expecting to testify in that murder trial this summer.

-
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by Ambrose
Evans-Pritchard in
Washington

IT IS now clear to everybody
that the Independent Coun-
sel investigating the Ilaby-
rinth of

working from the premise

that Vinceat Foster may
_ bave been murdered.

That was the obvious mes-

- sage behind the move that
{ stunned Washing

ers last week whea it was
announced that a top foren-
sic scientist had been
appointed to review the
death of Foster, the Deputy
White House Counsel whose
body was found on July 20,
1993.

The small band who have
accused the goverament of
an elaborate cover-up in the
Foster case can no longer be
glibly dismissed as conspir-
ac¥t eorists.

be forensic expert, Henry
C.Lee, is a household name
in the US. The first thing he
may want to look. into is
whether or not the autopsy
fort by the Virginia Medi-
cal Examiner's Office was
fabricated to make it look as
if Foster committed suicide.

According to the official
version, Foster shot himself
in the mouth with_a .38 cali-
bre Colt revolver of Edwar-

dian vintage, a gun that his

‘from behind the shoulders,
“.cradling the victim's head,”
-reads the FRI s
_statement. **Ashford did got

family was-unable'to iden-
tify. Somehow, he managed
to fire it with beth hands

gripping the barrel — which®
1s almost imipossible to ‘do;”

according to some homicide
exgerts The gun, which has
erce recoil, jumped back
out of his mouth without
chipping his teeth or leaving
any marks on his gums, It
landed neatly by his side,
still jammed in his nght
hand; ,
The autopsy report says
that the/exit wound in the

linton- scandals -
known as Whitewater is.

on insid-.
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Seeking truth. some of the doubt cast by this paper

back of the head was ome
inch by 1-25 inches. This is
curious because no skull
fragments were ever found.
The bullet was not found
either.

The Fairfax County para-
medics who. retrieved the
body from a secluded Vir.
fxma park were struck by the
ack of hlood at the scene.
Gunshot wounds of this kind
would normally leave an
abundant splattering of
blood. Ome of the rescue
workers, Corey Ashford,
helped put the body in a bag
for transport to the morgue.

**Ashiord lifted Foster

napsis of h.is

recall: Seemg'any blood while
placing Foster in the bag.

.Ashford did not recall any

blood getting on his uniform
or on the disposable gloves
be wore while handling the
body.*"

Roger ‘Harrison, another
paramedic, helped Ashford
with the body. He told the
FBI that he ‘‘did not recall
seeing any blood on Foster
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and did not recall seeing any
blood on individuals han-
dling the body"'.

Also .present was a para-
medic Richard Arthur who
believed that Foster had
been murdered. He did not
see an exit wound in the back .
of the head. In his FBI state-
ment he said Ashford told
him later that **Foster’s head
wag intact and he had not
observed any exit wound".

So, who did see this gaping
hole in the back of Foster's
head? Not the doctor who
certified death, which is 3 bit

urf:ristng. According to his

statement, Dr Julian
Orenstein of the Fairfax Hos-
pital lifted the body by the
shoulders -“to locate and
observe the exit wound on
the decedent's head’”.

But he told The Sunday
Telegraph that he did aot in
fact see an exit wound. "'l
never saw one directly,” he
said. '*I didn't spend too
much time loaking back
there. My suspicions weren't
aroused.” He was unaware,
however, that somebody in
the FBI had apparently mis-
represented his testimony.

ARl 1

thadry comes un

hite House death; murder
der scrutiny




Not resting in peace: Vince Foster’s death was officially recorded as suicide

X-rays would settle the dfs-
pute. According to the
autopsy report X-rays were

taken, and Virginia’s Assis- -

tant Chief Medical Exam-
iner, Dr James Beyer, is
quoted in the US Park Police
report discussing them. But
they seem to have disap-
pesred. Dr Beyer now says
that the X-rays were never
taken because the machine
was not working properly.
The contrgdiction is
unexplained.

All that is left to goon is a
set of photographs taken dur:
ing the autopsy. Some of the
prints show a rod, used in
such examiaations, pushed
through the mouth and com-

ing out at the back of the
"bhead. But they are profile
shots that are easy to
- manipulate.

Dr Donald T. Reay, chief
medical examiner of King
County in Seattle and one of
four outside experts brought
in by the Fiske investigation
last year to review the death,
tald The Sunday Telegraph
that he could not remember
_seeing a photo that gave a
clear view of the exit wound.
His panel concluded that
Foster ‘‘shot himseif where

he was found''.
- The 'embalmiui‘ of the
body was done by

Murphy in Arling‘toqg.ﬁw 4

ginia. This is unusual. Mur-
phy bas a classified coatract

with the US Defence Depart-

‘ment. His firm allegedly pro-

vides cover stories for
operatives killed on secret
assignments overseas,
according to an intelligence
source who has had direct
dealings of this nature with
the funeral home. The wait-
ing room is decorated with
commemorative certificates
from military units.

From there the body was
taken to the Reube] Funeral
Home in Little Rock, Arkan.
sas, for final viewing. The
director, Tom Wittenberg,
was asked by a private inves.
tigator in Arkansas what the
exit wound looked like. He

-replied: "*‘What if I told you

there was no exit wound?"
But when pressed on'the
matter, Wittenberg refused

‘to elaborate. He told The Sun-

day 'Telegraph that he
checked the hair, face, suit
and hands, but did not lift the
body. *'I didn’t wazt to look
at Vince,” he said, explain-
ing that he had close ties to
the Foster family.
Iavestigators working for
the Independent Counsel,
Kenneth Starr, are starting
to look into the possibility

that the exit wound was fab--

ricated in order to make it
apﬁ,ear as if the powerful -38
T

typically used for close-up
assassinat:onq — would tend
to produce a tiny exit wound

in the shape of a disk. The '

trajectory of the shot would
also tend to be lower, with
the bullet coming out
thrOugh the back of the neck.
Ultimately, the Starr
investigation may have to
exhume the body to get to the
truth. “It would be a last
resort,” said a well-placed
insider. “But in the end we
might have to do that.”

[N
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A Special Report o;th
Reprinted from Pittsh

Tuesday, June 13, 1995

e Vincent Fbétef Case
urgh’s Tribune-Review

Missing Briefcase Could Be Key
in Solving Vince Foster Mystery

Editor’s Note: Last week's announcemens
shas narionally-renowned Jorensic sciensise
Henry C. Lee was reviewing evidenes in the
Vincens Foster deach has renewed inzerest in
the iboaring of she White House aide. In ehis
faur-pnrr series, investigarive reporrer
Christopher Ruddy taker a look a the dis.
crepancies and inconsistenciss in the official
repores of Foster's deazh.

By Chaistopher Ruddy
- FOR THE TRIBUNE-REVIEW

Testimony would seem 10 indicate that a
brgfease in the ear of Vinceat Foster was
removed after U.S. Pack Police arrived ar
his death scene Iy 20, 1993,

The bricfcase, which may have carried
important documents, was never listed oo
official evidence reports campiled by park
police whe coaducted the firse invesdga-
dog into the White House dspury coun-
sel’s dearh,

Foster was found dead of ag appareat
guashot wowad 1o the head in Fe Marcy
Park. His unoccupied car, a 1989 Honda,
was fouad in the parlds packing loc

Several witnesses—before and after the
arrival of the park police—have claimed
they saw 2 briefease in Foster's car.

Park police spokesman Maj. Robert
Hines said the police are sticking with
their versioa that no Lriefcase was io the
ar. He suggested thar witaesses may have
seen somethiag else thar they thoughe was
a bricfcase.

The briefeasc issuc became a focus of
serious iaquiry in Jaguary before ¢ federyl
grand jury sitdng in Washiagtan o psobe
Whitewater-related matess.

Associaze Independent Counasel Miquel
Rodriguez was seriously pussuing several
ippwrent incoasisteacies in Foster's death
aad the subsequeac polica iavestigation.

Rodrigucz resigaed ia Masch, accordin

FOIA% n

10 sources, because he beligved his superior,
Deputy ladepeadent Counsel Mark
Tuohey, was ot allowiag him 10 conduct 3
Rull graad jury probe inwo Foster's death,

Rodriguez declined to comment on the
case, referring all inquiries an the magter 1o
the lndepeadent Counsel’s ofce.

FIRST WITNESS

The argumeats over the existence of 2
briefcase first susfacad during the investiga-
tion by Rebert Fiske, the origiaal

itewater prosecutor.

Accordiag 10 dacuments from the Fiske
investigation into Foster’s death, the firsc
witness t observe Foster's car ar Fr, Marcy
Wis 2 motortist who noted the cac's
Arkagaas plates at wpproximacely 4:30 p.m.

The mowrist told the FBI last year thar
aftet exitiog bis vehicle for a bricf time, he
rerurmed to his car and “he observed in this
Honda 1 Jeather bricfcase or leather folder
on the passenger side sear.”

Anather witacss, 2 van driver who Fiske
claimed fiest discovered Fostecs body and
13 now identified 25 OW, or the confidap-
tal witaess in the Ficke report. reportedly
told the grand jury that he, o0, saw 2
briefease in Fosrars car.

According 10 1 sousce Familiar with the
probe. at least twa Fairfag County cmer-
geacy wockers present at Fr. Marcy adso
tarified before the grand jury they saw 2
bricfcase ia Foster's aar.

Paramedic Sgr. George Gonzalez told
Fiske’s investigators “The Hoada con-
taiged 2 peckrie, suir coar, and a black
briefease/artaché cage,”

Emergeacy Medical Teehgician Todd
Hall alse 10ld the grand jury and Fiske’s
FBI javestigators he saw a briefeasc ia the
car, according w the source.

FOUR YERSUS FQUR
Anather source familiar with new

Stacr's probe admitted tho bricfease dis-
crepancy has got been pursued, stating
“Four witnesses say there was 2 briefease,
four say there wasn'r.”

The four officiale swearing there was no
bricfcase weze all pack police officers.

But Rodriguez. according to a source,
disagreed with thar view, believing “the
policc had everything ¢ lose and the four
other wirnesses had oo reason 10 lie,” the
source said

Thomas Scorza, a former federal Pross-
cutor and lecturer of legal cthics at the
University of Chicago, supgested the brefe
case is “important, pot ig an isolated way,
but ia the coatext of other discrepaacies.”

“T'wonldn't say don't follow it because its
four versus four on the witness stand,” he
said. “When you have a parteea of these
discrepancies, a prosecutor should pursuc
the marer vigorously.”

PHOTO AND LEAKS

Other evidence indicated the preseacs of
a briefcase. A Polaroid of Fosters car taken
by park police showed 1 briefcase on the
ground.

Exly in the grand jury peocess, high
level source in the Stacr iavestigation was
queted in an Associated Press report as
dswiling the probe’s focus oa the briefcase.

At rthe time, Rodriguez vold associntes
that he believed the leak, a violation of
graad jury secrecy rules, had seriausly
uadermined the investigation by giviag
oficials time 1o possibly prepare Testimony:

During grand jury procesdings, the
police elaimed the briefcase in the phote-
graph was likely their own, 2 carrying case
or erime sceqe equipment.

Further questiouiag by Rodriguez of the
polics revealed thar their canying cases am
colored tan or silver. An enhanced Polaroid
showed a blick lcather case, the source
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A Special Report on the Vincent Foster Cas
Reprinted from Pittsburgh’s Tribune-Review

Wednesday, June 14, 1995

Foster Eyewitnesses Ignored

By hisapher Ruddy
POR THE TRIBUNR-REVIEW

A couple present at Fort Marcy Park
on the evening of Vincent Foster’s death
told the FBI last yeae thar at least cwo
individuals were in or around the
White House aide’s car shordy before
his body was found.

The witness statements, which they
daim were incorrectly recorded by U.S.
Park Police, “werc complerely ignored”
by the staff of former Independent
Counsd Robert Fiske, a source close to
Whitewater Independent Counsel
Kenncth Sragr said.

With the resignation of Associate
Whitewater Counsel Miquel Rodriguez
in Murch, Starr’s seaff has apparendy
also chosen not to re-investigate the
maClger.

The witness statements add to the
seversl dozen inconsistencies and dis-
crepancies in the suicide mling, homi-
cide cxperts say.

FIRST SIGHTING

Foster’s body was found in the Civil
War roudside pack shortly aftar 6 p.m.
July 20, 1993 —approximarely five
hours aftes he had left the Whicc House
West Wing.

No one saw him alive, as far as
authorities are concerned, from the
time he passed a Secrer Service check-
point at 1 p.m. that fateful afternoon
until his lifeless body was discovered at
Fort Marcy.

The first firm sighting of his car was
at approXimately 4:30 p.m., by a
motorist who entered the small pazking
lot off the George Washingron
Memorial Padkway, accarding to an FBI

rr.porr.
The morvorist noted a Honda with

Addaasas plates in one of the firat spots

in the lot, firting the location and
description of Foster’s car.

The mmotorist also observed another
cas, probably of Japanese make, parked
several spows past Foster's car. The car
was occupied by an individmal
described as & male in his late 20s,
probably Mexican or Cuban, with a
dack complexion.

When the motorist Jeft his car to uri-
nare in some nearby woods, he said the
male occupant left his car and followed
him, making the motorist “fecl
exwremely nervous and aneasy.”

The motorist quickly relieved himself
and lefr.

KEY STATEMENTS

Shordy after 5 p.m. a couple who
bave sought to keep their identities
secret drove up to the park to enjoy a
late picnic.

Both told Fiske’s FBI investigators
just over a year ago that when they
entered the parking lot there was only
onc car parked in rhe lot, and their
descriptions are generlly consistent
with Foster’s 1989 Honda and irs place-
meat in the Jor

The female visitor told the FBI she
believed that “3 white male was seared
in the driver’s sear” of the vshicle. She
said he had datk hair and “could have
been barz chested.”

As the driver of the car, she had an
unobstrucrad view of Foster's car, which
was parked to her immediate |eft.

Her male corpanion told the FBI
that he temembered the hood of the
vehicle was up and a white male was
saunding near the hood of Foster's car.
He was doscribed as “mid to Jata 40s,
appeared unclean and unkempr ”

The malc witness said he saw the
unkempt man standing near Foster's car
after they had backed into & parkin,
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car w his right.

The couple said they sar in their ca
undl about § p.m,, and then exited th
car to have their picnic. They fizs
learned of a problem, they said, whe
emergency workers stumbled upos
them during a search for the bod:
shortly after 6 p.m.
MISREPRESENTATION?

The park police report gives a decid
edly different represearation of thei:
accounts.

The scene investigation report, pre
pared by plaiaclothes investigato;
Cheryl Braun, contains the only wit.
ness smements of persons found in the
park after police arrived That repon
cites the couple as having observed %
small car with 2 man withour a shin
sitting in ic” who the couple was quot-
ed us saying “left shortly after their
arrival ”

The man with the long blond hais
who had the hood raised is deseribed in
this way: “The final vehicle they
observed was a light colored older
model that pulled in nexr to the
deceased vehicle.” The driver then
pulled his hood up, weat into the
woods for a short ime and then left

Afrer being shown the park police
statement of her account, the female
witness told the FBI that the police
statemcnt was not truc, and did not
match her recollection of what she told
thern.

The police statement implies that two
cars, in addition to Foster’s Honda,
were observed by the couple, who maw
persons either in a cae or with the hood
up.
I',l'hoz FBI witness statements make
clear thar the male and fernale both saw
only one car, apparendy Foster’s, and
sndividuals in or around it.

In two interviews this year, the female
witness told thec Tribune-Review that
she stood by her account to the EBI,
D f¥ichshe said is consistent with her
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male fdend’s statement of seeing only
one car parked in the lot

The only other vehidle that parked in
the lot while they were there was a
white udlity van. Fiske’s investigators
concluded the van driver was the first
person to find Foster’s body.

An older model car was driven into
the lot, as noted in the police report,
but contrary to that report never
parked. The deiver just turned and left,
according to an FBT witness starement.

The female witness stated she has
never been conracted by anyone on
Swrr’s staff, nor has she or her friend
been summoned before a grand jury.

A spokesman for the park police, Maj.
Robert Hines, said Officer Braun was
not available for comment on the case.
He added that the park police stoed by
her report and the police report.
STATEMENTS OVERLOOKED

Fiske's 58-page report makes no men-
ton of the witness statements, which
were part of his investigation and
released by the Senate Banking
Comsittec this year

According to a source close to the
investgation, Rodrigucz believed the
witness statements were supportve of
evidence Foster's body had been trans-
posted to the park.

No dume has cver been nailed down
for Fogter's death, and the Fiske reporr
concludes death could have occurred
from the time Foster left the White
House up untl the tme the body was
founil

Other Witnesses Still

Unexplained

By Christopher Ruddy
FOR THE TRIBUNE-REVIEW

The couple who saw persons in
and around Vincent Foster's car ar
Fort Marcy Park were not the only
persons ignored during the iavesd-
gation of Whitewater prosecutor
Robert Figke.

To date, no one can account for
several men seen wearing orange
vests in the park, as well as park visi-
tors who eatered after police arrived.

According ™ 2 source familiar with
the probe, several people entered
during the night through a rear
entrance and encountered park
police. The police had not secured
that entrance.

The officers aleo violared smandard
pelice procedure by not recording
the names of the individuals who
@ame into the pack on the night of
July 20, 1993.

And then there were the mysteri-
0u§ men wearing orange vests. A
patk police officer has acknowledged
to Starr’s inquiry that after police
arrived at the park and well after the
end of the wockday, they discovered
several men wearing orange vests
who claimed to be park mainrenance
workers clearing 2 park trail.

The patk police did not record
their names or positively identify
dhem.

(Sidebar Contsnued)

Fairfax County rescue worker
Todd Hall was among the first at the
scene.

Sources in Whitewater
Independent Counsel Kenneth
Starr’s probe were aware that he told
the grand jury that when he finst
arrived at cthe death scene, be
thought he saw a man wearing an
orange vest running from the body
on a footpath just below the slope
whete Foster’s svas found. The man,
Hall reportedly said, was ruaning
toward the prear entrance.

During grand jury procecdings,
park police claimed they were
unaware of the second entrance.
Prosecurors had cvidence, however,
that police were regularly smtioned
at the rear entrance during the Guif
War, since the entrance is direcdy
across the street from the Saudi
Arabian ambassador’s resideace.

Park police spokesman Major
Robert Hines said he was unaware
of addidonal persons in the padgk and
couldn’t comment on the marter.

“Every invesdgation is not perfect.
We are standing behind onr invesd-
gution,” he said.
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Missing Briefcase Could Be Key
in Solving Vince Foster Mystery

Ediror’t Note: Lass week's anneuncement
that nationally-renowned forensic scienriss
Henry C. Lee was revinwing evidence in she
Vincens Foster daach bas renesred intevest in
the shooting of the Whise House aide. In this
Jour-pars sevies, inveisigarive reporter
Chrirropher Ruddy takes a losk a the dis-
crepancies and inconsisvenciss in the official
repores of Fostor's deash.

By Christopher Ruddy
FOR THE TRIBUNE-REVIEW

Testimony would seem 1o indicare thata
briefcase in the ear of Vinceat Foster was
removed after U.S. Park Police amrived «
his desth scene July 20, 1993.

The briefcase, which may have carried
impormnt documents, was never liered oa
afficie] evidence repores compiled by pack
police whe conducted the first investga-
tion into the Whitc Hoase depucy coun-
sel's deach.

Foster wis found dead of an apparent
gumshat wound to the head in F Marcy
Pare. His naoccupied car, 2 1989 Hoqda,
was found n the park's purking loc

Several witnesses—=-before and after the
errival of the pask police—have claimed
they sawa bxilzue la Foster's can

Patk policc spokesman Maj. Robert
Hines seid the police are sticking with
their vemsion that no bricfcase was in the
car. He suggested ther wimeeses may have
scen somettung else that they thoughr was
& bocfcase.

The bricfcasc issuc became ¢ focus of
secious lgquiry In Jaguagy before a federal
gropd jury sivdag in Washlogton to probe
Whicswates-relatad matteta.

Associste Independeat Conased Miquel
Rodrigucz was seriowsly pursuing several
spparent inconsistencies in Fosters death
1ad the subsenuent police iovestigarion.

Rodrigusz resigned o Masch, according

w sources, becanse hs helieved his superior,
Deputy Independent Counsel Mark
Tuochey was not dlowiag bim w conduct 2
full grand jury probe into Foster's death.

Rodriguzz dedined to commeat oo the
case, referting all inquiries o the mawer o
the [ndependent Counsl’s office.

FIRST WITNERS

The ugument over the cxistence of 2
brisfcass first smurfaced during the investiga-
tion by Robert Fiska, the original
Whitewarzr prosccuton

According o documents from the Fisks
investigation into Fosters dasth, the frst
witsen o observe Fosters car at Fr. Marcy
was o motoriat who noted the car’s
Asdeanens plates s epproximaxaly 4130 p.ra.

The motorist wld the FBI lut year that
afrar exwing his vehicle for a bricf time, he
returned to his caz 20d “he observed in this
Honda o Jeathar briefcass or leather folder
on the passenger tide seat.”

Anather witess, ¢ van driver who Fiske
claimed first discovered Foster’s body and
is now identified 2s CW, or the confiden~
tal witness in the Figke reporr, reportedly
told the graad jury that he, too, saw a
briefcase in Fostar's csz.

According o & source familiar with the
probe, ar least two Frirfax Connty emer-
geacy workers present at Ft. Marcy also
tertified befote the grand jury they ssw 2
bricfcese La Fosters car.

Paramedic Sgr. George Gonzalez told
Fiske’s investigarors “The Hooda con-
tained 2 pecktis, suit coat, and a black
briefcare/amaché eue”

Emergency Medleal Technicien Todd
Hall also Told the grand jury and Fiskes
FBI invertigaroca bhs sew 2 brisfease ln the
cr, eccordiag w the dource.

FOUR VERSUS FOUR

Another anorce famriliar with aew
Whitswatsr Independent Cauged Keancth

Starr’s probe admitted the briefease dis-
crepancy has not been pursued. stating
“Four witnasses say thers was a brisfcuse,
four zay thers wasa't.”

The four officials swearing there was 1o
brickase were all pack police officers.

Bue Rodrigusz. tccording to 2 source,
disagreed with that view; believiag “the
police had everything to lose and the four
other wirgesses had ao reason to lie,” dhe
source said.

Thomas Scorza, 3 former federal prosc-
cutor and lecturer of legal ethics at che
University of Chicago, suggested the bricf-
case is “lmporuns, got in an ialscd way,
bur in the coarext of other discrepancies.”

I wouldn't sy dop't follow it bacanse it's
four versus fouc on the witness stand,” he
said. “Whea you have & pattera of these
discrepancies, a prosecwtor should pucoue
the matter vigerously.”

PHOTO AND LEAKS

Other evidence indicated the presencs of
a briefcase. A Pelaroid of Foctacs cas taken
by puck police showed t briefcass on the
grouad.

Early in the grand jury process, a high
level source in the Srarr invastigation was
quated in an Associeved Press report as
devailing the probe’s focns on the briefease.

At the time, Rodriguez told associates
that he believed the leak, a violation of
grand jury secrecy rules, had seriaudly
undermined the investigation by giving
officialy time 1o possibly prepare testimony.

During grand jury proceedings; the
police claimed the briefrase in the photo-
graph was likely their own, 1 casrying case
for crime scege aquipment

Further questioning by Rodriguez of the
police revealed thar their carrying cases ar
colored tan or sitver. An enhanced Polaroid
showed 4 black leather case, the aonree
sauid.
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Foster Eyewitnesses Ignored

By Chcistopher Ruddy
FOR THE TRIBUNE-REVIEW

A couple preseat at Fort Marcy Park
on the evening of Vincent Foster’s death
told the FBI last year thar at least two
individuals were in or around the
White House aide’s car shortly before
his body was found.

The witness statements, which they
daim were incorrectdy recorded by U.S.
Park Police, “werc completely ignored”
by the staff of former Independent
Counsd Robert Fiske, a source close 1o
Whitewarer Independent Counsel
Kenneth Starr said.

With the resignation of Associate
Whitewavet Counsel Miquel Rodrignez
in March, Starr’s staff has apparendy
also chosen not to re-investigate the
matter.

The wimess statements add to the
several dozen inconsistencies and dis-
crepancies in the snicide ruling, homi-
cide experts say.

FIRST SIGHTING

Foster’s body was found in the Civil
‘War roadside park shorty after 6 p.m.
July 20, 1993-—approximately five
hours after he had left the White House
West Wing.

No one saw him alive, as far as
authorities are conccrned, from the
timc he passed a Sectet Service chedc-
point ag, 1 p.m. that fateful afternoon
until his lifeless body was discovered at
Fort Marcy.

The first firm sighting of his car was
at approximately 4:30 p.m., by a
motonst who entered the small parking
lot off the George Washington
Memorial Parkway, according to an FBI

Ieporr. .
The motorist noted 2 Hondz with

Ackansas plates in one of mFm’Wﬁong@mbzﬁi é‘;ﬁt’ai ﬁﬂ@s

in the lot, fitring the location and
description of Foster’s car.

The motoxrst also observed another
car, probably of Japanese make, parked
several spots past Foster's car. The car
was occupicd by an individual
described as a male in his late 20s,
probably Mexican or Cuban, with a
dark complexion.

When the motorist left his car 1o usi-
nate in some nearby woods, he said the
male occupant left his car and followed
him, making the motorist “fcel
exxremely nervous and uneasy.”

The motorist quickdy relieved himself
and left.

KEY STATEMENTS

Shortly after 5 p.m. a conple who
have sought to keep their identities
secrer drove up to the park to enjoy a
late picnic.

Both told Fiske’s FBI investigators
just over a year ago that when they
entered the parldng lot there was only
ane car parked in the lot, and their
descriptions are generally consistent
with Foster’s 1989 Honda and its place-
ment in the lot,

The female visitor told the FBI she
believed that “a white male was seated
in the driver’s seat® of the vehicle. She
said he had dadk hair and “could have
been bare chested.”

As the ddver of the car, she had an
unobstructed view of Foster’s car, which
was patked to her immediate left.

Her male companion told the FBIL
that he remembered the hood of the
vehicle was up and a whire male was
standing near the hood of Foster’s car.
He was described a3 “mid to late 40s,
appeared unclean and unkeropt.”

The male witness said he saw the
unkempt man standing near Foster’s car

car to his right.

The couple said they sat in their car
untl about 6 p.m., and then exired the
car to have their picnic. They first
learned of a problem, they said, when
emergency workers stumbled upon
them during a search for the bady
shordy after 6 p.m.
MISREPRESENTATION?

The park palice report gives a decid-
edly different representation of their
accounts.

The scene investigation report, pre-
pared by plainclothes investigator
Cheryl Braun, contains the only wit-
ness statements of persons found in the
park after police arrived. That report
cites the couple as having observed “a
small car with a man withour a shirt
siting in it” who the couple was quot-
ed as saying “left shortly after their
armival.”

The man with the long blond hair
who had the hood raised is described in
this way: “The final vehicle they
observed was a lighr colored older
model that pulled in next to the
deceased vehicle.” The driver then
pulled his hood up, went into the
woods for 2 short time and then left.

After being shown the pask police
statement of her account, the female
witness told the FBI that the police
statement was not truc, and did not
march her recollection of what she told
them.

The police statement implies that two
cars, in addition to Foster’s Honda,
were observed by the conple, who saw
persona either in a car or with the hood
up.
The FBI witness statements make

clear thart the male and female both saw

only one car, apparently Foster’s, and
individuals in or around it.

In two interviews this year, the female
witness told the Tribune-Review that
she stnod by her account to the FBI,

SvtRAoddshid is consistent with her




86/14/95 B81:27:35 VIA FAX

" 08/14/98 00:08 FAX

-> AN

Page 882

[doo3

male friend’s statement of secing only
one car parked in the ot

The only other vehicle that parked in
the lot while they were there was a
white utility van. Fiske’s investigators
concluded the van driver was the ficst
persan to find Foster’s body.

An older model car was dtiven into
the lot, as noted in the police report,
but contrary to that report never
parked. The driver just tamed and left,
according to an FB] wimess statement.

The female witness stated she has
never been conracted by anyone on
StarP’s staff, nor has she or her friend
been summoned before a grand jury

A spokesman for the park police, Maj.
Robert Hines, said Officer Braun was
not available for comment on the case.
Hc added that the park police stoad by
her report and the palice report.
STATEMENTS OVERLOOKED

Fiske's 58-page report makes no men-
tion of the wimess statements, which
were part of his investigarion and
released by the Senate Banking
Committee this year.

According to a source close to the
investigation, Rodriguez believed the
witness statements were supportive of
evidence Foster’s body had been trans-
ported to the park.

No time has ever been nailed down
for Foster’s death, and the Fiske report
concludes death could have occurred
from the time Foster left the White
House up until the time the body was
found.

Otil_e-r Witnesses Still

Unexplained

By Cluistopher Ruddy
FOR THE TRIBUNB-REVIEW

The couple who saw persons in
and around Vincent Foster’s car ar
Fort Marcy Patk were not the only
persons ignored during the investi-
gation of Whitewater prosecurtor
Robert Fske.

To date, no one can account for
scveral men seen wearing orange
vests in the park, as well as park visi-
tors who entered after police arrived.

According to a source familiar with
the probe, several people entered
during the night through a rear
entrance and encountered park
police. The police had not secured
that entrance.

The officers also violated standard
police procedure by not recording
the names of the individuals who
came into the park on the night of
July 20, 1993.

And then there were the mysted-
OUS men wearing orange vests. A
to Starx’s inquiry that after police
arrived at the and well after the
end of the workday, they discovered
several men wearing orange vests
who claimed tw be park maintenance
workers clearing a park trail.

The park policc did nor record
their names or positively identify
them.

(Sidebar Continued)

Fairfax County rescue worker
Todd Hall was among the first at the
scene.

Sources in Whitewatex
Independent Counsel Kenneth
Starr’s probe were aware that he told
the grand jury that when he first
arrived at the death scene, he
thoughr he saw a man wearing an
orange vest running from the body
on a footpath just below the slope
where Foster’s was found. The man,
Hall reportedly said, was running
toward the rear entrance.

During grand jary proceedings,
park police claimed they were
unaware of the second entrance.
Prosecitors had evidence, however,
that police were regulacly stationed |
at the rear entrance during the Gulf
‘War, since the entrance is directly
across the street from the Saudi
Arabian ambassador’s residence.

Park police spokesman Major
Robert Hines said he was unaware
of additional persons in the park and
couldn’t comment on the matteg.

“Every investigation is not perfect.
We are standing behind our investi-
gatdion,” he said.
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epecific allegation, Tuochey also daclined to

Policy Dispute Led to |z
L WITNESS ISSUE
Shakeup in Foster Probe | muns o

the issite af deciding which expert witnesses

Wednesday, May 3, 1995

By Cluistopher Ruddy
FOR THE TRIBUNE-REVIEW

as a result of the disagreement with Tuahey,
the source suld.
Tuohey, farmer precident af the

were to be brought before the grand jury to

cexplain the inconsistendes and unusual dr-

cumstances of the case, the source said.
According to the source, Rodriguez made

>
o >
>
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£ X

Yushing(on D.C. Bur Assvdutiow, is Licudiu, n = g
WASHINGTON—The prosecutor and hls thnn‘g‘?nchingfnn phace af Starr’s inve_:ﬁgag- substantial pro uilding a case that
top assistant essigned to investigate the .\ ¢ (e now infamous fuiled Arkausas Foster’s body bad been trans o‘rtcd to_the

death of White House depuly couusel  phitewater real estate dealings. As part of | P2 A

d.’;Yim‘:mf“’. Facter Tr. ahnipfly recigned earli- ¢ probe, Stan is delving into the death of cither been “moved or switched” after the

"_,FL_.!‘I‘” vur ulter syurriug witl thieir SUPENIOT  Fogtor, a close friend and counsel fo Bill and | 222X Police arrived. 5 - :
aver how the grand jury probe of the case Hillary Clinton, both invelved in the Last week, the Westarn Journalism Center,

slould proceed. Whitewater deal. a Califernia m{u-p.roﬁ't organization that
A Washington, D.C. law enforcement This weck, a source closc to Starr'y supports investigative journalism, issued a

sourcc close to fhe case says Miquel  4rpansas investigation said Kodriguez roport on the Foster casa compiled by fo
Rodriguez, an associate assigned to the  §coricd as o result of o “personality con: former New York police homidde experts

officc of Indcpendent Counsel Kenneth g varh Tuohey. W E 70 Z MTers Vineent Scalice and Fred Samfucci
Starr, called it quits when his supervisor, Both Rodriguez and ’I\lohoyAlﬁve ﬁcli;ed reviewed the crime scene ut Fort Murcy Parh

Doputy Independent Counsel Mark H. 5 comment on the departure. Starr’s office (vf:rrn Facter’s hady was dli;‘:-;er?' altnng
) Toohey ILAISKEAY: o grand fury 0 D28 decined to commenton heiome: | (1o Conducted %5 ane of the-naflon's
sistad that witnesses before a2 ury ses
probing Foster’s death be allowed to POUCYW::ﬁIE‘RlE:‘C’E:uf: ﬁ:ﬂ t:ol; forensic scientists, Dr. Richard
i i ifying. 3 Saferstein.
K:;:i:u eozvx:oc;nc;s:vrel ;; dtlgcr‘ecp;txligc‘:fu Radrigner recignied nver personality isque Their report cou duded that Lomicide has
the case, f;ared these previews would give _The source said il wis “_‘E‘,"."_“_‘L“A‘&&h—‘l pat heen mled ant in the death and that it
witnesses time to rehearse and perhaps disputes befween Rodriguez and Tuchey | very likely thut Foster's budy hud beeu

o

alter their testimony.
)

tencies in the case.

b,

@Remscd a request from Rodriguez to
decide which expert witnesses would be
Lrouglit before the grund jury. Rodrgucez
wanted to summon independent experts—
outside of the FBI—to cxplorc inconsis-

) (Olntcrfcred with Rodriguer’s desirc not to
use KB! laboratory and forensic analyses

for the casc, Rodrigucz was disturbed by
previous FBI work and sought to use out-
side agendes, according to the source.
These new details have surfaced since the
Tribuno-Roviow firet reported

theru to possibly adjust testivaony.

fn Washington and retumned to

Rodriguez’s resignaton last month. The
roport cited a number of reasons for his
departure including the fact that Rodriguez
baliaved ha was not allowad to conduct a full
grand Jury probe and that wimesses werce
nat hoing ealled quickly enough, allawing

On March 20, Rodriguez pulled up

ag an assistant U.S. attorney in Sacramento,
Calif. Ilis assistant, a parlepal, also resfgned

over the handling of the grand jucy probe
that evenfnally led ta Rodriguez’s departure.

After the graud jury probe began in
January, Rodripnez had the investigation

moving quickly, the source said.

*They (Kodrigucz and his assistant) bad
people quaking,” the souree said. The ease
was so scnsitiye that even Tuohey was
unaware of Rodriguez’s daily plans to inter-
rogate witnesses before the grand jury, the
source added.

Soon, press reparts surfaced that the Park
Police were complaining of tough question-
{ng by Rodriguez. Thereafter, Tuohey took a
more active role in Rodriguez’s day-to-day
work, the source sald.

One significant policy difference stemmed
from Tuohey’s wlleged insistence thut wit-

noecwoc ho allawed ta review evidence hefore
(iey were bruught befure e/pruud jury, (e
source said. PE; soo

Rodrigucz, noting many discrcpancics in
the case, [eared that previewing evidence
would allow witnesses time to prepare and
make their testimony agree with those who
had already testified.

'/(—_f—- A - no Cvitieisa

transported ta the park. The repart also stat.
ed (Lt e 1913 Colt fuund iu Fuster’s riglt
hand had likely heen staged.

An official prcsent at Fort Marcy Park on
the night Foster died and who has testified
before the grand jury, soid he was shown
enhanced photographs taken at the sceme
that suggested someone hud moved Fostar's
hand.

Careful examination of the anbanced pho-
toy showed a glaring discrepancy, the offidal_|—~C/assrc
safd v migvel
((Blades of vegeration)protruded from
betwcen diflerent hngers in separate pho-
tos—strongly Indicadng that someone nuay
have moved (he hrad, thus tampering with
the crime scene, the official added.

Rodriguez clashed with Tnahey aver the
Issue of experl wituesses slated (v testly tv
explain such inconsistenciex before the
grand jury, the source said- Rodriguez want-
ed to summon independent experts outside
the FBI to cxplore inconsistencies revealed

before the grand jury. He believed FBI

axperts were not interested fn cxploring
pid i
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iucowsistencies, the source suid. Tuohey
wanfed ta nee anly FRI Iahoratary and foren-
sic experty, the source udded.

Radriguer again declined ta camment.
Tuulicy described the idea that Le didu't
want ta_have experfs explare inconastendes
as “absoluftely ridiculous™
THE FEBI

Accordi iguez devel-

\ccording to the source, Rodriguez devel
oped grave doubty ubout the FBIS ability to

properly investipate the case. Forcxample,

important photographic evidence, said to be

unwsable by certaln FBI experts, was tumed
over by Rodriguez to an outside agency that
produced remarkable results.

ventially, Radrignez wauld wfuice the nee
of FBI ldbs or [urcusic caperts ju the case—
another point of contention with Tuohey.

The FBI's role in thie Foster case colues
late. Agents were first assigned to the investi-
gation of Special Prosccutor Robert Fiske
early in 1994, seven months after Foster’s
death on July 20, 1993. Starr was later named
to replace Fiske to ipvestigate the
Whitcwatcr affair.

Some controversy of KBl handling of the
case has surfaced, for esample with a eonfi-
dential witness.

The _confidantial withass—also the man
alleged 1o have first found Foster’'s body—

charged that FBI agents had badgered him,
and (hat hiy te ot ge a

gun in Foster’s hand, had been misrepresent-
ed in the Fiske report.

A mimher of nther icmes invalving the FRT
Liave raided eycbrows inside and outside the
bureai.

For example, some of the agents assigned

to the Foster cuse hud little or no pructical
homicide experience.

Alsv, (wo FBI ugents who worked for Fiske
testified bhefare the Sanate Ranking
Cunittee, whids couducted u day of Licur-
inge related ta Facter’s death lact year

They drew several couclusious about the
death—a function generally considered out-
side the investigative rolc of the FDL

Several FBI sources expressed surprise
that one of the agents during the Senate
hearings dismissed the importance of trace
cvidence multi-colorcd carpcet fbers found
on most of Foster’s clothing. No efTort was
mude to track the source of these fibers.
Homidde expert Scalice said *the highly sus-
picious fibers could be the most important
evidence of the case.”

Earlier this month, the Tribune-Review
yuoted sources us questioning whether an
exravation said to have been conducted by
FBI lub personue] at Fort Murcy Purk uctua]-
ly ocenrred.

Statemeuts made iu FBI reports of the
excavation were disputed hy a Park Service
archacologist and Smithsonian anthiopolo-
gist who were present when the excavation
allcgedly took place.

FBI interview statements contain numer-
ous omissions on critical issues, like question-
ing Foster’s associates about places Foster
might frequent outside the White Houze.

A statement issued by former FBI Direcior
William Sessions may explain Rodriguez’s
In February 1094, Scssions wrote that he

had been fired the day before Foster’s death,
and that his firing effectively “compromised”

the lnvesdgation of the death by the FBL __

The Justice Department gave jurisdiction
in the Invesdgadon of the death to the Park
Palice aver the FBI—=a decision that has
been widely criticzed.

Seedong, Imawn far hic integrify and non-
partisauship, wlso stated (hat Lis friug way
the result of a pawer strmggle that had hegun
before Clinton took office. Tleat struggle pite
ted the FBI dircctar, seeking to maintain the
IDBPs political ncutrality, against the Justice
Department and White House.

Another development that may have
affected the FBI's handling of the Koster
probe in light of Rodriguez’s difficulties was
the resignation of the head of the FBI labo-
ratory, Assistant Diroctor John Hicks.

Hicks is ghly regarded for modernizing
the bureau’s capabilities. Along with
Sessions, he ploneered the FBI's entry Into
DNA analysis. Hicks retired eady over seven
al issuey reluting to the reorganization of the
FRI implemenfed hy Sesciane’ sucerscar,
Louis Freel = e

Saon after hix appointment, Freeh quickly
moved to 1eassign all special agents as spe-
cialists in FBI labs back into field investiga-
tions, sources confirmed.

Hicks opposed the reassignment on several
grounds, including the fact that the removal
left the labs staffed by teclinicians who he
believed were more susceptible to political
pressures.

Hicks, now affilinted with the Alabama
State Crime Lab, declined to comment.
Several buraau officials who served with
Hicks on the Executive Committee con-
firmed the story.
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Reprinted from Pittsburgh’s Tribune-Review

Wednesday, May 3, 1995

Policy Dispute Led to
Shakeup in Foster Probe

By Cln istophcl Ruddy
FOR THE TRIBUNE-REVIEW

WASHINGTON—The prosecutor and hls
top assistant assigned to investigate the
death of White House depuly cuuusel
Vineent W. Facter Tr. ahnipfly recigned earli-
er (his yeur ufter sparring with their superior
over how the grand jury probe of the case
sliould proceed.

A Washington, D.C. law enforcement
source close to the case says Miquel
Rodriguez, an associate assigned to the
officc of Indcpendent Counsel Kenncth
Starr, called it quits when his supervisor,
Doputy Independent Counsel Mark H.
Tuohey III, allegedly:

« Insistad that witnesses before a grand jury
probing Foster’s death be allowed to
review ovidences prior to testifying.
Rodriguez, noting several discrepancics in
the case, feared these previews would give
witnesses time to rehearse and perhaps
altor their testimony.

Refused a request from Rodriguez 1o
decide which expert witnesses would be
Lrought before the grund jury. Rodrgucz
wanted to summon independent experts—
outside of the FBI—to cxplorc inconsis-
tencies in the case.

Intcrfered with Rodriguez’s desirc not to
use KFBI laboratory and forensic analyses
for the casc, Rodrigucz was disturbed by
previous FBI work and sought to use out-
side agendes, according to the source.
These new details have surfaced since the
Tribuno-Roview first reported on
Rodriguez’s resignation last month. The
roport cited a number of reasons for his
departure including the fact that Rodriguez
beliaved ha was not allowed to conduct a full
grand jury probe and that wimesses were
nat heing ealled quickly enough, sllowing
thelu to possibly adjust testiony.

On March 20, Rodriguez pulled up stakes
in Washington and retumned to his position
as an assistant U.S. attorney in Sacramento,
Calif. Ilis assistant, a paralegal, also resigned

.

as a result of the disagreement with Tuahey,
the source suld.

Tuokey, farmer precident af the
¥ushington D.C. Bur Assvdution, is Licudiug
wp the Wachingtan phase of Starr's investiga-
tivy of (he now infamous failed Arkansas
Whitewater real estate dealings. As part of
tLat prube, Stan is dclving into the death of
Foster, a close friend and counsel to Bill and
illary Clinton, both invelved in the
Whitewater deal.

This weck, a sourcc closc to Starr’s
Arkansas investigation said Kodriguez
departed as @ result of a “personality con-
tiict” . with Tuohey.

Both Rodriguez and Tuchey have declined
to comment on the departure. Starr’s office
also has declined to comment on the issue.
POLICY DIFFERENCES

The Washiuglou svurce disagreed that
Radrignez resigned nver personality isees

The sourve suid il wiy (he mouuling pulicy
disputes between Rodriguez and Tuahey
over the handling of the grand jury probe
that evenfnally [ed ta Rodriguez’s departnre.

After the graud jury probe began in
January, Rodriguez had the investigation
moving quickly, the source said.

“They (KRodrigucz and his assistant) had
people quaking,” the sourec said. The case
was so scnsitive that even Tuohey was
unaware of Rodriguez’s daily plans to inter-
rogate witnesses before the grand jury, the
source added.

Soon, press reparts surfaced that the Park
Police were complaining of tough question-
Ing by Rodripuez Thereafter, Tuohey took a
more active role in Rodriguez’s day-to-day
work, the source said.

One significant policy difference stemmed
from Tuohey’s alleged insistence (hat wit-
newes ho allawed ta review evidence hefore
(Ley were bruught befure Gie grund jury, (he
source said.

Rodrigucz, noting many discrcpancics in
the case, [eared that previewing evidence
would allow witnesses time to prepare and
make their testimony agree with those who
had already testified.

Rodriguez would not comment on this
epecific allegation. Tuohey also daclined to
comment
WITNESS ISSUE

Perhaps the most sarinne dicagreement
between Tuohey und Rodrigues reluted to
the ismite af decding which expert witnesses
were to be broughit before the grand jury to
explain the inconsistendes and unusual dr-
cumstances of the case, the source said.

According to the source, Rodriguez made
substantial progress in building a case that
Foster’s body had been transported to the
park and thiat the gun found in his hand had
cither been “moved or switched” after the
Park Policc arrived. -

Last week, the Westarn Journalism Center,
a California non-profit organization that
supports investigative journalism, issued a
report on the Fostar casa compiled by two
former New York police homicide experts

Vinecent Scalice and Fred Santucci
reviewed (he crime scene ut Fort Murcy Park
(where Facters hady was disenvered), slong
with nuerous reports, and Liad laboiatory
analyses canduneted hy ane of the nation’s
top forensic scienmtists, Dr Richard
Saferstein.

Their report voududed thet Lkomicide bas
pat heen mled ant in the death and that it
way very likely hut Fosters budy had beeu
frausparten ta the park. The repart also stat.
ed (Lt the 1913 Colt found iu Fuster's right
hand had likely heen staged.

An official prcsent at Fort Marcy Park on
the night Foster died and who has testified
beforc the grand jury, snid he was shown
enhanced photagraphs taken at the sceme
that suggested someone hud moved Fostar's
hand.

Careful examination of the anbanced pho-
toy showed u plaring discrepancy, the offidal
safd.

Blades of vegetation protruded from
between different fingers in separate pho-
tos—strongly Indicadng that someone puay
have moved the hand, thus tampering with
the crime scene, the official added.

Rodriguez clashed with Tuahey aver the
Issue of expert witnesses slated (v tesly to
explain snch inconsistenciex before the
grand jury, the source said- Rodriguez want-
ed to summon independent experts outside
the FBI to cxplore inconsistencies revealed
before the grand jury. He believed FBI
axperts were not interested In exploring
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incousistencies, the source said. Tuohey
wanted ta nee anly FRI Iahoratory and foren-
sit experty, the source udded.

Radriguer again declined fa camment.
Tuulicy described the idea that he didu't
want ta have experts explare incondistendes
as “absolutely 1idiculous.™
THE FBI

According to the source, Rodriguez devel-
oped grave doubts ubout the FBPs ability to
properly investipate the case. For cxample,
important photographic evidence, said to be
unusable by certain FBI experts, was turned
over by Rodriguez to an outside agency that
produced remarkable results.

Fventunlly, Radrigne? wanld refice the nee
of FBI laby or furemsic caperts iu (he case—
another point of eontention with Tuohey.

Tle FBI's role in the Foster case colues
late. Agents were first assigned to the investi-
gation of Special Prosccutor Robert Fiske
early in 1994, seven months after Foster’s
death on July 20, 1993. Starr was later named
to replace Fiske to ijpvestigate the
Whitcwatcr affair.

Some controversy of KBl handling of the
case has surfaced, for esample with a eonfi-
dential witness.

The confidantial witnass—also the man
alleged 1o have first found Foster’s body—
charged (hat FBI agents had badgered him,
and thut hiy tesimony, such as not seelng a
gun in Foster’s hand, had been misrepresent.
ced in the Fixke report

A nimher of nther icmes invalving the FRT
Liave raided eycbrows inside and outside the
burean.

Tor example, some of the agents assigned

to the Foster case hud little or no pructical
homicide experience.

Alsv, (wo FBI ugents who worked for Fiske
testified hefare the Senate Ranking
Cunnuiltce, whids couducted u duy of Licur-
ingu related to Kacter’s death lact year

They drew several couclusious about the
death—a function gencrally considered out-
side the investigative rolc of the FBL

Several FBI sources expressed surprise
that one of the agents during the Senate
hearings dismissed the importance of trace
cvid multi-colorcd carpct Gbers foumd
on most of Foster's clothing. No efTort was
mude to track the source of these fibers.
Homidde expert Scalice said “'the highly sus-
picious fibers could be the most important
evidence of the case.”

Eatlier this month, the Tribune-Review
yuoted sources us questioning whether an
eyravatian said to have been conducted by
FBI lub personue] ul Fort Murcy Park actus]-
ly ocenrred.

Statements wade iu FBI reports of the
excavafion were disputed hy a Park Service
archacologist and Smithsonian anthiopelo-
gist who were present when the excavation
allcgedly took place.

FBI interview statements contain numer-
ous omissions on critienl issucs, like quastion-
ing Foster’s associates about places Foster
might frequent outside the White Houze.

A statement issued by former FBI Director
William Sessions may explain Rodriguez’s
concerns about bureau behavior,

In February 1994, Sessions wrote that he
had been fired the day before Foster’s death,
and that his firing effectively “compromised”

the invesdgation of the death by the FBL

The Justice Department gave jurisdiction
in the Invesdgadon of the death to the Park
Palica aver the FBI—a decision that has
been widely crilivzed

Seedong, knawn far hic integrify and nnn-
partisauship, also stated that Lis firiug way
the result of a pawer stmpgle that had begun
before Clinton took vffice. Tlat struggle pit:
ted the FBI dircctar, seeking to maintain the
IDPs political neutrality, against the Justice
Department and White House.

Another development that may have
affected the KBI’s handling of the Foster
probe in light of Rodriguez’s difficulties was
the resignation of the head of the FBI labo-
ratory, Assistant Director John Hicks

Hicks is highly regarded for modemizing
the bureau’s capabilities. Along with
Sessions, he ploneered the FBI'S entry Into
DNA snalysis Hicks retired eady over seven
u] issuey reluting (o the reorganization of the
FRI implemenfed hy Sescjone’ sucerssar,
Louis Freclo -

Saon after hix appointment, Freeh quickly
moved to 1eassign all special agents as spe-
cialists in FBI labs back into field investiga-
tions, sources confirmed.

Hicks opposed the reassignment on several
grounds, including the fact that the removal
left the labs staffed by techinicians who he
believed were more susceptible to political
pressures.

Hicks, now affiliated with the Alabama
State Crime Lab, declined to comment.
Several buraau officials who served with
Hicks on the Executive Committee con-
firmed the story.
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By Christopher Ruddy
FOR THE TRIDUNLE-REVIEW

/WASHINCTON—Indcpcndcnt Counsel
Kenncth Sfarr’s grand jury investigation of
formcr White House Deputy Counsel
Vincent W. Foster’s death is on-going, one
source reports.

The bulk of former Starr assoclate Mlyuel
Rodriguaz’s work was taken over by Starr’
chief trial counsel, Hickmun Ewiug, u well-
respected former U.S. attarney from
|__Mcmphis.

Recent news accounts have reparted that
Starr’s office hus been fucusiug its grand
jury probe on documents removed from
Foster's office, including a box apparently
removed hy a presidential aide.

Dut, the Washinzton Jaw cnforccment

SOLITe ! saxd hic o mcc issue was “a diversion”
form: thescrious issud)o :

'I'he source denied that the removal fthe
box was u new development and said its
renmoval was known by Fiske’s stall early in
their inquiry.

According to the source, he belfeves the
internal probloms in Starr’s gtaff are partly s
result of the “‘grand Jury not knowiny dieir
full powers or how to use them.

An ucdve aud (niped graud jury, “keeps
the prasecrtar< an their toes,” the source
suid. The sowrce sfressed the importance of
the grand jury in this casc because of the
gravity of the issucs involyed, and the fact
that certain law enforcement agencies may

Starr’s Grand Ju
ry

The source said the Fostor case is basically
1vil rights one since it challenpes the gov-
omment a5 (o whethoer justice was properly
administered in a politcally sensitive case.
The source suggested thal Harvard-educat-
ed Rodrguez, noted for hiy hundliuy of cvil
rights cuyes, wac exfremely well suited for
the cuse.

Alcn, the District af Columbia, strongly
represeuted by minorities and African-
Americans sensitive fo issues of dvil rights
and law enforccment agendes, should make
for a grand jury less willing to accept law
enforccment testimony at face value, the
source added.

“No onc has to cxplain to an African-
Amcrican that the police or the FBI can be
politically pressuved,” the source said, not-
ing the FBI’s controversial record vis-a-vis
the civil rights movemant and Dr. Martin
Luther King Jr.

Thomas Scorza, a former Chicaga fadorsl
prosecutor and professor of Jegul cihics ut
the University of Chicaga, snggests that dif-
ficulties between Miquel Rudrigucz and
Mark H. Tuabey TIT, if trie, are “very seri-
oux”

He <aid he found it unusual that a supervi-
sur would be telling a dn
such as Rodriguez how to handle a case, or
demanding a type of witncss to be called.

Scorza agreed that some internal prob-
lems of a casc can be helped if the grand
jury is not used as a ""rubber stamp.”

He said the grand jury “has the ultimate

powcr 1o an Investlgation, which it cuu
axorcisa through a number of “controls” on
the prosccufor to ensure an Investipation is
thorough and proper. )

Scorza oullined some of these sweeping
powers:
* The uctive yuestivuiug of withesscs
¢ The ability to subpocna witnesses. As a
practical matter, the grand jury can’t pre-
parc a subpoena, but can vote to do so. If
the prosecutor refused to consent, the jury
can appeal to the supervisory judge.

Scorza said the grond jury has a legiti-
mate right, for example, to have both
Rodrigucz and Tuchey subpoonaed before
them where could be questioned under
oath to see if any interference in the pro-
ceedings took place. They can alyo vole (v
have oxpart witnesses brought that explam
inconsistendes.

The right to refuse to cantinue proceed-
Ings or to bripg indictuculs.

The right ta vate far indictments. Scorza
suid us (cdunical water 8 prosccutor has to
sign off on an indictorent, and prepare the
uecessary forms, but nothing prevents a
prand jury from voting indictments if they
believe they discovercd wrongdoing or a
witness committed perjury, If the prosecu-
tor doesn’t comply, the jury con appeal to
the supervisory judge.

“Just imaginc if it comes out a grand

jury voted to indict and the prosecutor
refused to,”” Scorza oxplained.
The right to write their own report If the
grand jury baliaves the prosecutor was not
thorough in certaln areas, thul inconsisicu-
cies were glossed over, or pereeive any
defidendes, they aun filc a writleu report
ta the jndge and ack it ta he made public.
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Starr’s Grand Jury

By Christopher Ruddy
FOR THE TRIDUNL-RRVIEW

WASHINGTON—Indcpendent Counsel
Kenneth Sfarr’s grand jury investigation of
formcr Whitc House Deputy Counsel
Vincent W. Foster’s death is on-going, one
source reports.

The bulk of former Starr associate Miyuel
Rodriguaz’s work was taken over by Starr's
chief trial counsel, Hickmuan Ewiug, u well-
respected former U.S. attarncy from
Mcmphis.

Recent news accounts have reparted that
Starr’s office hus been fucusiug its grand
jury probe on documents removed from
Foster's office, including a box apparently
removed hy a presidential aide.

Dut, the Washington law cnforccment
source said the office issue was “a diversion™
form the scrious issuc of Fostcr’s death.

‘I'he source denied that the removal of the
box was u new development and said its
removal was known by Fiske’s stall early in
their inquiry.

According to the source, he belleves the
internal probloms in Stary’s staff are partly a
result of the “grand jury not knowing dieir
full powers or how to use them.”

An ucdve aud (riped graud jury, “hecps
the prasecutars an their toes,” the source
suid. The sowrce stressed the importance of
the prand jury in this case because of the
gravity of thc issucs involved, and the fact
that certain law enforcement agencies may

]

not want full disdosure ol the facts

The source said the Fostor case is basically
a dvil rights one since it chullenpes the gov-
ornment as lo whether justice was properly
administered fn a polftically sensitive case.
The source suggested that Harvard-sducat-
ed Rodriguez, noted for hiy handlivg of civil
rights cuyes, wae exfremely well suited for
the cuse.

Alca, the District af Columbia, strongly
represeuted by minoritics and African-
Amenricans sensitive fo issues of dvil rights
and Jaw enforccment agendes, should make
for a grand jury less willing to accept law
enforccment testimony at face value, the
source added.

“No onc has to cxplain to an African-
Amecrican that the police or the FBI can be
politically pressnved,” the source said, not-
ing the FBI’s controversial record vis-a-vis
the civil rights movemant and Dr. Martin
Luther King Jr.

Thomas Seorza, a former Chicagn fodoral
prosecutor and professor of Jegul vilics ut
the University of Chicago, suggests that dif-
ficulties between Miquel Rudrigusz and
Mark H. Tuabey TIT, if trie, are “very seri-
oux”

He <aid be found it unusual that a supervi-
sur would be telling a working prosecutor
such as Rodriguez how to handle a case, or
demanding a type of witness to be called.

Scorza agreed that some internal prob-
lems of a casc can be helped if the grand
jury is pot used ag a "mubber stamp.”

He said the grand jury “has the ultimate

power™ in an Investigation, which it cau
exorcisa through a number of “controls” on
the prosccufor fo ensure an Investigalion ix
thorough and proper. )

Scorza oullined some of these sweeping
powers:
* The uctive yuestvuing vl withesscs
¢ The ability to subpocna witnesses. As a
practical matter, the grand jury ean’t pre-
pare a subpoena, but can vote to do so. If
the prosecutor refused to consent, the jury
can appeal to the supervisory judge.

Scorza said the grond jury has a legiti-
mate right, for example, to have both
Rodrigucz and Tuchey subpoonaed before
them where could be questioned under
oath to see if any interference in the pro-
ceedings took place. They can also vole (v
have expart witnesses brought that explam
inconsisiendes.

The right to refuse to canfinne proceed-
ings or to bripg indictuuculs.,

The right ta vate far indictments Scorza
suid us (cdiicad watey a prosccutor has to
sign off on an indictmoent, and prepare the
uecessary forms, but nothing prevents a
grand jury from voting indictments if they
believe they discovercd wrongdoing or a
witness committed perjury. If the prosccu-
tor doesm’t comply, the jury con appeal to
the supervisory judge.

“Just imagine if it comes out a grand

jury voted to indict and the prosecutor
refused to,” Scorza oxplained.
The right to write their own report If the
grand jury baliaves the prosecutor was not
thorough in certaln areay, thut inconsisfcu-
cies were glossed over, or prreeive any
defidendes, they wun le a writleu report
to the jndge and ack it tn he made public.
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By EricH EICHMAN

The producers of “The Paper" couldn’t
have timed it better. Just as their movie
about a scrappy big-city tabloid was open-
ing last Week, two rival tabs in New York
City went to war. The subject? The myste-
rious circumstances surrounding the
death last July of Deputy White House
Counsel Vincent Foster. “‘Doubts Raised
Over Foster's ‘Suicide,’ " the New York
Post had proclaimed In its opening salvo
two months ago, inaugurating a series of
incisive reports. *‘Case Closed,” countered
the Daily News last week.

Who's right? We may never know. But
we certainly won't be able to grapple with
certain crucial facts until the Justice De-
partment deigns torelease the police report
of his death, something this newspaper has
been calling for since last summer, when
we filed our first Freedom of Information
Act request. In the
meantime, the war of
the tabg proves that
the old-fashioned art of
enterprise journalism
isn't dead.

mouth and still hold the gun perfectly at
his side.” According to Mr. Gonzalez and
a law-enforcement official, the gun
showed no traces of blood.

The park maintenance worker who
found Mr. Foster's body had described a
heavy-set man in a van who had pulled
over and alerted him to the ‘‘dead body"’ in
the park. Mr. Ruddy wondered, under-
standably, “Who was the man in the white
utility van?”’

All this prompted him to ask why the
FBI had been kept out of the investigation.
He was told by former FBI head Willlam
Sessions (who admittedly has his own ax
to grind with the Clinton White House)
that a “power struggle” with Justice had
left the investigation in the hands of the
less experienced Park Police.

Who handled (or bungled) the investi-
gation became Important when Mr.
Ruddy discovered, the
day after his first arti-
cle appeared, that the
Park Police had ruled
the Foster death a sui-
cide without running a
ballistics test on the

As in the early
stages of the Whitewa-
ter scandal—a matter
that touches on Mr.
Foster—the tabloids,
unlike most of the
establishment press,
have shown a willing-
ness to push hard on
troublesome questions

gun. The police asked
the federal Bureau of
Alcohol, Tobacco and
Fire-arms to do a test
only two days after the
official police ruling
was handed down, on
Aug. 10.

But nothing was

and odd details. By
asking tough and im-
portant questions a-
bout Mr. Foster's apparent suicide, they
may eventually force out the truth.

For the benefit of readers outside New
York, here’s what the two papers have
been reporting: .

Christopher Ruddy of the Post led the
way, showing the enterprise to interview
the emergency personnel who viewed Mr.
Foster’s body. In late January, Mr. Ruddy
was told by paramedic George Gonzalez
that there was something *strange’ about
the Foster death scene. Mr. Foster's body
was neatly lald out, with gun in hand, and
there was surprisingly little blood (*“‘a thin
trickle” near his mouth). One expert told

Mr. Ruddy that in 30 years he had “never

|“coon <or sone choot themselves in the

yet conclusive: Even
the Park Police had
questions, as it turned
out. A Feb. 4 Washington Post report—
perhaps inspired by Mr. Ruddy’s hard-hit-
ting articles the week before—confirmed
the ballistics-test delay, and revealed that
the ATF had been asked by the Park Po-
lice to look for powder residue on Mr. Fos-
ter's clothes as well, and to comment on
the possible position of the gun at the time
it was fired.

As it turned out, the ATF’s conclusions
were consistent with suicide, but the pro-

cedural confusion left Mr. Ruddy wonder- -

ing about the Integrity of the entire Jnves-
tigation. WA ggntme l(URﬂ\)

Ings. Special Counsel Robert Fiske has an- -

nounced his intention to re-examine the

entire Foster episode. In short: What else -

LdAdUd LallgliL /yel 4 voLlvl A/ VALLL

was there to know? And why has the offl-
cial report—including photographs, au-
topsy results, and pleces of a suiclde
note—not been made public, to clear up the
mystery and end the speculation?

The answer to that question is still in-
complete, and the legal complexity sur-
rounding Mr. Fiske’s efforts may even add
to the delay. But in last Monday's Dally
News, Mike McAlary managed to push the
story further toward openness.

Mr. McAlary got a chance to *“‘review"
the Park Police report “‘once” (it was made
available, we may presume, to counter the
Post's storles), and talked to unnamed in-
vestigators. His conclusion: Vincent Fos-
ter's death was “‘a simple story from a po-

edly not something
that would confirm the

name of Mr. Fiske's deputy, Roderick
Lankler. More important, Mr. Lankler
denied to the Post that he or Mr. Fiske
had reached any conclusions about the
Foster death. *“‘Foster Suicide Probe Still
Wide Open” the Post trumpeted. That
lasted 24 hours—until the News's next
salvo. “The Real News on Post
Mortem,” quipped the paper’s headline
writers on Thursday. On page two, they
dropped the news that the Park Police
confirmed that “the case is closed."

But it isn't, really. Despite Mr.
McAlary's heroic effort to refute Mr.
Ruddy, and despite the persuasiveness of
his account, too much remains hidden
about the entire Foster affair. After all, the

Park Police report is
WS still locked away-—as
= are the Foster office

lice Dblotter’ —decid-
DAILY®@

“ranting of some con-
spiracy theorist,” who-
ever that might be.
The chief forensic
investigator at the
death scene found lit-
tle blood on the front of
Mr. Foster's body, but
there was plenty in the
back, where the bullet
had exited his skull.
Mr. Foster's right
thumb was stuck in the

papers. Mr. McAlary
presents a vivid ac-
count of the scene in
Mr. Foster's office the
day after the suicide.
Furious FBl agents and
Park Police officials
were forced by Mr.
Nussbaum to sit 15 feet
away from Mr. [os-
ter's desk as he rum-
maged through papers,
saying repeatedly *We

FOSTER

\, SUICIDE

trigger guard, Mr.
McAlary reported, ac-
counting for the gun's still resting in his
hand when the body was discovered. Pow-
der burns were found on Mr. Foster's
palate and tongue, and on his right hand.
The lack of disturbance to the dead man’s
“blood pools’ suggested, as one investiga-
tor sald, that Mr. Foster “‘died right on the
hill where he was sitting."”

Allin all, Mr. McAlary concluded, there
was no mystery left to this part of the story.
Even the man in the white van turned out to

“lead nowhere: He was the invention of the

park worker, who apparently embroidered
his account to cover up a midday respite.
Mr. McAlary triumphantly announced that
Mr. Fiske and his chief Foster investigator
had “accepted'’ the conclusions of the Park °
Police about Vincent Foster's death.

511153_71)r@m:nrmmssswewgg@5§
an article by Thomas Ferraro. cite
-mistakes that Mr. McAlary. had made:

the date of the sulcide and the first

can't show you this,
this is personal.”

That scene, of course, suggests the pos-
sibility that secret, politically sensitive,
truths lie behind Mr. Foster's actions.
Such a suggestion also emanates—rightly
or wrongly—from the “overlooked™ sui-
cide note that a White House aide found in
Mr. Foster's briefcase five days alter the
Park Police had not seen it there. Mr.
McAlary interestingly reports that, be-
cause Mr. Foster called the FBI liars in his

. note, the Park Police had one of their own

sergeants do the handwriting analysis.
Obviously, until everything is made

public and properly explained, a cloud of

doubt will hover over the Foster affair. In

the meantime, we owe a debt of gratitude

to the aggressive and consequential fact-
finding missions of tough tabloid re-
porters.

Mr. Eichman is an assislanl features ed-
itor on the Journal's editorial page.
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Associoted Prevs
CLOSE PAL: President Clinton with Vincent Foster

(rear) and Hillary last year in Little Rock.
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1. The body should be consistent with
the person’s original position when he 5. The area
was shonnmemuth Because of his a}oundths
straight ap eyewitnesses M nerson should
assumed that Foster onher satorla exAmined
= down on the incline to shoot hi .The { for indications
! Forensic and bullel likely would have been lodged in of a struggle.
! ound behind him. Park police said
: homicide ?m U Police said
: he shot the gun while standing and the there Word rio
experts look bullet went back into the woog £
. for a number ' Si
: of Immediate !
| telltale signs ~ -
. to help
distinguish a

suicide from a
murder. While
an unusual
circumstance
1 does not
definitely
Indicate foul
play, experts
consider all
possible
evidence.
. Here are some
f things
i investigators
might have
looked for at
the scene of
Foster's
death:

2. The scene should be
consistent with a wound in the
mouth and an exit wound in
the head. Blood typically is
splattered and pools around
the body. Eyewitnesses
noticed that little biood came
from the mouth, and there

were no signs of splanerin? onj -

his face or shirt, or pools o
blood around the body.

viewed the gun said it
appeared clean.

3. The gun may have blood
on it. Eyewitnesses who

4. The gun's posmon after
death should be

consistent with the fact
the person fired the gun
into his mouth. The gun
was slill clenched in his
hand, which was lying in
an easy repose alongside
his right leg. Typically, the
gun is not in the suicide
victim's hand.

)

By CHRISTOPHER RUDDY

Interviews with some of the first people to see Vin-
cent Foster's body after it was found in a Virginia
park have raised new questions about the “suicide” of
the White House deputy counsel.

The questions involve the position of Foster's body; the
fact that the gun was still in Foster's hand and had no

blood on it; the small
amount of blood on
and near the body; and
the swiftness with
which the death was
declared a suicide.

Falrfax County para-

. medic George Gonzalez,

who says he was the first
rescue worker to see
Foster's body last July
20, told The Post he

found several things
about the death scene
“strange.”

For one thing, Foster's
body was laid out perfectly
“as I{ In a coffin,” Gonzalez
said In his first public In-
terview about the mysteri-
ous death.

“l found It peculiar:
Every extremity [of his
body] was straight, as If it
was ready for the coffin”
sald Gonzalez, a para-
medic for 13 years.

He sald a .38-caliber Colt
revolver was In Foster's
right hand — even though
experts say handguns used
in suicides often are “cata-
pulted” up to 20 feet away
froma

y.
He said Foster's arms

were resting perfectly
straight alongside his
bod

y.
Gonzalex said he was
rised to find so little
blood at the death scene of
someone who appeared to
have placed a .38 in his
mouth and pulled the trig-
ger.
“The face was white and
pale, and only a thin
trickle of blood oozed from
one corner of his mouth,”
he sald.

Key questions leave experts wondering

By CHRISTOPHER RUDDY

Expert detectives can often dis-
tingulsh a sulcide from a murder

by asking — and find!
swers — {0 a number o
tions.

ng the an-
{ key ques-

A note found in Foster’s briefcase had
been torn in 27 pieces. It detailed Foster’s
anguish over a number of issues, but

6 p.m. It was still there a half-hour
later.

Police say the Mercedes was
simply disabled. A spokesman
couldn't explain why that infor-
mation was wilhheld from the

Here are their unanswered ques-
tions about the death of White
House lawyer Vince Foster:

@ Was the suicide victim famll.
iar with the weapon?

Police say the 1913 Colt .38-call-
ber revolver found in Foster's
hand was the gun used, based on
powder residue on Foster's hand.

But the Foster family has not
positively identified the gun as
his.

@ Is the victim's time accounted

made no mention of suicide.

for on the day of his death?

The autopsy report put the time
of death between 4 and 5 p.m. Fos-
ter left the White House at 1 p.m.,
leaving up to four hours unac-
counted for.

8 Did anyone hear the gunshot?

Police say no, but they appar-
ently did not question all home-
owners and workers in and near

the park.

B Were there nearby witnesses?

Police say no one besides Foster
apparently was in the park at the
time of his death.

But The Post has learned that a
blue Mercedes-Benz was parked,
unattended, on a short roadway
leading to the park when police
and ambulances arrived just after

press at the time of Foster's
death.

B Was a suicide note found?

No suicf8e note was found on his
body, according to officials.

The White House gave police a
note — torn in 27 pleces — that
had been found In Foster's brief-
case. They sald it had been over-
looked during an earlier police
search.

The note detalled Foster's an-
guish over a number of Issues, but
made no mention of suicide.

-~,

FOSTER’S ‘SUIGIDE’

BWhy was he still
holding the gun?
B Why so little blood?

(-23-97

VINCENT FOSTER
Nealtly laid out. ~

“Usually a suicide by
gunshot is a mess,” said
Gonzalez, who claimed he
has examined a number of
suicide victims who shot
themselves in the mouth.

Kory Ashford, an emer-
gency service technician
who helped put Foster's
body Into a body bag, also
said he does not remember
seeing any blood.

“I can't even recall an
exit wound,” Ashford said,
explaining that typically
there would be a “mess”
under the victim's head.

Park Policeman Kevin
Fornshill, the first police
officer at the scene, said
everything, including Fos-
ter's white shirt, “was
really neat,” with no blood
on it

The apparent contradic-
tion — a scarcity of blood
in a death involving a gun-
shot wound to the head —
ralsed the possibility that
Foster may have been
killed elsewhere and that
his body was dumped In
the park, according to
homicide experts con-
tacted by The Post.

The pathologist who con-
ducted the autopsy sald
the wound had been “self-
inflicted,” but the autopsy
results haven't been made
public.

The results will be sent to
special Whitewater coun-
sel Robert Fiske, who will
look into Foster's death as
part of his Investigation.

Another key question in-
volves the gun.

Gonzalez remembers

See FOSTER on Page 18

FOIA # none (URTS 16371) Docld: 70105854 Page 57
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FOSTER from Page s -

looking carefully at Fos-

ter's hand.

“His hand was wrapped
around the grip of the
gun,” he said.

“The fingers were cya-
notic — or pooling blood”
he sald, which is an indica-
tion of death.

He said the barrel of the
gun was perfectly perpen-
dicular to Foster's leg.

His account of the posi-
tioning and condition of
Foster's.body was corrobo-
rated by other witnesses
who examined the body
and scene.

Two witnesses said the
first cops who came upon
Foster’s body took a cursory
look at the crime scene and
declared the White House
official an apparent suicide.

“They saw the gun,” Gon-

zalez said of the cops’ snap
judgment. .

The Post took Gonzalez's
detailed observations to a
medical examiner and sev-
eral present and former
New York City homicide
investigators. '

They said they would not
have been so quick to come
to a conclusion about Fos-
ter's death, because killers
often try to make murders
look like suicides.

“You treat it as a homli-
cide, particularly if it is a
VIP, like this case, until
you can prove otherwise,”
said a city detective with
more than 20 years experi-
ence with homicides.

most accurate and honest
witness you have, if you
know how to ‘interrogate’
it,” he said.

Almost all experts con-
sulted by The Post said it
would be impossible to ren-
der a judgment on Foster's
death, particularly since
the autopsy and other
crime scene reports have
not been released.

But all said some aspects
of the crime scene — as de-
scribed by Gonzalez — baf-
fle them.

“This is a head wound.
Usually there's tremen-
dous amounts of blood,
blood all over the place, it
would be a mess,” said a
detective considered the
city's best.

“There should be pools of
blood . . . Look at the gun
— if it was the instrument
of death, there would be

:blood on it. A .38 makes a

powerful explosion.
There's a backwash of
blood and tissue.”

Gonzalez and a law-en-
forcement official de-

- scribed the gun as clean.

The experts also said it

was highly unusual that
Foster was clutching the
gun.
“In my 30 years in deal-
ing with homicides, I've
never seen someone shoot
themselves in the mouth
and still hold the gun per-
fectly at his side,” said a
retired detective who
spent most of his career in-
vestigating murders..

thologist added: “Nor-
mally when a person com-
mits suicide, the gun does-
n't end up in their hand. If
the individual is gripping
the gun, that would lead to
thinking that possibly
someone put the gun in his
hand.”

Also questioning the posi-
tion of the gun was Vernon
Geberth, a former city de-
tective who wrote a nation-
ally recognized homicide-
investigation textbook.

“Under ordinary circum-
stances, after the firing,
the gun is away from the
person,” Geberth said, ac-
knowledging that there are
“rare” instances when the
gun remains in the sui-
cide's hand.

Experts said a suicide
gun can end up 20 feet
away — thrown by a reflex
action of the person com-
mitting suicide.

Witnesses surmised that
Foster was sitting or lying
in the park when the fatal
shot was fired.

“It's hard to explain how
he shot himself — putting
the barrel in at a right angle
to his arm — fired it, and
[had] it land still in his hand
at his side,” a detective said.

Forensic experts and
homicide detectives said
the key to answering many
questions could be found in
the bullet — if the cops
ever find it. .

The White House did not
respond to several re-
quests for comment.

FRIDAY': Rain, tapering to show-
ers, breezy and milder. High 41.

SATURDAY: Cloudy to partly
sunny and less breezy. High 40.

SUNDAY: Mostly cloudy, chance
of snow or rain late. Highs near 35.

TODAY: Early sunshine then clouding up with
light snow possible late in the day. Highs in the
20's. Snow, sleet or freezing rain tonight,

changing to all rain late. Rising temperatures.

‘MARINE FORECAST -

TOMORROW: Mix to rain. Highs 35-40.

30/29

Sunset today:
Sunrise tomorrow: 7:10 a.m.

5:05 p.m.

Small craft advisory...

New York Harbor: Northeast to east winds
15-22 knots. Waves 2-4 feet. Good visibility
this moming, lowering in snow this evening.
Long Island Sound: Nqrtheast winds 15-25
knots, becoming east late today. Seas 3-5
feel. Good to fair visibility, lowering to 1-3
miles in snow this evening.

Atlantic Ocean: Northeast winds 15-25
knots, becoming east by this evening. Seas
4-7 feet. Visibility good 1o fair much of the

| day but will lower late in the aftemoon and
tonight as snow develops.

TODAY: Moming sunshine then increasing
clouds, chance of snow or sleat hy evening.
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n found in Vincent Foster's hand after his re-
porled aulcide might not have been tested to deter-
mine If it was the weapon used in the White House
deputy counsel’s death.

“We may not have done a ballistlcs test,” Maj Robert
Hines, a spokesman for -
the U.S. Park Police, told
The Post.

The agency had reported-
after Foster's death that -
the Washington Metro-',
politan Police: perlormed
tests confirming. tho gun

The district pollce rou- :
tinely do such testing for
the federal service. - r

But the district police's .
ballistics ~unit told- The.

Post this-week that h‘d rusuua: How’ The.

not happened. . =
“No, we did not test that " Po‘” broke story. et

George Wilson, said. 4 slatent with suiclde.
Questioned - about the ;.

“We will no longer bo“u; tlcs tests could be helpful,”
providing you with Infor- *'--*A-test:"'would show that
mation. You will have to."~ the gun worked. And, any ~
FOIA all requests from. . unused: ' ammunition:
now on” — submit formal.
requests under the Froe-
dom of Information Act.:
The Post reported yes- X
terday that aspects of the

- the gun's.powder with the',
..powder burns and stipling’ d

vlctlmu mouth, retired™

t”

- -
e

', " sald White House press secretary Dee Dee Myers.

gun,” the head of the unlt, Foster death were lnco_x_lo ‘| ‘lutely no’information at all that would indicate that it Is

~'Homlicide - lnvestlgauon-m-- :

. conflicting reports, Hinesy: )-,experu“ sald that. even New York detective Ver-
‘the. bullet,. balul- vmnor ‘Geberth explained.

is “Park police say the bul:."

oy

.,8hould be fired to compure‘ o

N:|* “We'll cooperate with the Investigation and beyond that I
- _have nothing to add,” she sald. -

"WASHINGTON — The White House ‘yesterday de-

- clined comment on The Post’s report raising questions

.about the reported. suicide of. Whue House deputy
counsel Vinoe Foster. '~ -

"l‘lwl’nrk&ervloopoueolnvestlgatedumummne. !

> She added that special Whitewater counsel Robert Fliske
" *has now Included that in the scope of his investigation.”

 Myers didn’t address any points raised by The Post,.
-whlch'quoted a paramedic who sald the scene was
-“gtrange” due to the body’s position and the lack of blood.
-, Attorney General Janet Reno sald: “I have heard abso-

‘anythlng but a suicide.” -

,;f"l‘l.ctlcs" g
(a*tattoolng effect) in tho ».;the’bible. on homicide. fo-' "

thlng you want to classify
8 death as-is a suicide.

_conclusions.”,

: the woods. A second bullet ~ Just because a gun is
was found in the revolver. ..found inthe victim's hand,
~Geberth, whose .book - he said, “Who says that it
is connldored .la the gun that is fired?” '
But Geberth sald he
sald,’ could not draw any con-

“rensics, ““The last

Death investigations are -
let exited the back of Fok-: ™ analytical. Don't jump to.
‘ter's head and was lost in '

SEURE) R T LY ) AT D
SRR T

= NEVER TESTED

—White House: No comment— .

clusions without an au-
topsy report and police
file.

Dr. James Byer, the Vir-
ginia medical examiner
who conducted the au-

_topsy on Foster's body,

said that the finding of
suicide was made by the
park police.

Foster's body was found
on July 20 in Fort Marcy
Park, just acrosas the Poto-

mac River from Washing-

ton. The park falls under
the jurisdiction of the
park police.

Park police sald they did
not canvass the neighbor-
hood around the park.

“There are no homes
around there, it's seclud-
ed,” Hines sald.

But from where Foster's
body was found, one can
see directly down a gulley
into the front yard of a
home where a large con-
struction project has been
golng on since before Fos-
ter's death.

By THOMAS FERRARO
Post Correspondent . -

.. WASHINGTON — Janét: -

to-eye on some policy mat
ters.
eral- has concluded that

Last month, Heymann

H ; Reno's top deputy abruptly:'*
" yesterday, saying he and -
general have bad *“chi

* our operational and ‘man-
‘agement styles are too dif-

~announced his resignation.  ferent for us to function .

.,the-often brusque an

",

53 .judgment Ishare. =
‘Justice . Department

Y banato s WA A

'l'he lncompatlble odd

enunle annnimesd  thelre

.Jonathan

. fully e(fecuvely as a man- = Reno had more questions -

ol HEREIIRTS 4,63 74T o bl tlatinelia Pageso

tentatively recommended
leniency for jailed spy -
Pollard. "But.

. whether his life sentence

' “should be reduced.
Nann tha natinn'a firat

& Reno's top“aide quits over bad ‘chemistry’

. General Philip Heymann
.+ . wrote: “The attorney gen-

ment's criminal division
during the Carter adminis-
tration, is viewed as mild

‘mannered.

Reno and Heymann care-
fully measured their
words yesterday and re-
fused to detail their differ-
9ences except to say they
basically Involved style

- not policy.

Ronn “The chemliatry

FRED SIEGEL

Golumnist
Fred Siegel
joins Post

Fred Siegel, former ed

tor of the widely a¢
claimed City Journal, wi
be writing a new week!
column dealing with Ne
York political issues, Po:
Editor Ken Chandler a:
nounced yesterday.

The column, titled “Cit)
watch,” will appear ever
Friday on the op-ed page.

Slegel, 48, is professor «
history at The Cooper Unlo
He |s also a former fellow ¢
the Institute of Advance
Study and former instructc
at the Sorbonne in Paris.

Last year, he was editor «
the City Journal, the Ma
hattan Institute's highly su.
cessful quarterly magazine

Slegel, who lives in Brool
lyn, contributes to such publ
cations as The New Republi
The Atlantic, Commonwe:
and The American Spectato

“I'm dclighted to be wri
ing for the New York Post :
a time when the paper
helping to reshape the polil
cal culture of New Yo
City,"” said Siegel.

Post cditorial-page edilc
FEric Breindel sald yeste



By CHRISTOPHER-RUDDY

Who was the man in the
white utility van? =~

This is one of many nag-
ging questions that remain
unanswered in the official

.account of the “suicide” of

deputy White House coun-
sel Vincent Foster.

The mysterious man in
the white van was the first
person known to have seen
Foster's body — which
was found on a ridge In
Fort Marcy Park in Ar-
lington, Va. .

At about 6 p.m. on July
20, park worker Francis
Swan was in the parking
lot of a maintenance fa-
cllity two 'miles away

NEW YORK POST, MONDAY, JANUARY 31,

POST
EXCLUSIVE

from the park when the
man in the van appeared.

Swan was sitting with a
co-worker.on the tailgate
of his truck “having a beer
after work” - “when  the
white van pulled up, Swan
told the Post in his first
press interview.

Swan said the driver
was a heavyset white man
in his mid-40s, with gray-
ing hair, who was dressed
in work clothes “like a
utility worker.”

Speaking through the
van window, Swan said.

" MORE QUESTIOI
FOSTER’S ‘SUICIDE’

the man told him:
“There's a dead body by
the cannon up in Fort
Marcy. Will you call the
the Park Police?"”

Then, Swan said, the
man drove off, but “not in
arush.”

Swan sald he went to a

‘pay phone in the parking

lot and called 911.
He didn't write down the
van's license plate num-

- ber — and doesn't even

remember what state it
was from.

Swan sald he wondered
why the man didn't make
the call himself — and re-
called joking with his co-
worker about it, saying:
“Maybe he didn't want to

S

spend the quarter."”

Rescue workers said
Foster's body was not vis-
ible from the main trail
that runs through Fort
Marcy Park.

That means the un-
known driver had to have
been out of his van and off
the main trail to. have
seen the corpse.

The U.S. Park Police
said they have been una-
ble to locate the driver.

If he were located, he
could tell police if others
were in the park at the
time, if he had seen Foster
alive and Iif he heard the
fatal shot.

Another key unanswered
question is whether

Swan's call was the only
one made to 911,
Police insist it was.

But George Gonzalez, a
Fairfax County, Va. para-
medic dispatched to Fort
Marcy Puark, said he dis-
tinctly remembers that a
911 call was made by an
unidentified woman.

Warren Carmichael, a
spokesman for Falrfax
County's 911 dispatch unit,
told The Post that Swan's
call was the only one on
record.

“We only keep the first
call that comes in,”" he said.

Carmichael said the
park police had a tape of
Swan's call, but — like all
his unit’s 911 recordings —
it was destroyed 30 days
after the emergency.

He sald he was “pretty
surc"” there were no other

See FOSTER on Page 1}
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T TX0ucan gey wn many or
these instances, an instan- -1
taneous, spasmodic reflex, -1/
which is entirely involun- ',
tary, and the hand will
clutch an object. in this
case a gun.”

_ He added: “Often, the ﬁn—
gers will tighten uound
the weapon.”

But his explanation, =
doesn't jibe with the park ; })

M

police account that Foster ¢
had fired the gun with his ;
thumb.

Wecht, a former Demo-
cratic Senate candidate,’®
fielded questions about ;;
Foster's death for the--:
White House without bene- :
fit of the autopsy report. .

The Post asked Dr. Les- -
ter Adelson, longtime
medical examiner for
Cleveland and a highly re-
spected pathologist, if
Wecht's explanation
meshes with the park po-. :;
lice account of Foster's
death. ~

Adelson, who also hasn't .
seen the autopsy, said: .-

“I think that if a person -
shot themself in the
mouth with a .38, they are
not going to be able to
carry out purposeful acts.

“Nature is honest. Use
common sense,” Adelson
reasoned, questioning
whether Foster could fire
the gun with his thumb .:1
and then change his grip -3
and move the weapon to ::
his side.

Yet another question is
why Foster would choose
todie in Fort Marcy Park. :.

Experts say that thereis -
usually some logic behind
the selection of a suicide
site.

4
Y

EY

‘Whowas
mystery

man in the
white van"

FOSTER from Page 4 .
calls about Foster. L4,
Another question — one @1
that forensic pathologists : '
and homicide experts find "
particularly puzzling —i?.
involves the positioning of .
Foster's hand and the gun

that was found in it.

They wonder how the :
gun came to be clutched in .
Foster's hand — with fin- - .
gers around the grip — ;- 2

PR

after he had appa.rently,.._

used his thumb to fire a
single fatal shot into hisl
mouth. r'
They note that using the ¥
thumb to fire a suicide '
shot is normal — but it's
highly unusual for the gun
to then end up clutched in | :
a normal position. o
Last week, The Post re-
ported that homicide ex-
perts found it strange that
Foster's .38 Colt revolver
had ended up clutched in ‘- |
his hand, which was lying - *!
neatly alongside his body. -°?
They said in most cases - *!
the gun would be thrown
from the hand either by -*
reflex or by the force of -
the gun blast. 5
The White House, be-
sieged by calls for com-
ment about the questions
raised by The Post, re-
ferred reporters to Dr. -
Cyril Wecht, a thtsburgh "
pathologist. S
Wecht told The Associ-
ated Press

c oo el L mea—-

- ed
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ITICS KEPT‘

FBI OFF FOSTER CASE

sy CHRISTOPHER RUDDY

"he FBI was kept out of
= investigation into Vin-
at Foster's alleged sul-
ie because of a “power
-uggle within the FBI
d the Department of
stice,” former FBI Di-
>tor William Sessions
ys.

The dccision about the
-estigative role of the
31 In the Foster dcath
9 e compromlsed
»m the beginning,” Ses-
:ns claimed in a bitter
ndwritten statement he
ve to The Post yester-

y.
sfter Foster's death on
ly 20, the Justice De-

| beginning.”

“The role of
the FBI was. ..
compromised
from the-

WILLIAM SESSIONS

; artment put the U.S. Park
olice In charge of the in-
vestigation.

Sessions sald the FBI did
not get involved in the
probe for political reasons.

“The relationship be-
tween the White House and
the FBI at the time of Mr.

:xperts: Park cops
ungled the probe

y CHRISTOPHER RUDDY

"S. Park Police falled to

ow standard investiga-

e procedures in probing
circumstances

inding the death ol
>uty White House counsel
wcent Foster, law-enforce-
nt experts told The Post.

he Park Police, by
ckly classifying Foster's
ith a suicide, violated a
~dinal investigative rule:
n't jump to conclusions,
- experts said.

{aking a snap judgment
i\t Foster's death was a
cide was a violation of
‘tbook procedure —
.ich laid the groundwork
- further violations.

In the Vince Foster case
+hing was done right, as
- as the public record
)ws,” sald Gene Whea-
1, an investigator for 22
ars with the Army's
:minal Investiagtion
vision.

:xperts stress that any
ath should be considered
‘ossible homlicide until it
proven otherwise by fo-
asic and autopsy reports
d other evidence.

he Park Police con-
cted only a cursory
wrch in Fort Marcy Park
Arlington, Va. — appar-
:ly because they be-
ved Foster's July 20
ith was a sulcide.
Vitnesses said police did
. follow textbook proce-
re and do a “hand and

knee™ search of the area
around his body, or use
metal detectors to search
for the bullet that was
fired into Foster's mouth
and exited through the
back of his head.

They also didn't dust
Foster's car for finger-
prints, or canvass the
neighborhood around the
park, or interview regular
park visitors.

And they were appar-
ently unaware that there
was a rear park entrance
— closer to the death scene
than the main entrance.

Their sloppy on-site in-
vestigation was duplicated
off-site when they delayed
securing Foster's office for
at least 12 hours — if not
longer.

And they also didn't run
ballistic tests on the gun
found in Foster's hand —
tests that experts
would show whether the
80-year-old weapon was
operable.

Park Police officials have
defended the probe that fol-
lowed the discovery.

“It seemed definitely a
suicide,” sald one of the
first law enforcement offi-
clals to arrive at the scene
of Foster's body.

“It was a perfect place to
commit suicide. It's very
peaceful there in the
woods,” another investiga-
tor, Park Police Officer
Kevin Fornshill, told The
Post.

WILLIAM SESSIONS
Bares power struggle.
Foster's death should be

looked at in the context of
known events which had

political

* Sessions said.

Sessions — fired by
President Clinton the day
before Foster's suicide —
noted that there had beena
long-standing wer
struggle within the FBI
and the Department of
Justice.”

He said Foster, as the top
deputy in the White House
counsel's office, “was
deeply involved In ([the)
relationships and events”
involving the dueling bu-
reaucracies.

One of thosc “events,” he
sald, was the Travelgate
scandal — when FBI
agents were “summoned to
the White House without

my knowlcdge” as part of
a bid by Clinton aides to
oust veteran White Houss
travel staffers in an abor-
tive bid to make way for
Clinton cronles.

The White House later
admitted erring in getting
the FBI involved and in
publicizing Its Involve-
ment.

“The White House and
Justice Department were
clearly in a politically
awkward position with the
FBI ‘Travcigate' iInvesti-
gation in July 1993" —
when Foster's body was
discovercd, Scssions wrote
The Post.

Floyd Clarke, who was

implications,”

say °

INVESTIGATING A CRIME SCENE

. Following are the standord police procedures followsdd in decth investigations - ond they
\nﬁoted by the U.S. Park Police in probing the death of deputy White House

Counsel Vincent Foster.

Here’s what standard .
police practice requires:

-Don’t coll o death a suicide

until you can prove it.

j u.s. Park Police du;'l' :

This is what the

Treat the area around the
body os o crime scene.

Conduct @ thorough seorch.

Park police made a cursory examination of the pri
cnmepfclene Wdudmlwdkdc%dsondm

seorchoroundthebody looking for evidence.

Find the bullet. Employ metol
detectors.

The Park Police never found the bullet, and didn't vse
metal detectors.

Convass the park ond neigh-
boring homes. Interview reg-
vlor visitors to the park.

Park police were unaware of several homes about
the park. They were unaware that the park has a

rear enlronce. -

Treat the cor as port of the
crime scene.

Park police did not check the car for fingerprints.

Conduct ballistics tests on the
gun, firing the unused bullet.

Test the gun for operability.

Park Policg didn’t conduct a ballistics test.

Secure the victim’s office

iately, particulor
since the céc pZ(

during the wor*day

Foster was found ot 6
secured until 10 a.m.

.m. His office was not
next morning.

Consider the first person fo
have found the body os an
important witness, ond, if
foul play is involved, as a
possible suspect.

~never found the person. The maintenance worker
‘saldpohcocﬁdno(nskhmfofhelpmptmng «‘ S

The first person who found the body asked a park
maintenance worker to call 911, Police say they “=

together a sketch of thg person's face.

Source on polvcc prochice: “Procticol Homicide Investigotion: Toctics, Procedures ond Forensic
Second Edition, Vemon ). Geberth

Techniques.”

VINCENT FOSTER
“Decply inrolred”

named acting FBI dire:
the day before Foster d
“had been long invol
with the Department
Justice to affect the po
shift at the FBI," Sessi
said.

And that, Scssions
ferred, is why Clarke
the Park Police head
investigation.

Calls for comment to
White House and the .
tice Department were
returned.

A number of law enfoi
ment officials questio
why the FBI did not t
on the investigation.

“In view of the natur:
this casc, the FBI shc
have been involved,” !
liam Rocmer, former h
of the FBI's Orgml
Crime Strike Force.
The Post.

Rocmer blasted the
reau for “allowing the
to wag the dog.”

“{Attorney Gent
Janct] Reno and Clin
had undue influence. *
FBI would normally
finding reasons to get
volved in a high pro
case,” Roemer said, qu
tioning the reasoning
hind the Park Police's k
role in the probe.

Other law cnforcem
officials echocd his se
ments.

“The Park Police are
much more than tra
control and night wat
men,” said Gene Wheat
a retired investigator w
the Army Criminal Inv
tigations Division.

In his dealings with
Park Police during his
years with the Army C
Wheaton said, they wi
known as the most *|
able” of law enforcem:
agencics and had alm
no experience In “prof
sional investigations.”

Last yecar, the Park |
lice criminal investi
tions unit probed 35 deat
The agency refused to p
vide a breakdown on h
many were homicides, s
cides or natural deaths.

NDEX
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FUMBLING FEDS CHANGE

NEW YORK POST THURSDAY FEBRUARY 10, 1994

STORY ON FOSTER ‘SUICIDE’

' By CHRISTOPHER RUDDY

The U.S. Park Police has quietly revised
its theory about exactly how Vincent Foster
died — but its latest account of his “suicide”
still doesn't jibe with the official autopsy re-
port, The Post has learned.

Initially, Park Police investigators said the for-
mer deputy White House counsel inserted the bar-
rel of a gun in his mouth and pulled the trigger.

Confronted with medical evidence that showed this
almost certainly could not have happened, the inves-
tigators now have a new conclusion — that Foster

held the gun a few inches
away from his mouth
and fired.

But that's equally intonsis-
tent with the medical evi-
dence, according to experts
consulted by The Post.

The Park Police would not
comment.

Foster was found dead
July 20 in Fort Marcy
Park in Arlington, Va.

The Park Police, put in
charge of the investigation
by the Justice Department,
first said Foster put the
barrel of an 80-year-old .38-
paliber Colt Army service
revolver into his mouth
and fired.

If a suicide victim put a
gun inside his mouth, ex-
perts say, there likely
would be:

8 Thick quantities of
gunpowder around or in-
side the wound.

8 Trace residue of gun-
powder on his tongue.

B Broken or damaged
teeth.

TBlood on the gun bar-
re

But none of these condi-
tions existed when Fos-
ter's body was found.

*“The entrance wound [in-
side the mouth] would be
seared with a black mar-
gin, a heavy deposit of
black soot, the size of a sil-
ver dollar, with a hole in
the center,” said Dr. Vin-
cent Di Maio.

Di Maio, medical ex-
aminer for San Antonio,
Texas, and a leading ex-
pert on wounds caused by
firearms, said the only
reason soot would not be

POST
EXCLUSIVE

found around the wound is
if “the barrel is jammed
really tight against the
palette.”

But then, he said, soot
would be found inside the
hole made by the bullet —
and that was not the case,
according to the autopsy
report.

Di Maio said he has not

been involved with the

Foster case and was
speaking in general
terms.

The Park Police's re-
vised theory — that Fos-
ter fired the gun a few
inches outside his mouth
— also falls to hold up, ac-
cording to pathologists
consulted by The Post.

They agreed that if a
gun were held outside
Foster's mouth and fired,
there would likely have
been powder and burn
marks on his face and
damage to his lips.

Witnesses who saw Fos-
ter's body, Including the
first paramedic on the
scene, recalled that Fos-
ter's face was “white and
pale,” with no evidence of
powder marks or injury to
his lips.

According to one veteran
New York City homicide
detective, there's only one
possible way Foster —
holding the gun either in-
side or outside his mouth
— could have committed

Former deputy White House counsel Vince Foster

'T'SUICIDE' ’

. Thlck quanhhes_ f

¢ Trace residue of

¢ Broken or dam -

e Blood on the gun

MISSING
LINKS IN

‘gunpowder .
‘around or in the
wound.

gunpowder on his
tongue. ;

aged teeth.

barrel.

suicide without leaving
evidence that an autopsy
would turn up.

That would be if the gun
had been equipped with a
silencer, which extends
the barrel, absorbs the
blast and reduces the soot
discharged.

But experts say suicide
with a silenced weapon is
extremely rare. And there
was no silencer on the gun
found in Foster's hand, or
near Foster's body.

The Park Police main-
tain that the Colt, which
lay clutched in Foster's
hand alongside his hip, is
the weapon that caused
his death.

But the gun has not been
positively lIdentified gs
Foster's by his widow, ac-
cording to Park Police.

Experts also point out that

because of its age and the
fact that its history is un-
known, the weapon_ fits the
descrlption ofa Q{o

A “drop gun"’is an old,
nondescript and untrace-
able revolver that can be
“dropped" by someone at a
staged suicide or crime.

The gun found in Foster's
hand “was an old, reconsti-
tuted gun that had canni-
balized pieces of other
guns used to replace parts
of it,” Jack Killoran, a
spokesman for the federal
Bureau of Alcohol Fire-
arms and Tobacco, told
The Post.

Park Police have said
one of the key reasons they
ruled Foster's death a sui-
cide is that his thumb bore
an indentation from the
trigger.

A person pointing a gun

FOIA # none (URTS 16371) Docld: 70105854 Page 63

backward, into his mouth,
would pull the trigger with
his thumb.

But Di Maio said he has
never heard of a case in
which a permanent imprint
was made on a finger sim-
ply pulling a trigger.

“It's virtually impossi-
ble,” he said.

An imprint on the thumb
would be plausible if Foster

. had been found still clutch-

ing the trigger in “cadaveric
spasm” — a spasm caused
by Instant death, according
to Vernon Geberth, a lead-
ing authority on death in-
vestigations and author of
the standard police text on
the subject.

But police said when Fos-
ter's body was found, his
thumb was not on the trig-
ger — it was caught under
the trigger guard.

~--R Al _ B_Em__nmn WERAR."R___ __m___ H__" @3
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By CHRISTOPHER RUDDY

Leading pathologists dis-
pute the U.S. Park Police's
conclusion that indenta-
tion on late White House
counse! Vincent . Foster's
right thumb is evidence
that he committed suicide.

Police claim the indenta-
tion proves Foster pulled the
trigger of the 1913 Colt .38
that was found in his hand
in Fort Marcy Park in Ar-
lington, Va., last July 20.

They contend that Foster
pointed the gun toward his
mouth and pulled the trig-
ger with his thumb.

But leading pathologists
and forensic experts told
The Post they were sur-
prised that the existence of
the indentation was pre-
sented as a key element in
the official suicide ruling.

“I wouldn't call it on
that,” Dr. Vincent Di Maio
told The Post.

Di Maio, medical ex-
aminer for San Antonio
and a leading expert on
firearms and their effects
on the human body, said
it's “virtually impossible”
to find an indentation on

NEW YORK POST THURSDAY FEBR

VINCE FOSTEIR
Tragic Clinton aide.

the thumb from a single
depression of a trigger. -

Di Maio said he had
never heard of such a case.

Other leading forensic
pathologists agreed.

“Try it yourself,” sug-
geshed Dr. Charles Petty,
former chief medical ex-
aminer of Dallas.

He explained that the
skin's resilience would
make any indentation

from a single moment on
the trigger impossible to

see — even at the moment
of death.

“You're no more likely to
see it than you would find
an imprint of the steering
wheel on the hand of some-

one who died in a car acci- ]

dent,” Petty said.

Yet another expert said an
impression on the thumb’
would likely not occur even
if, in foul play, a gun were
put into someone's hand and
the thumb manipulated to
pull the trigger,

“I wouldn't expect it,” said
Dr. Richard Mason, medical
examiner of Santa Cruz
Calif, who specializes in
firearms forensics.

“You might get a bruise
from the recoil, but not an
imprint.”

The pathologists agreed
that there are several other
circumstances that could
create an indentation or im-
pression on the thumb of a

deceased person.

First, acids from a
corpse's “sweat"” can “rust
the skin,” Di Maio said.

“The acids can actually
dissolve metal, which can
impreganate themselves
in the hand,” he explained.

£ Cbyllet, that exjted.the bacl 4
L#'E?B‘el‘ abesd.s:n prs — lig

" Foster's right thumb, ac-
cording to. police, was.

tween the trigger and the

- front of the trigger guard. 1] 3
Foster's * other fingers; 50

clutched the top part of the:
gun's cyunder and the_;
handgrip. :}
“The patholog!sts said the‘
weight of the gun — very &
likely two pounds — lying on’;.
.top of Foster's thumb for:
several hours before his”
body was taken away would
have created this effect. .7¢§
Another explanation, they
said, would be a rare phe-
nomenon known as ca,da
veric spasm — which oecurs
ininstantaneous death. ~ | %
But the doctors belleve_,
cadaveric spasm fis unlikely
in Foster’s case because he
was not found depressing’.
the trigger, and his‘arm and

fingers had moved after the.‘ 7

gun was fired. k

- In concluding that Fos-*
ter's death was a suicide,
the Park Police cited fo- -
rensic tests that,
agency contends, prove |

powder burns on Foster's |

hands match the powder
found in his mouth.
“There is no such test,"
Di Maio said.
Other
agreed.
They said only ballistic

tests using the fired bullet |

could confirm that the Colt
fired the fatal shot.
Police never found the

under the gun, trapped be--§-

the |,

pathologists | <

e

FOIA # none (URTS 16371) Docld: 70105854 Page 64



Park cops have botched probe‘beforeﬁ

Arhngton.Va..whenMu"h
body was discovered. = = ‘-
In both cases,.evidence in-

consistent with sulcide was;

WRIGHT from Page 8
and all necessary tests are

But the Park Police de-

-
| e
.-

[ DT

Park cops have bolche |

xBy CHRISTO HER RUDDY

‘When the US. Park Police
ruled that Vincent Foster
killed himself, it wasn't the
Mfirst time the agency de-
clared a mspldmu death a

: nﬂcidewiunxteonducunga

Its probe  into Foster‘s

ok s o
es of the
1991 death o?m';'dnng Todd
Wright, a m-year-old soldier
assigned to the National Se-
curity Agency.

Wright's “suicide” stunned
his family because he had no
known history of mental or
social problems, -

Ah.hough erght'a death is

classified as a suicide,
Congress last fall passed a
pesolution calling for a De-
fense Department review of
its procedures in investigat-
ing suicides and for the reo-
. pening  of questionable

deaths like Wright's.

A retired Army investiga-
tor who took part in the
probe of Wright's death- is
convinced the young soldier
did not die by his own hand.

“The investigation does not
support a suicide,”  Trent
Smith told the Philadelphia
Inquirer

¢ sSith said-the Army never , Sible gyidence 1y gathered |
(O S R o

‘clared the deaths of Foster butt.

and Wright suicides from
the start.

A passer-by found Wright's Wwearing
body lying on a dirt road

adjoining Fort Meade in
Maryland n
Officials said Wright had -
rested the butt of a 22-call-
ber rifle on the ground and

' lg'nored. L igy! % .
The passer-by also ob- In the_,':‘ﬂ - case,
served that Wright was Zucchino said, the Park Po- 5§
thick gloves that HKce didn't, do, basic .things, 3
would have made it difficult  like questioning people ltvlng z
h parkland for him to pull the trigger. nearby or lifting
In  addition, Wright's fromi the victim's car. 5§

The, passer:by noticed the
gurr had no‘ miirks left on it
by the dirt road, and the dirt
bore no marks from the rlﬂe

glasses remained perfectly

placed on his nose, despite

the jarring shot to his head.
Similar

very unprofessional” in han- -
dling the Wright case, said 5
David Zucchino, a Pulitzer*
Prize-winning investigative & !
reporter for the Inquirer, =34
“They [the Park Poliee]
didn't bother to gather Cru- $
cial evidence. They assumed
it wabse a suicide from f
very beginning.” BN S
Experts say pollee shoul
treat every ‘suicide as a poe-
sible homicide — and should
not declare a suspicioiis
death a suiclde untu all pos-,

«ﬂw&b

evidence was

.The Post has H
the Park Police didnt can- ]
-vass homes ;near Foster's i
body and didn't dust his car !

_n———

fired it upward into hishead.  found in Fort Marcy Park in  fér fingerprints, . .
““l*
= S e ememm 4 4 e o ._ﬁ[u--v CRE B o i B 5 S ﬁl'“UKMV.'Dq
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The U.S. Park Police never
took a crucial crime-scene
photo of Vincent Foster's
body before it was moved
during the investigation Into
the death of the White House
députy counsel, FBI sources
told The Post.

The embarrassing blun-
der — corroborated by a
Park Police source — was
one of several routine
crime-scene procedures in-
vestigators neglected to
follow in Fort Marcy Park
in Arlington, Va, in the

- ’:—:-'s; S
VINCENT FOSTER
Death mystery deepens.

VERNON GEBERTH
Rips “sloppy” probe.

By CHRISTOPHER RUDDY

A leading House Republi-
cansays the special White-
water praseniar has

But
Fiske.ngﬁﬁ

counsel named to head the
Whitewater

sl Vo

COPS MADE PHOTO BLUNDER
AT FOSTER
DEATH SITE

By CHRISTOPHER RUDDY
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Foster case, FBI sources
said.

And, the sources noted,
the break with standard
police procedure came in
an investigation involving
the highest ranking fed-
eral official to die under
suspicous circumstances
in more than 40 years.

According to FBI
sources, the Park Police
also:

B Failed to test Foster's
shoes for residue.

A member of the Fairfax
County, Va, Fire and Res-
cue squad previously told
The Post Foster's shoe bot-
toms were “very clean.”

According to an FBI
source, this was apparent
to law-enforcement offi-
cials at Fort Marcy Park
on July 20 of last year, the
night Foster died.

A residue test would have
shown whether Foster had
walked in the park — or if
his body had been carried
there after he died else-
where.

B Failed to make impres-
sions of footprints around
Foster's body.

The impressions would
have indicated if Foster
had been alone. or if others
were with him or had
carried him.

B Failed to conduct fiber
sweeps of Foster's clothes
and his car.

The sweeps would have
revealed whether Foster's
body had been carried, and
if someone else had driven
his car.

“It's extremely impor-
tant, everything should
have been vacuumed for
trace evidence,” said Vin-
cent Scalise, a nationally

recognized crime-scene
expert.
But the worst police

fhipy @nterg U

independen

investigation
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~FOSTER DEATH: KEY QUESTIONS .

Roderick Lankler, the Whitewater deputy special prosecutor, will be seeki

satisfactory explanations fo these 14 key “inconsistencies” in the U.S. Po
Police’s conclusion that Vincent Foster’s death was a suicide:

BT Fostet had e ki Fisiory o Baving visiied Fort M

Arlington, Va!, site where his body was found. =% %

Police have been unable to account for Foster’s movements in the

_ last three hours of his life.

Foster’s body;was Tound Fing Tocerup'and SaIGRIZH:

L 15 5 6 o incln, and s Yot the b e ony

for someone who had shot himself while standing on'an incline.

* Blood of blood. Witnesses noted litfle

S Fosier ol not known 1o havs owped a7
o sl dentfed 8 G A

His head wounds should have been accompanied by o hrée lo;s )

blood loss.

P

: 5 Exgerfs say a suicide’s hand rar remalis on the gun, as
it did in Foster’s case. ely i

oppeared dean. - - - CUCUSiERE s &

DV The gun, a six-shooter, held oﬁly l'wo buﬁefs when it -wos
* Ammunition Firedg Police could not locate any additional bullets,
although gun owners generally have more than two bullets.

. .outopsy did not hind thick Guanifies'of gunpe
Foster’s mouth e Rk o Ihgﬁ'{ggu:, 5
All would be expected '

. ‘;‘!'-"‘3937. & .
or inside the w | Hhé o
in the case of a gun fired directly info the mouth.” ,
« Foster’s face ;rohi?: l\:;,css no gunpowder on his face and no damage
S € SR A ricte, forn info 27, pieces, that doesn’t mention death 3
or suicide, was "Foun_df by the White House days after

Foster’s death.

P W LM There was no visible blood on the front of P shirt, ol b

- Sl shoes did not show evidence of having been worn while he was-
walking through the park.
e '“1"';5 e official police report said n6 one heard the fatal -1
shot. '

B The first person to report seeing Foster’s body was a man,
driving a white van, who aske park maintenance workers

has never been located.

" :.09-_‘!!:«-“~m h
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omission of all in the mis-
handled investigation, ex-
perts say, was the failure
to take a crime-scene
photograph of the body.
“Photographs should
have been taken of Foster
before his body was
moved, and of his car, and
of the relative positions of
each.” one FBI source said.
Although FBI officials
were at Fort Marcy Park
after Foster's body was
discovered, the Park Po-

RES: 163:7%)oDoelg: 7

the White ouse had
“thwarted” the investiga-
ten into Foster's death is

lice were in charge of the
investigation.

“Crime-scene photo-
graphs are permanent and
comprehensive pieces of
evidence,” notes Vernon
Geberth in  “Practical
Homicide Investigation,”
considered .the authorita-
tive text on death probes.

Geberth was incredulous
that a crime-scene photo of
Foster's body had not been
taken.

0105824.Rage 66.

access to Foster's office
and his White House col-
leagies.

Pol: Prosecutor blocked House Investigatio

“I can't believe it. Who's
to say this was a suicide?”
he asked.

“If this is true, this is the
most sloppy death investi-
gation I have ever heard
of.”

Standard police practice
requires that the scene of
any death by accident, sui-
cide or homicide be photo-
graphed, he said.

“It's imperative. It's a

See FOSTER on Page 16
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Operations conﬂrmed that'

-the jcong onal ‘€probe
:into “Foster's ' death; had

Po

T AT
Pl

tersdeath.

~He had uked that the
Pa.rk Police -brief :mem:
‘bers of the Senate. Subcom-. -

4-‘- S

heendlscussed with Fiske. 1 fmmee .on Publi¢~Lands,

Bels. <550

The a.!de said F‘iske
called the hearings “inap-
propriate” and asked that
they not take place. -

Sen. Frank Murkowski
(R-Alaska) also was re-
buffed when he tried to

FOIA # none (URTS 16371) Docld: 70105854 Page 67

“National Parks and For-
ests about. the "circum-

stances surrounding the

White House aide's death
in a national pa.rk in subur-
ban Virginia.

Fi.ske “requested that we'

':- ’\: wn l.l ngm UL wie ueu» e —

'SC"'

_"House probe -

V-' _.,,,)‘5‘...-: . R

. find out. more a.bout Foa- :

o -—-’n-;

‘not. conduct any brleﬂngs
‘- until he has’ completed his___
Investlgatlon. Roger Ken-

“'medy, director of the Na- - &
- tional Park Service, wrote
lnresponsetoMurkowskl' %

request.
Fiske -~ has

Roderick Lankler, a highly

respected New York prose-

-cutor, to investigate all

matters relaung to Fos-

“ter's death.

-

‘Suarli:

appolnted -
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Fosier-case"-’
police made
photo blun d

FOSTER from Page 4

basic requirement. lt'i ex-
tremely important in~an
investigation becauae it

shows the body's position

. ‘and "other patterns ‘which

_can never be re-created.';:‘,

O MYIt's unspeakable. I can't
‘imagine any eompetent in-

vestigator would not take
crime-scene photog’r hs,"

: . said Robert Ressler 5?
" ‘tired FBI official whoézh

considered a leading foren-
sic expert on ataged hanl
cides.

Ressler said the only ex-
cuse for not taklngaphoto-
graph is if the person “is

still alive and has” to~be
moved. L5 ,_-97

Ressler said the a
of the photographs ;)
make any investigs
into Foster's death’ d!_gﬂ
cult. ‘ ,’,v'..i

A spokesman for the
Park Police refused -.to
comment on charges that
his agency mishandled the
crime-scene investigation.

Meanwhile, The Post has
learned that Roderick Lan-
kler, the special deputy
prosecutor in the Foster
investigation, in a bid to
re-create the crime scene
has interviewed several
rescue workers who were
among the first to ﬁnd
Foster's body.



sealed, unmarked en-
velopes with orders that
the materials be de-

stroyed at the firm, the
unidentlified sources said.
The report was one of
several developments in
the Whitewaler affair that
had the White House in
overdrive yesterday, with

nan said,

Clinton rejected sugges-
tions by D'Amato and
other Republicans that
the Whitewater probe into
the Clintons’ Arkansas
financial dealings could
explode iInto' another
Watergate.

“We're not covering up
anything,” he said. “No

poenaed by kiske,

The materials are to be
turned over to a federal
grand jury Thursday in
Washington as part of
Fiske's examination of
three private Whitewater-
related briefings the staff-
ers received from federal
regulators. Questions of
cthics have been raised

Gingrich of Georgia yes-
terday asked Attorney
General Janet Reno to
suspend Assoclate Attor-
ney General Webster Hub-
bell, a former law partner
of Mrs. Clinton's, until
questions about his in-
volvement in Whitewater
are resolved. Reno re-
fused.

Foster coro
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By CHRISTOPHER RUDDY

The Virginia pathologist
who conducted the autlopsy
on deputy White House coun-
sel Vincent Foster was
proved wrong on one previ-
ous suicide ruling and is
being challenged on another.,

The first “suicide” turned
out to be a homicide — and
the killer later confessed.

The autopsy was done by
Dr. James Beyer, the 76-
year-old deputy chief
medical examiner for
northern Virginia, who
last year determined that
Foster's death was
“consistent with a self-in-
flicted wound."”

The US. Park Police,
whose investigation iInto .

Foster’s death has been
sharply criticized, have

relied heavily on Beyer's.

autopsy. Park Police offi-

cials declined to comment .

yesterday.

But two families who
had “suicide” cases ruled
on by Beyer are skeptical
of his work.

job, and that's

The Post. “He has caused

£ usalot of pain.”
" Easley's 21-year-old . son,
.Tim, was found in his apart-,, ...

Ty gty

er has been dea

3 scary,” Pam Easley told -

coverup.
“No one has accused me
of any abuse of authority

in office — that's what
Watergate was about,”
Clinton said.

“There will not be a
cover-up, there will not be
an abuse of office in this
White House.

“There is no credible
charge that I violated any

TOMMY BURKETT. .
Autopsy questioned.

later, Easley's girlfriend ad-

* mitted killing him. 5

Beyer had ruled the death

* a suicide. Pam Easley. be-

came suspicious when she
saw that the autopsy report
sald Tim had “gray” hair.
His hair was dark brown.

“I made a mistake . . .

The hair color is not alt-
ered after death,” Beyer

" explained later in a letter.

At Tim's funeral, his mom
and others noted — and
photographed — a signifi-
cant cut on the back of his
right hand that was not

+» i mentioned in Beyer’s report. - .

Capaea® S T aan alih 5

-ment with a knife through®is:,"“The cut on the hand'is
- 7t th PO UTEE A déﬂﬁltelyv;,jantc:‘gno?
g L ik ""’d-',,,a,.“\ Jaien-: o LG
Al el e et WIS U 2 o
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P o
Treasury officlals in-
volved In the probe, Clin-
ton said he was “unaware"
of two of them — but made
no mention of the other.
Clinton insisted the White
House Is “not covering up,

we are opening up,” and “we .

are fully cooperating.”

But asked if he would
take the Fifth Amendment
against self-incrimination,

TIM EASLEY
“Suicide” a homicide.

[before death] and I cannot
understand how  any
competent forensic pa-
thologist would miss it. It
is a classical ‘defense’
wound,
trying to avold the knife,"
concluded another patholo-
gist, Dr. Harry Bonnell.

. Bonnell, chlef deputy medl-
cal examiner for San Diego,
Calif, reviewed the available
records and evidence at the
mother's request.

Bonnell also stated that the

knife's entry spot and its tra-
Jectory to the body were “in-

) "y, consistent”  with. &’ gelf-in-'
handiis . flicted wound. g s

7/

suffered while/



nis wife's honor as new al-
. legations errupted that she

ordered the shredding of
. sensitive Whitewater docu-

R |

Do reason to question the tra-
Jectory of the wound.
- He also said the cut on
Easley's right hand was
"*’consistent with a needle
mark"” — though he noted
.no such mark on his re-
I port. He said it was likely
caused by rescue workers,
but he had no records for
the mark, and no explana-
tion for why other inci-
_sions made by rescue
workers were noted.

-. Forensic pathologists

. consulted by The Post said

. an examiner should make
a note of everything, even
if it's caused by medical
assistance. .

A needle mark, they said, '

would be extremely impor-
tant in an apparent suicide
because a victim might be
drugged in a faked suicide.

A second family is still
questioning Beyer's han-
dling of their son's death.

“My wife and I can't
measure the pain,” said
Thomas Burkett.

In December, 1991, Beyer
ruled the death of Burkett's
21-year-old son, Tommy Jr.,
as “consistent with a self-in-
flicted wound.”

“The basic forensic evi-
dence and the opinion of the
medical examiner indicate a
suicide,” Fairfax County,
Va, police spokesman War-
ren Carmichael said, adding

"he was beaten

_the

Clinton
mostly affable. <
~ There were no temper

wife, a.ppea.red

e

that there are no plans to
reopen the case.

But a second autopsy
conducted for the family,
by Dr. Erik Mitchell, for-
mer chief of pathology in
Syracuse, deta.iled serious

. omissions. -

" The - second autopsy
noted trauma and discol-
oration to Tommy's right
ear — which could indicate
before a
shot was fired into his

mouth. The Burketts said

the ear was so “disfigured
and bloody,” they thought
he had been shot there.

Beyer never noted -the
trauma to the ear.

Beyer also failed to iden-
tify a fractured lower jaw,
which could also indxcate a
beating.

The second autopsy also
revealed that the lungs
had not been dissected, al-
though Beyer's report
claimed they had been.

And the second autopsy
found no trace of gunpow-
der in the mouth. Beyer
left blank the section for
“powder burns” on the
gunshot-wound chart.’

In an. interview with The
Post, Beyer did not challenge
the findings of the second au-
topsy, beyond pointing to his
earlier report: “All that I
identified at the autopsy was
perforating __ gunshot

e before

- on Whewafor
Editorial: Page 24 -

S i

wound to the head.”

The Burkett case is simi-
lar to Foster's: Both were
found with guns in their
hand, both had little or no
powder burns in their
mouths, and there were
numerous - inconsistencies
at the crime scene. - -.

As for the Foster .case,
‘Beyer says he considered

* it a full autopsy.”

But other pathologists
have questioned Beyer's
actions on such a high-pro-
file case: He did not visit
the crime scene at Fort
Marcy Park; he did not re-
view crime-scene photos
(none was taken); and was
not aware of the caliber of
the gun before he rendered
his judgment.

Beyer admits to having a
medxcal condition with
“some impairment of the
upper and lower extremi-
ties on the left side” due to
a “cerebral-vascular acci-
dent,"” he said.

“It has not lmpaired my
ability to perform an au-
topsy,” he said.

According to the Ameri-
can Medical Association,
Beyer began practicing
medicine in 1946 and re-
ceived his certification for
forensic pathology in 1970.
Beyer said he has always
practlced pathology, but

« was Jate in taking the test
_efarcertification.. : ... .
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2nd set of papers taken from safe

after mad scramble for combination

By CHRISTOPHER RUDDY

3.9.94

White House officials frantically scrambled to get the combina-
tion to Vincent Foster's office safe soon after his death — and ulti-
mately removed a second set of files, The Post has learned.

White House counsel Bernard Nusshaum's removal of one set of White-
water files from Foster's office has been widely reported.

But the disappearance of a second set of papers — Including some also related
to Whitewater — wasn't previously known.

Three separate White House sources told The Post that Cllnton aides were scram-
bling — like “cats and dogs,” as one put it — as they tried to get into Foster's safe just

hours after his death.

Foster's body was found
in Fort Marcy Park in sub-
urban Arlington, Va., at
about 6 p.m. on July 20.

As previously reported, a
few hours later, Nussbaum
— accompanied by First
Lady Hillary Rodham
Clinton's chief of staff,
Margaret Willlams, and
longtime  Clinton aide
Patsy Thomasson — ent-
cred Foster's office and re-
moved Whitewater files
that wer not in the safe.

But The Post has learned
that Nussbaum also asked

POS‘I'
EXCLUSIVE

a White House security
officer on night duty for

the combination to Foa-_

ter's safe.

Nussbaum was told that
the security staff didn’t
have the combination, a
White House source said.’

Combinations are con-
trolled through top-secret

' clearances in the Office of

(LU AT DA
eq i =

Administration, which Iis
run by Thomasson.

The Office of Administra-
tion staffer in charge of se-
curity — iIncluding the
safeguarding of combina-
tions — was out of town
that night, a law-enforce-
ment source said.

Later, during the wee
hours of July 21, a senior
White House aide — not
Nussbaum — succeeded in
opening Foster's safe, ac-
cording to another law-en-
forcement official who Is as-
signed to the White House.

lary Clinton's

q
o r\-

MARGARET WILLIAMS

Hillary’s chief of staff .

" It's not clear how the combi-

nation was obtained.

The safe was opened be-
fore most White House per-
sonnel reported to work on

.the morning of July 21, the

source added.

Several documents, In-
cluding papers relating to
Whitewater, were removed
from the safe and turned
over to President and Hil-
personal
lawyer, David Kendall, the
source said. Then the safe
was relocked.

Foster, who was deputy

emmoopam "

PATSY THOMASSON
Longtime Clinton aide.

White House counsel, also
handled the Clintons’ pri-
vate legal matters, includ-
ing Whitewater.

Word that the safe had
been opened apparently
did not reach most White
House officlals, Including
senior members of the.
White House counsel’s of-
fice — and they continued
to scramble for the combi-
nation, a source said. -

They were so anxious to
be the first to see the con-
tents of the safe that the
counsel’s office refused to

Documents,
including
papers related
to Whitewater,
were removed
from the safoe.

let Park Police — who
were handling the investli-
gation into Foster's death

— to search the office on
the morning of July 21.

The Park Police agreed
to return the next day.

On the afternoon of July
21, members of the counsel's
office were again asking
White House personnel for
the safe combination, claim-
ing that “Bill Kennedy
needed to get into Mr. Fos-
ter's safe,” another source
said.

Willilam Kennedy is a for-
mer law partner of Mra
Clinton and Foster at ‘the
Rose Law Firm in Little
Rock. He is assoclate White

~ See FOSTER on Page 15
T Am -_-. fe LLR
»
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Foster’s office safe
merhisdea.thlutmezo!
The report said tormer
White House counsel Ber-
pnard Nussbaum, who .rg—
moved other files from Fos- 2|
ter’s office, tried futilely ;g i

L

P‘

get the combination to F'
ter's safe but another senim'
official later got it,
the safe and took the papers. -
The papers were turned
over to David Kendall, the
Clintons' private lawyer.
sources told The Post. - ?
White House chief-of-staff
Mack McLarty questioned -
that account, telling report- z
ers: “1 don't think there was
a safe, as I understand it. To -
the best of my knowledge.
there was not.” v #
But two Post aourcqs
erated that there was a
in Foster's office.
The sources — who i
scribed a frantic scramble
with fed- by White House :staffers --
- within a  seeking the safe's combina- . -
1iths. tion — requested anon
for House
tee Chair-
izalez (D-
1y cancel a
ly” set for One source
icans plan  safe, may have been
"hitewater moved after Foster's d
Bush administration
1 doesn't cials said there was a sa!e'l.i:
interfere the deputy counsel's office _
nvestiga- while George Bush\ was ¢
eswoman president and John Schml!z
was his deputy counsel; - t =

B
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By CHRISTOPHER RUDDY

Former Deputy White
House Counsel Vincent
Foster shared a secret
apartment with several
senlor administration offi-
clals at the time of his
death, The Post has
learned. '

“It was like a clubhouse,
a place to kick back, have a
drink, hide out,” a White
House source told The
Post.

The source, who asked
not to be identified, said
the apartment was known

among a tightknit group of
Arkansans — including
Foster.

The source sald the
apartment was “not far
from the White House.
Maybe just across the
[Potomac] River [in subur-
ban Virginial” Other
sources said they belleved
the apart'ment was In the

Gen e o e g bt e T
(AL . ‘o i iR I:taa,y__’,;i-.

- Crystal City development

in suburban Virginia.
The July 20 death has

‘ been ruled a suicide, but

the Whitewater special
prosecutor's office has re-
opened the probe.

The Park Police report
on Foster's death does not
mention Foster having an
apartment, but a police
source sald the White
House told Investigators
about the apartment —
two facts which trouble
one leading homicide ex-
pert.

“You have to go back Iim-
mediately to his office and
any residence after his
death,” sald Vernon Ge-

berth, a leading natlonal

homiclde forensic expert.
“Even if this was a sul-
cide you still have to look
at. all' the Immedilate
events .leading up to the
_death.”
" Geberth also..sald the
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to kick back, have a drink, hide
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WHITE HOUSE SOURCE

failure of the Park Police
to interview administra-
tion colleagues who shared
the apartment and neigh-
bors Indicated that they
had conducted a “less than
thorough investigation.”
Foster left the White

- House at 1 p.m. on the day

of his death. His body was
found at approximately 6
p.m. The autopsy report
sald Foster dled between 4
and 5 p.m,, leaving at least
three hours of unaccounted
time.

Foster's second apart-

‘ment has been the source

of Washington gossip and
speculation for months,

and it has grown in signifi-
cance after a series of arti-
cles In The Post chal-
lenged the suicide ruling.

A prestigious investment
newsletter sald Sen. Danlel
Moynihan's office Indi-
cated that Foster had com-
mitted suicide in the undis-
closed apartment and that
his body was moved to Ft.
Marcy Park, in Arlington,
Va., several miles away.

Moynihan's office vehe-
mently denied the report
in the newsletter put out by
Johnson, Smick Interna-
tional, a D.C.-based con-
sulting firm headed by

e

“I

ne (URTS 16371) Docld: 70105854 Page 7

o o'

e
:l

-

"

, K]
A

.

away revealed

Manuel Johnson, a former
Federal Reserve board
. member. :

" White House spokesman

Dee:- Dee Myers denied
there was any secret
apartment and called the
newsletter report “a com-
plete fabrication.”

The exact location of the
apartment was not known.
But a source told The Post
Foster visited the rental-
leasing offices of Lincoln
Towers, 830 North Ran-
dolph, Baliston, Va., weeks
before he died.

The source sald Foster ,

was seeking an apartment

in the luxury high-rise

development and was
shown several and filled
out “a traffic card” — a
questionnaire interested
renters are asked to fill
out. E

The management com-
pany at Lincoln Towers re-
fused comment.
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